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6 منتقدان درکی از سینمای مدرن ندارند

دارد«  ادامه  »نهضت  کتاب  نویسنده 
و  بیان  به  کتاب  این  که  است  معتقد 
نهضت  آموزشیاران  تلاش های  معرفی 
از  را  این نهضت  و  سوادآموزی پرداخته 
اسلامی  انقلاب  دستاورد های  جمله 
می داند که با عنوان یک نهاد مردمی و 

مظلوم می توان از آن یاد کرد.
مریم استادی نویسنده کتاب »نهضت 
ادامه دارد« درباره مضمون این کتاب و 
نگارش آن گفت: کتاب »نهضت  چرایی 
آموزشیار  بانوان  خاطرات  دارد«  ادامه 
نهضت سوادآموزی را بیان می کند. افرادی 
به  اسلامی  انقلاب  ابتدای  همان  در  که 
فرمان امام خمینی )ره( و در لباس سفیر 
انقلاب وارد عرصه شدند و زمینه شکوفایی 
جامعه را فراهم کردند. بیان ابعاد تلاش 
آنان زمینه نگارش این کتاب را فراهم کرد.

انقلاب،  پیروزیِ  از  بعد  داد:  ادامه  وی 
امام خمینی )ره( با هدف تثبیت آرمان های 
نهاد های  تشکیل  فرمان  اسلامی،  انقلاب 
انقلابی را دادند و آرمان هدایت و آگاهی 
مردم، با سوادآموزی مورد تاکید قرار گرفت. 
سوادآموزی  نهضت  اسلامی  انقلاب  رهبر 
دلیل  همین  به  دانستند،  ملت  نیازِ  را 
سوادآموزی را مهم تر از بهداشت و مسکن 
زیرا طی سال های حکومت  کردند،  اعلام 
پهلوی، این نیاز نادیده گرفته شد تا مردم 
از آنچه بر سرشان می رود بی خبر باشند و 

وابسته به فرهنگ بیگانه باقی بمانند.
و  مردم  آگاهی  کرد:  تاکید  استادی 
استقلال فرهنگی، راهی نداشت جز کسب 
توانایی خواندن و نوشتن؛ اگرچه این امر 
در گام نخست در نظر گرفته شد، اما ابعاد 
دیگری را نیز در بر داشت. زمانی که این 
کشف  بسیاری  استعداد های  افتاد  اتفاق 
شدند و بسیاری از زندگی هایی که رنگ 
نداشت،  محمدی  ناب  اسلام  سبک  و 
تغییر کرد. از آنجا که عدم توانایی مردم 
جهل  زمینه  اسلامی  احکام  خواندن  در 
افراد را به دنبال داشت، گسترش نهضت 
سوادآموزی رشد فکری را نیز با خود به 

دنبال آورد.
دارد«  ادامه  »نهضت  کتاب  نویسنده 
تاکید کرد: از آنجا که سفیران انقلاب با 
تنها  نبود  قرار  آموزش  گرفتن  پیش  در 
پایه گذاری  را  صرف  سوادآموزی  نهضت 

کرده و آن را به پیش ببرند، بلکه در تمام 
عرصه هایی که به حضورشان نیاز بود، وارد 
عرصه شدند تا فرهنگ وابسته کشورمان را 
خودکفا کرده و در این زمینه حرکت های 
برای  کردند.  پایه گذاری  را  ارزشمندی 
در  درس  آموزش  بر  علاوه  منظور،  این 
بخش های دیگر نیز وارد عرصه شده و با 
بهداشت  بخش های  به  جهادگران  سایر 
و راهسازی ورود کردند. آن ها در برخی 
مواقع نقش قاضی یا وکیل را ایفا کردند 
داشت.  عمومی  اقبال  از  خبر  امر  این  و 
ایثار،  اخلاص،  با  آمیخته  حرکت،  این 
از  ترتیب  بدین  بود،  خلاقیت  و  جهاد 
تمام ظرفیت های فرهنگی و هنری مردم 
استفاده شد و معنویتی مبتنی بر اسلام و 

انقلاب ایجاد شد.
وی به یکی از نکات مهم کتاب »نهضت 
انقلابی  کرد:  ابراز  و  اشاره  دارد«  ادامه 
امام خمینی  اعتمادی که  بودن مردم و 
)ره( در بین جامعه وجود داشت، سبب 
شد تا همه پای کار بایستند و ثابت کنند 
هر جا به مردم تکیه شده است، آن ها کار 
را به بهترین شیوه جلو بردند و این امر را 
ثابت کردند. مردمی بودن حرکت و رمز 
هر  بود.  سوادآموزی  نهضت  موفقیت 
برمی آمد،  از دستش  کاری که  کس هر 
یا  مدرسه  شخصی،  خانه  در  داد.  انجام 
از  قبل  شد.  انجام  سوادآموزی  مسجد، 

اسم سپاه دانش و  به  انقلاب طرح هایی 
اقداماتی  که  داشتیم  بیسوادی  با  پیکار 
مردم  عقاید  با  چون  اما،  دادند،  انجام 
همخوانی نداشت، مردم همراهش نشدند 
و توفیقی هم نداشت، اما آن ها که به پیام 
برای  و  گفتند  لبیک  )ره(  خمینی  امام 
محقق شدن اهداف نهضت سوادآموزی، 
تا صعب العبورترین روستا ها پیش رفتند، 
هدفی  انقلاب  و  مردم  به  خدمت  جز 
بین  بودند  انقلاب  سفیران  نداشتند. 
محرومین، تا راه چگونه زندگی کردن را 
نشان دهند و حتی در پیمودن این راه با 

مردم همراه شدند.
استادی تاکید کرد: نهضت سوادآموزی 
دهه ۶۰ نشان داد، هر جا ظرفیت های ملت 
دیده شود و مردم پای کار بیایند، هرگاه 
با واقعیت همراه شویم و به داشته هایمان 
تکیه کنیم و اگر به قدرت باور ها و کار برای 
خدا ایمان داشته باشیم، با پشتکاری که 
مردم نشان داده اند، برای حلِ مشکلات، 
این  تمام  رسید.  نخواهیم  بن بست  به 
نهضت  که  دستاورد هایی  و  ویژگی ها 
داشت، باعث شد که برای انجام مصاحبه ها 

و مدیریت پروژه نهضت تعلل نکنم.
کتاب  نگارش  شیوه  درباره  وی 
کتاب  کرد:  بیان  دارد«  ادامه  »نهضت 
نوشته ام  را مستند  ادامه دارد«  »نهضت 
و برای جمع آوری اسناد و مدارک با ۴۰۰ 

بانو که در نهضت کار کردند و زندگی و 
خانواده های خود را به این مهم گره زدند، 
مصاحبه داشتم. آن ها در ابتدا بدون هیچ 
دستمزدی کار خود را آغاز کردند و برای 
جمع کردن دانش آموزان خود خانه به 
خانه وارد شده و با آن ها گفتگو کردند تا 

توانستند اهداف خود را پیش ببرند.
همکاری  عدم  از  نویسنده  این 
آموزش وپرورش برای تولید کتاب »نهضت 
ادامه دارد« خبر داد و افزود: از آنجا که 
آموزش وپرورش  با  سوادآموزی  نهضت 
به  دسترسی  و  است  شده  ترکیب 
فعالان نهضت بسیار سخت بود و وزارت 
همکاری  به  حاضر  نیز  آموزش وپرورش 
در این زمینه نبود، اما استمرار من برای 
است  شده  سبب  بیشتر  اطلاعات  کسب 
تا بتوانم با تعدادی از آموزشیاران نهضت 
تماس گرفته و زنجیره وار به تعداد زیادی 

از آن ها دست یابم.
وی علت نام گذاری کتاب »نهضت ادامه 
افزود:  دارد« را مورد بررسی قرار داد و 
این نام ایهام دارد؛ در گام اول اشاره به 
دستاورد های انقلاب اسلامی و توجه به 
اسلامی  انقلاب  نخست  سال های  شعار 
دارد که تاکید داشتند نهضت ادامه دارد. 
در مرحله دوم دغدغه مندی مردم نسبت 
به انقلاب فرهنگی و سوادآموزی و کسب 
آگاهی برای رشد و تعالی را مطرح می کند.

استادی در مورد پیام کتاب »نهضت 
ادامه دارد« اظهار کرد: نهضت سوادآموزی 
امام  ندای  به  پاسخ  برای  بود  بهانه ای 
انقلاب  دوم  مرحله  در  و  )ره(  خمینی 
فرهنگی اسلامی بود که به اجرا گذاشته 
شد و خط بطلانی بر تمام محرومیت های 
که  بانوانی  خاطرات  کشید.  فرهنگی 
را  سوادآموزی  نهضت  تا  داشتند  تلاش 
آن ها  حرکت  اثرگذاری  و  کنند  اجرایی 
داستانی خواندنی و شنیدنی دارد. آن ها به 
عنوان سفیران انقلاب وارد عرصه شدند و 
مناطق محروم را نشانه رفتند و توانستند 
اهداف بلندی را به اجرا بگذارند. نهضت 
نهاد  یک  اسلامی  انقلاب  سوادآموزی 
مظلوم و اثرگذار بود که ثمرات بسیاری را با 
خود به همراه داشت و معرفی آن می تواند 
بار دیگر حرکت های ارزشمند مردمی را 

به نسل امروز و آینده معرفی کند.

کتاب »نهضت ادامه دارد« معرفی کننده دستاورد های 
مردمی انقلاب اسلامی

عزت الله ضرغامی از بازگشــت ۳۵۰۶ 
لوح هخامنشــی از آمریکا به ایران خبر 

داد.
به گزارش ایسنا، وزیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی در ایکس 
تاریخی  لوح  انتقــال ۳۵۰۶  از  )توییتر( 
مربوط به دوره هخامنشــی در بازگشت 
رییس جمهور ازســفر آمریــکا، به ایران 

خبر داد.
او نوشــت: پیگیری های مستمر نتیجه 
داد و ســرانجام ۹ صندوق، هر کدام به 
وزن ۷۵ کیلوگرم که شامل مجموعه ای 
ارزشــمند از میراث فرهنگــی و تمدنی 
کشور است، از آمریکا تحویل گرفته شد.

رئیس جمهور که به منظور شرکت در 
هفتاد و هشتمین مجمع عمومی سازمان 
ملل به مقر این سازمان در نیویورک سفر 
کرده بود،  دقایقی پیش )عصر پنجشنبه 
۳۰ شــهریورماه( به همراه محموله ای از 

الواح هخامنشی وارد ایران شد.
با بازگشــت ۳۵۰۶ لوح هخامنشــی، 
بخش دیگــری از این الواح که همچنان 
در آمریکا اســت، پس از بسته بندی، به 

ایران انتقال داده خواهد شد.
الواح هخامنشــی از جمله آثاری است 
کــه حدود ۹۰ ســال پیش بــا موافقت 
دولــت وقتِ ایــران از کشــور، خارج و 
بــرای مطالعه و بررســی به دانشــگاه 
شیکاگو »امانت« ســپرده شد. الواح در 
۵۰ صندوق چوبی شــامل حدود دوهزار  
جعبۀ مقوایی و چنــد پیت نفتی که در 
تخت جمشید )پارســه، پرسپولیس( به 
پارافین آب شده آغشــته شده بودند، از 
راه بوشهر به آمریکا فرستاده شدند. قرار 
بود این الواح سه سال پس از مطالعه به 

ایران برگردانده شوند.
بعد از مطالعه و انتشار نتایج مطالعات 
در قالب چند کتاب، اســترداد الواح آغاز 

شــد، که در ســه مرحله بخش کوچکی 
از آن ها به کشــور برگردانده شد؛ ۱۷۹ 
قطعه در نخســتین محموله ارسالی در 
ســال ۱۳۲۷ به تهران رســید. دومین 
محموله شامل ۳۷ هزار قطعه بود که در 
سال ۱۳۲۹ به ایران بازگردانده شد و در 
سال ۱۳۸۳ سومین محموله یعنی ۳۰۰ 

قطعه لوح به ایران تحویل داده شد.
برای بازگشــت بخش چهارم الواح به 
کشور، یک شکایت اما ورق را برگرداند. 
پروندۀ معروف »جنی روبین« علیه ایران 
تشکیل شد. رویترز در اسفند ۱۳۹۶، آن 
را بررســی کرد و درباره آن نوشت: »سه 
سال پیش دادگاهی در آمریکا حکم داد، 
آثار تاریخی ایران که امانت در دانشــگاه 
شــیکاگو بودند، مصادره شوند و غرامت 
۷۱ میلیــون و ۵۰۰ هزار دلاری حاصل 
از فروش آن به قربانیــان آمریکایی که 
در انفجــار انتحــاری در بیت المقــدس 
بودند، پرداخت شــود. در نتیجه دادگاه 
آمریکایــی حکم مصــادرۀ این اشــیاء 
تاریخــی را صادر کرد و دســتور فروشِ 
الواح را داد، اما در بررســی نهایی قضات 
دیوان عالی در دادگاهی که دوم اســفند 
۱۳۹۶ برگزار شد، حکم مصادره و فروش 

الواح هخامنشی ایرانی لغو شد.
پــس از این مرحله، مجــوز خروج را 
اوفــک )دفتر کنترل دارایی های خارجی 
آمریــکا( باید صادر می کرد و ســرانجام 
ســال ۱۳۹۸ پس از ۸۴ سال، چهارمین 
محموله از الواح که شــامل ۱۷۸۰ قطعه 
لوح هخامنشــی بود به ایران بازگشــت. 
درحــال حاضر ۱۷ هزار قطعــه از الواح 
هخامنشــی همچنان در اختیار مؤسسه 
شیکاگو است که وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی چندی پیش 
از بازگشــت تمام این الــواح به ایران تا 

پایان سال خبر داده بود.

ضرغامی خبر داد؛
۳۵۰۶ لوح هخامنشی از آمریکا به 

ایران بازگردانده شد

ماهنامه هنری

نوستالژی یک نویسنده شکست خورده

»شهرک« بهترین فیلم فستیوال »ویتره« فرانسه شد
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فرهنگی هنری22

برای هنرمندان افغانستانی و تاجیکستانی؛

مسابقه خوانندگی تلویزیون 
فراخوان داد

فراخوان فصل چهارم مسابقه بزرگ خوانندگی »نواهنگ« 
ویژه هنرمندان افغانستانی و تاجیکستانی از شبکه آی فیلم 

۲ منتشر شد.
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی شبکه آی فیلم، 
»نواهنگ« قصد دارد در ادامه سه فصل گذشته این مسابقه 
که به همت شــبکه جهانی آی فیلم۲ اجرا شده، با برگزاری 
فصل چهارم این رقابت بار دیگر به کشف استعدادها و معرفی 

هنرمندان نوظهور کشور افغانستان و تاجیکستان بپردازد.
متقاضیان شــرکت در مســابقه »نواهنگ« می توانند در 
مرحله نخســت، آهنگ و یا آهنگ های خویش را در سبک 
های مختلف شامل محلی، پاپ، کلاسیک و دیگر سبک های 
خوانندگی به صورت زنده )در اســتودیو ضبط نشده باشد( و 
افقی با گوشی موبایل ضبط کرده و به همراه مشخصات کامل 
از طریق یکی از برنامه های ارتباطی واتساپ، بله و یا تلگرام 

به شماره ۰۰۹۳۷۸۷۴۴۹۸۹۹ ارسال کنند.
مهلــت ارســال و ارائه آثــار متقاضیان حداکثــر تا ۲۰ 
عقرب)آبان( ۱۴۰۲ اســت. پس از تاریخ مذکور آثار بررسی 
و از نفــرات برگزیده برای حضور در مرحله تلویزیونی دعوت 

به عمل می آید.
فصل اول مســابقه نواهنگ در زمستان ۱۳۹۹ آغاز به کار 
کرد و آی فیلم ۲ با تجربه سه فصل اکنون در آستانه برگزاری 

فصل چهارم این مسابقه قرار دارد.

خبری از »وحشی« با بازی 
الهام کردا، رویا نونهالی

فیلم سینمایی »وحشی« ســاخته شراره سروش و تهیه 
کنندگی علی اکبر ثقفی برای نمایش آماده شده است.

به گزارش ایسنا،»وحشــی «روایت زنی تنهاست که می 
خواهد برای پســرش مادر باشــد. در این فیلــم الهام کردا، 
رویا نونهالی،پیام احمدی نیا،بهرام ابراهیمی،حســین محمد 

حسینی به ایفای نقش می پردازند.
عوامــل ایــن فیلــم ســینمایی عبارتند از:نویســنده و 
کارگردان:شــراره ســروش،تهیه کننده:علــی اکبــر ثقفی، 
فیلمبــردار:گلاره کیازند،طراح صحنــه: شــراره ســروش، 
طراح لباس:نیاز حمیدی، چهره پرداز: ســودابه خســروی، 
صدابردار:علیرضــا پاکنهاد، صداگذار:امیر حســین صادقی، 
شریفی،ســرمایه  مهری،آهنگساز:اشــکان  تدوین:اشــکان 

گذار:مستانه مهاجر و علی اکبر ثقفی.
عرضــه و پخش بیــن المللی این فیلم بــه عهده محمد 
اطبایی )مستقل های ایرانی( است و گفته می شود قرار است 
»وحشی« در جشــنواره بین المللی فیلم هند در گوا که در 
میان جشنواره های موسوم به الف جهانی است، از ۲۹ آبان تا 

۷ آذر به نمایش درمی آید.
جشــنواره فیلم »گوا« میزبان دیگر فیلم های ایرانی هم 
هست که لیست تمامی آنها با اعلام سایت رسمی جشنواره 

منتشر خواهد شد.

اکران »سینما شهر قصه« به 
زمستان موکول شد

پخش کننده فیلم ســینمایی »شهر قصه« اعلام کرد، این 
فیلم را پس از جشنواره فیلم فجر اکران می کند.

به گزارش ایســنا، »ســینما شهر قصه« ســاخته کیوان 
علیمحمــدی و علی اکبر حیــدری اولین بار در جشــنواره 
سی وهشتم فجر رونمایی شــد و از آن زمان تاکنون شرایط 

اکران عمومی را پیدا نکرده است.
این فیلم ســال ۱۳۹۷ و با بازی حامــد کمیلی، آناهیتا 
درگاهی، بابک کریمی، فرخ نعمتی، ســیاوش مفیدی، رؤیا 
میرعلمی، فریبا جدیکار، حمیدرضا پگاه، افشــین هاشمی، 
هدیه تهرانی و زنده یاد جمشــید مشــایخی ساخته شد که 
نگاهی نوســتالژیک و طنز به تاریخ سینمای ایران دارد و در 
زمان نمایش در جشــنواره فجر نظــر مثبت جمع زیادی از 

تماشاگران را به خود جلب کرد.
سازندگان این فیلم درصدد بودند که »سینما شهر قصه« 
را پس از حدود چهار سال از اوایل ماه مهر روی پرده سینماها 
ببرند و طبق پیگیری ها قرار بوده فیلم از هفته گذشته و در 
روزهای ابتدایی آبان اکران شــود که فعلا این تاریخ منتفی 

شده است.
علی سرتیپی - مدیر دفتر پخش فیلمیران و پخش کننده 
فیلم - در این زمینه به ایسنا گفت: »سینما شهر قصه« پس 

از جشنواره فجر امسال اکران خواهد شد.
کیوان علیمحمــدی و علی اکبر حیدری پروانه ســاخت 
فیلمــی دیگــری را هم با نــام »مولــن روژ« گرفته اند که 

فیلمبرداری آن احتمالا در زمستان انجام خواهد شد.
آن طور که از نام این فیلم برمی آید، »مولن روژ« هم مانند 

»سینما شهر قصه« درباره سینما است.

»ایران از بالا« راوی جاذبه های 
دیدنی استان های کشور

»ایران از بالا« راوی جاذبه های دیدنی ۳۱ اســتان کشور 
اســت که با فناوری جدید تصویربرداری شده و به زودی از 

شبکه یک سیما پخش می شود.
تولید مستند هایی با موضوع زیبایی های منحصر به فرد و 
تنوع بسیار گسترده زیست محیطی در ایران به عنوان یکی 
از ۱۰ نقطه ویژه طبیعی کره زمین، برداشت هایی هنرمندانه 

از این ساختار را در پی داشته است.
جدیدترین مستند سیما با عنوان »ایران از بالا« با موضوع 
جغرافیا و تنوع محیط زیســت کشورمان به زودی از شبکه 

یک سیما به روی آنتن می رود.

یک کارشــناس رسانه بر لزوم بازگشت هنرمندان توانمند و محبوب به 
صداوســیما تاکید و عنوان می کند: ارتباط متقابل میان رسانه و هنرمند، 

ارتباطی جدایی ناپذیر است و قهر میان هنرمند و رسانه معنا ندارد.
علیرضا دباغ ـ کارشــناس رســانه ـ در گفت وگویی با ایسنا درباره لزوم 
حفظ هنرمندان در رسانه  با بیان اینکه ارتباط متقابل میان رسانه و هنرمند 
ارتباطی جدایی ناپذیر اســت، معتقد است: قهر میان هنرمند و رسانه معنا 
ندارد. نه رســانه بدون هنرمند می تواند فعالیت کنــد و نه هنرمند بدون 
مدیوم یا رسانه می تواند هنرش را به دیگران نشان دهد. این مدیوم می تواند 
از صحنه تئاتر تا پرده سینما گسترده باشد. اما به هرحال هنرمند باید دیده 
شود و رســانه وسیله ای است برای دیده شــدن، شنیده شدن و احساس 

شدن.
این مدرس دانشــگاه ادامه می دهد: این روزها و با پیشرفت تکنولوژی 
تعدد مدیوم ها یا وسایل ارتباط جمعی بسیار زیاد شده است و هر هنرمندی 
می تواند در مدیوم دلخواه و متناسب خود فعالیت کند. اقبال مخاطبان به 
شبکه  نمایش خانگی هم نشــان می دهد که هنرمندان عرصه وسیع تری 
برای ارائه هنر خویش را دارند اما در شرایط اقتصادی امروز جامعه، بهترین 

وسیله برای ارتباط مؤثر با مخاطبان عام، رسانه تلویزیون است. هنوز تعداد 
بســیار زیادی از مخاطبان هســتند که اوقات فراغت خود را با تلویزیون 
سپری می کنند و چه بهتر که تلویزیونِ خانه آنها قاب زیبایی از هنرمندی 

هنرمندان کشورمان را نشان دهد.
دباغ با اشاره به تاکیدات رئیس ســازمان صداوسیما مبنی بر باز بودن 
درهای صداوسیما به روی هنرمندان، در عین حال می گوید: ناگفته نماند 
مدیریت صداوســیما هم بارها به این موضوع اشــاره کرده اســت که راهِ 
تلویزیون به روی همه هنرمندان باز است اما متأسفانه در عمل کمتر شاهد 
این رویه هســتیم. همین چند روز پیش بود که خانمی که برای تبلیغات 
زودهنگام انتخابات آماده می شــود در اظهارنظر شخصی خویش تلویزیون 
را متعلق به یک قشــر خاص معرفی کرد. این خودی و غیرخودی کردن ها 
شاید در شعار مصارفی داشته باشد اما اگر در عمل نیز رویه رسانه قرار گیرد 
از عدالت فرهنگی و اجتماعی فاصله می گیرد. جا داشــت مجری برنامه در 
همان زمان رفع شبهه می کرد یا اداره روابط عمومی سازمان صداوسیما در 
این زمینه روشن سازی می کرد، تا تلویزیون همچنان در نزد افکار عمومی 

به عنوان یک سرمایه ملی تلقی شود.

این کارشناس رســانه با بیان اینکه حقیقت این است که رسانه متعلق 
به همه مردم ایران است، عنوان می کند: همه ایرانیان مطابق قانون اساسی 
باید بتوانند از تمام امکانات کشــور از جمله رســانه ملی بهره مند شوند و 
نمی توان گفت صداوســیما فقط متعلق یک قشــر خاص اســت. مطمئن 
هستم تفکرِ آن بانو ارتباطی با تصمیم سازان و تصمیم گیران کلان سازمان 

صداوسیما ندارد.
دباغ در پایان این گفت وگو اعلام خبرهایی مبنی بر بازگشت هنرمندان 
محبــوب به تلویزیــون را به فال نیک می گیرد و می گوید: شــنیدن خبر 
بازگشــت هنرمندان محبوب کشــورمان به ســریال های تلویزیونی خبر 
خوشایندی است. این اتفاق از هرطرف نگاه کنید مفید و مثبت است؛ هم 
برای هنرمند که باید به هنر شناخته شود و دیده و شنیده شود و هم برای 

رسانه که بدون حضور هنرمند، معنای خود را از دست می دهد.
این مدرس دانشگاه اضافه می کند: این اتفاق بیش از همه برای مخاطبان 
مفید و جذاب اســت؛ چراکه می توانند اوقات فراغت خود را با برنامه های 
کیفی و از مدیومی که راحت و ارزان تر از سایر مدیوم هاست در خانه خود 

تماشا کند. از این رو باید این اقدام را به فال نیک گرفت.

گفت وگو با علیرضا دباغ ـ کارشناس رسانه؛

صداوسیما متعلق به قشر خاص نیست

حجت الاسلام عبدالحسین خسروپناه دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی یک ماه است که نسبت به سریال 
های شــبکه نمایش واکنش داشــته و حداقل سه بار 
مدعی شده است که مقصر سه مسئله و معضل بنیادی 
جامعــه ایرانی یعنی ویرانی بنیاد خانواده، قتل و انتقام 
های فجیع در کشور، مصرف سیگار و مشروبات الکلی 
سریال های شبکه نمایش خانگی است. مدعیاتی که هر 

عاقلی را به سمت یک پرسش بزرگ هدایت می کند.
حســین قره: دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی، 
عبدالحســین خسروپناه آخرین روز مهرماه در دیداری 
که با اهالی هنر و تئاتر کشــور داشــت بــا بیان اینکه 
برخی ســریال های نمایش خانگی، زوال خانواده را در 
پی دارند، گفت: مهمترین خط قرمز هنرهای نمایشی 
باید خانواده باشد که این موضوع متأسفانه در بسیاری 

از آثار نمایشی دیده نمی شود.
او همچنین گفته است: سریال های خانگی را ببینید. 
مصــرف دخانیات و مشــروبات الکلــی و قماربازی در 
فیلم ها دیده می شود. اکثر ســریال ها تبلیغ جنایت و 
کشــتار است. هر قسمتی نقشه قتل یک نفر است. بعد 
می گوییم چرا بعضی از قتل ها در جامعه اتفاق می افتد!

خســروپناه همچنین بــا انتقــاد از ترویج مصرف 
دخانیات و مشــروبات الکلی در مجموعه های نمایش 
خانگی تاکید کرده است: ترویج این نوع رفتارها که در 

فرهنگ ما خط قرمز است، باید اصلاح شود.
مجموعه این گفته ها چند ســرفصل را برای ما باز 
می کند که می تواند چالش های اساسی در گفتار دبیر 

شورای عالی انقلاب فرهنگی باشد.
شورای عالی انقلاب فرهنگی و شبکه نمایش خانگی

اگرچه عبدالحسین خسروپناه با دولت جدید به این 
مقام رسیده است و نمی تواند جوابگوی پیشینیان خود 
باشد، اما پرسش اصلی از او این است که چطور شورای 
عالــی انقلاب فرهنگــی که از اولیــن روزهای انقلاب 
تاسیس شده و عالی ترین مقامات کشور در آن رییس 
بودند و شخص رییس جمهور عالی ترین مقام این شورا 
را برعهده دارد و مصوبات آن برای تمامی دستگاه لازم 
الاجرا اســت، -و حتی در میــان حقوقدانان این بحث 
گشوده شــد که آیا آن نهاد می تواند موازی با مجلس 
شورای اســلامی قانونگذاری کند و... - نتوانسته است 
فرهنگ انقلابی، اســلامی را در خانواده ایرانی نهادینه 
کند که حالا در مقابل چند ده سریال که گاه مخاطب 
گسترده ای هم ندارد، این گونه در حال فروپاشی است.

پرســش اصلی این است، چه شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی و چه بســیار نهاد ریز و درشت دیگر که آقای 
خسروپناه در بســیاری از آنان حضور داشته، با بودجه 
های میلیاردی و هنگفت نمــی توانند از پس چند ده 
سریال بر آیند که در آنان بعضی از شخصیت های بد و 
منفی قصه سیگار می کشند و مشروبات الکلی مصرف 
می کنند و ... این ســریال ها می توانند بنیان خانواده 
ایرانــی را از بین ببرنــد. آن هم در کمتر از یک دهه یا 
نهایتا ۵ ســالی که شبکه نمایش خانگی توانسته است 

جای خود را در بین مردم پیدا کند.
آن بودجه هــا که نهادهای فرهنگــی گرفتند چه 

کردنــد، چه چیز را نهادینه کردند که با چند ســریال 
بر باد می رود.

شاید نظر آقای خسروپناه بر آن باشد که این ترویج 
ها می تواند در آینده تاثیر بگذارد و ایشــان نگران آن 
روزها هســتند، خب مگر بودجه ها قطع شــده است، 
نهادهای فرهنگ ســاز چرا اقدامات بازدارنده از سویی 
و از سویی دیگر شکوفایی جامعه را انجام نمی دهند و 

برنامه ای برای آن ندارند.
قتل و جنایت و نابودی بنیان خانواده کار چند 

سریال است؟
نکته دوم که عبدالحســین خســروپناه که سال ها 
پیش بر مسند ریاســت انجمن حکمت و فلسفه ایران 
به جای استاد اعوانی نشست، تاکید دارد، بروز قتل در 
جامعه و نســبت آن با تولیدات شبکه نمایش خانگی 
اســت. برای این گزاره چه مستنداتی وجود دارد، کدام 
آمارها نشان داده اســت، کدام پژوهش از میان قاتلان 
این نکته را تایید می کند، کدام نظرســنجی است که 
اثبات می کند ســریال های نمایش خانگی باعث بروز 
و افزایش خشــونت در جامعه شــده است، گزاره دبیر 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی آن قدر بدون تحقیق و 
کلی اســت که رجحانی به این گزاره ندارد که کســی 
بگوید، اقدامات شــورای عالی انقــلاب فرهنگی باعث 
افزایش مثلا اعتیاد در جامعه شــده اســت. حرف بی 
مصداق، بی مصداق است و گزاره کلی مطابقت عین به 
عین ندارد و می تواند هر کسی از جمله مخالفان آقای 
خســرو پناه از آن اســتفاده کرده و علیه ایشان به کار 
برند. اگر قرار به تاثیر باشد، آن دوره هایی که تلویزیون 
اصلا نبود آیا آمار قتل و جنایت نسبت به جمعیت کم 
بود. تاریخ پیش از تلویزیون هم سرشار از قتل و جنایت 

و جنگ است.
بر همین اســاس شاید بتوان نسبت به گزاره ای که 
می گوید؛ بنیان خانواده نیز توسط چند سریال در حال 
فروپاشــی است، تعریض داشــت و اثبات کرد که این 
امر امکان شدنش بســیار کم است. چرا که بنیان یک 
خانــواده در جامعه و بعد از آن در یک فرهنگ ریشــه 

دارد و تک عاملی همچون سریال سازی نمی تواند ورود 
کرده و بنیان خانواده را متزلزل کند و آن را از بین ببرد.

آخر کدام آمار نشان داده است، کمبود خانه، قیمت 
سرســام آور اجاره و بیکاری و سایر عوامل اقتصادی و 
همچنین بغض های فروخــورده جامعه ای که درگیر 
تبعیض و نابرابری است و احساس خودی و غیر خودی 
بودن و... تاثیرش از چند ســریال که در آن بخشــی از 
شــخصیت ها معلول چنین جامعه ای هستند بیشتر 
اســت و این تک عامل باعث گسست خانواده گسترده 

شده و خانواده هسته ای را به وجود آورده است.
نظارت و سانسور و ادغام شــبکه نمایش خانگی با 
تلویزیون و خلاصه آن خالص سازی که خواسته آقایان 
از پیمان جبلی در صداوســیما و خسروپناه در شورای 
انقلاب فرهنگی و سایر نهادهای فرهنگی است آیا راه به 
جایی می برد؟ اصلا همه این پلتفرم ها با تمام امکانات 
اقتصادی که برای کشور و هنر و سینما ایجاد کرده اند 
را هم ببندید یا همان آثار را نمایش بدهند که تلویزیون 
در حال پخش آن است، آیا قتل، فروپاشی بنیاد خانواده 

و انواع اعتیادها در کشور حل خواهد شد.
تجربــه نشــان داده آن ریختن ها و بــردن ها در 
خصــوص ویدئو و ماهواره و چــه و چه جواب نداد. آن 
کارهای ضربتی همه را به سمت شبکه های ماهواره ای 
همچون فارسی وان و جم و... سوق داد که در آن سریال 
های ترکــی و عربی و آمریکای جنوبــی و... معضلات 
فرهنگی خود را با آداب و رســوم الگوهای رفتاری خود 

مطرح کردند.
حتما در بولتن های واقعی نه آنهایی که براســاس 
ذائقــه مدیران درســت می شــود، آمارهــای واقعی 
بازدیدهای شــبکه های غیرسیاســی که فقط سریال 
پخش می کردند، به دست آقایان رسیده است. چطور 
می توانید راههای ارتباطی با جهان اطراف را ببندید. آیا 
بنیان های خانواده با سریال های اصل و بدون سانسور 
کشورهای دوست و همســایه همچون کره و ونزوئلا و 
ترکیه متزلزل نخواهد شد؟ آیا برای حفظ خانواده ایرانی 
می توان همه جهان را از دسترس خارج کرد؟ قطعا نه و 

راهش هم حذف و سانسور نبوده و نیست.
بودجه های چند صد میلیــاردی نهادهای فرهنگی 
از پس چند ســریال بر نمی آیند؟/ آقا خسروپناه شبکه 
نمایش خانگی را هم تعطیل کنید مشکل حل نمی شود

جهان با سریال هایش چه می کند
امروزه بخش بزرگــی از جهان چه غرب عالم یعنی 
اروپا و آمریکای شــمالی و جنوبی چه شرق عالم چون 
ژاپن و کره و چین تحت تاثیر فرهنگ، رســانه، شبکه 
نمایش خانگی و ســریال ســازی هالیوود قرار دارند و 
البته کمپانی هــای بزرگ و جهانی همچون نتفلیکس 
در حال برنامه سازی در کشــورهای مختلف هستند، 
به عبارتی ســرمایه گذاری در ساخت و تولید و توزیع 
صنعت سینما و سریال سازی کاری جهانی شده است. 
در بسیاری از سریال های جهان، خشونت و ... بخشی از 
درام است، آیا بنیان های خانواده در سرتاسر عالم به هم 
ریخته است، آیا خشونت موجود در سریال های جهان 
مردم جهان را در کشورهای مثلا اسکاندیناوی و شمال 
اروپا بیشــتر کرده است یا در کشورهایی چون برزیل و 
ونزوئلا و... عملا صنعت سرگرمی در جهان چنین نقش 
عمده ای ندارد بلکه بیشــترین نقش صنعت سرگرمی 
پر کردن اوقات است که در حال اتلاف است. آمارهای 
جرم و جنایت و خشــونت و احساس زندگی شادمانه 
با ساخت ســریال ها مرتبط نیست بلکه یک شاخص 
اقتصادی- اجتماعی- سیاسی است. جوامعی که دولت 
هایشــان در رفاه اجتماعی کوشیده اند و مردمانشان از 
زندگی رضایت بیشتری دارند به نسبت جوامعی که در 
فقر اقتصادی به ســر می برند، شاخص خشونت پایین 

تری دارند.
شــاخص های بســیاری وجــود دارد، از جمله 
احســاس خوشبختی که شــاخصی مجزا از شاخص 
اقتصادی اســت، یعنــی مردمانی همچــون مردم 
هند با فقر فراگیر و ســخت دســت و پنجه نرم می 
کنند اما احســاس خوشبختی بیشــتر نسبت به ما 
دارند، چرا؟ آیا ســینما و صنعت سریال سازی هند 
فاقد خشــونت و خیانت و ســیگار و ... است، نه! در 
صنعت ســینمای هند هم آدم های بد و شــخصیت 
های منفی درگیر این مســائل هستند. نمی خواهم 
نقش رســانه در بهبود و یا عدم بهبود شاخص های 
خوشبختی را نادیده بگیرم اما تک عاملی نگاه کردن 
به مســئله ای به این بزرگی فروکاستن امری بزرگ 
به جزئی کوچک اســت. مخصوصا در کشــور ما که 
هنر و نویســنده و فیلمســاز و بازیگر و سریال ساز 
مرغ عروســی و عزا هســتند. هر کاسه و کوزه ای را 
ســر آنها می شــکنند، اعتراضات اجتماعی را آن ها 
دم می دهند، اعتیاد جامعه تقصیر آنهاست و... پس 
این همه مســئول در این مملکت چه می کنند، این 
همه نهاد فرهنگی خرد و کلان با بودجه های خوب، 

نقشی در این شرایط ندارند.
آقای خسروپناه به اعتبار آن چند صباح که بر کرسی 
انجمن حکمت و فلسفه نشستید از شما انتظار می رود 
که سخن را حکیمانه بگویید و گزاره هایتان مستدل و 

مستند و صادق باشد نه چون دیگران.

ورود دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی به صنعت سریال سازی؛
آقای خسروپناه شبکه نمایش خانگی را هم تعطیل کنید مشکل حل نمی شود

آیین تشــییع پیکر زنده یاد اکبر گلپایگانی معــروف به »گلپا« دقایقی 
پیش آغاز شد.

به گزارش ایســنا،  آیین تشییع پیکر اکبر گلپا )خواننده موسیقی اصیل 
ایرانی( از دقایقی پیش روز سه شــنبه )۱۶ آبان( با حضور جمعی از اهالی 
موسیقی و دوســتداران این هنرمند در قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( 

آغاز شد.
این مراسم با حضور پر تعداد علاقمندان گلپا در قطعه هنرمندان همراه 
شده است که قطعات قدیمی این هنرمند را با یکدیگر همخوانی می کنند. 
این در حالی اســت که حســین خواجه امیری معروف بــه »ایرج« که از 
دوستان و هم نسلان گلپا بود،  نیز دقایقی پیش در مراسم حضور پیدا کرد.

در ابتدای این مراسم که اجرای آن را سید عباس سجادی بر عهده دارد، 
فضل الله توکل )موسیقیدان و از دوستان قدیمی گلپا( در سخنانی خطاب 
به حاضران گفت: خواهش می کنم عرض ادب و تسلیت من را بپذیرید. اکبر 
هنرمند بی جانشــین و بی بدیل به سوی عرش کبریایی پرواز کرد. رحمت 
خدا شــامل حالش باشــد نام و یادش در تاریخ ما جاودان و خدایش او را 
رحمــت کند. اولین بار او را وقتی دیدم که به همراه زنده یادان تجویدی و 
محجوبی به منزل پدر من آمدند. من ۱۵ سالم بود او ۲۴ ساله و تازه یک 
مثنوی ترک جاویدان خوانده بود که همه سوال کردند، این صدای کیست؟ 
۶۶ سال افتخار دوستی با او را داشتم و آثار ماندگاری با هم خلق کردیم تا 

ابد نامش جاودان باشد در موسیقی فاخر ایران برایش دعا می کنیم.
مصطفی راغب )خواننده پاپ( ســخنران دیگر این مراســم بود و اظهار 
کرد: در ابتدا تســلیت عرض می کنم، خدمت خانواده بزرگوار اســتاد گلپا 
و شــما مردم که با صــدای زیبای خود اثــر او را همخوانی کردید. من از 
بزرگواری و بزرگ منشی و قلب بزرگ او هر چه بگویم کم گفتم. او دست 
جوانان زیادی را گرفت و تشویق می کرد. سعادت داشتم در محضر او باشم 

و کوهی از انسانیت را در او دیدم.
در ادامه مردم یکی از قطعات قدیمی »گلپا« را با راغب همخوانی کردند.

علیرضا میرعلی نقی )مورخ و پژوهشگر موسیقی( به عنوان دیگر سخنران 
این مراسم اظهار کرد: او بی نیاز از لقب استاد بود. اکبر گلپا بزرگتر از یک 
خواننده و هنرمند خلاق محسوب می شد. او همیشه گفته بود، دوست دارم 
مراسم تشییع من مانند فردین و تختی باشد. او خود نیز شمایلی چون آنها 
داشت. او یک خواننده نخبه گرا در آواز و مردمی در ترانه محسوب می شد. 

کمتر خواننده ای داریم که هر دوی این ها را به اوج و کمال رسانده باشد.
او ادامه داد: گلپا به گفته خودش از ســاده ترین طبقه اجتماع بالا آمد و 
با بر تکیه بر هوش و استعداد خود و عشق به مردم به این درجه رسید. او 
انسانی نیک بود و نام گلپا خود اعتبار است و هیچ لقب و پیوند و پیشوندی 
نمی خواهــد و تعداد این افراد که این اندازه به موســیقی اعتبار می دهند، 
کم اســت. از یادمان نرود او سنت آواز را جاودانه کرد و ساختمانی دوباره 

ساخت. او ساده زیستی مردم دار بود و عشق به میهن در آثار او بسیار دیده 
می شد.

میرعلی نقی تاکید کرد: گلپا با تمام احساسش می خواند و حتی یک واژه 
را بی تفاوت نخواند و در سراسر زندگی، عشق و احساس بود.

سپس محمد معتمدی )خواننده موســیقی سنتی( پشت تریبون قرار 
گرفت و در سخنان کوتاهی گفت: صحبت کردن درباره استاد گلپا به اندازه 
کافی انجام شــده و به همین جهت خلاصه صحبت می کنم و اثری از او را 
به افتخار اســتاد توکل و یاد اکبر گلپایگانی به نام »بنویس عشق« برایتان 

می خوانم.
در ادامه مردم این قطعه را با معتمدی همخوانی کردند.

در ادامه این مراســم ایرج خواجه امیری معروف به پهلوان آواز ایران در 
حالی که مدام از ســوی حاضران تشویق می شد، در سخنانی گفت: خیلی 
حالم خوب نیست. من و او خواندیم و ماندیم. من به دوستی با گلپا افتخار 
می کنم. صدایش خیلی خوب و گرم بود. شــعرهایی که انتخاب می کرد را 

خیلی خوب می خواند.
ایرج خواجه امیری در ادامه قطعه ای را با همراهی ساز نی به افتخار رفیق 

قدیمی اش اجرا کرد.
ســالار عقیلی )خواننده سنتی( نیز در این مراســم حضور پیدا کرد و 
بیتی را با این مضمــون خواند: بعد از وفات تربت ما در زمین مجوی... در 

سینه های مردم عارف مزار ماست
او ادامه داد: درگذشت استاد گلپا را تسلیت عرض می کنم و قطعه ای از 
آثار خودم را تقدیم شما مردم عزیزم و روح بزرگ استاد گلپایگانی می کنم.

ایرج خواجه امیری: 

من و »گلپا« ماندیم و خواندیم!
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کتیبه ای با ردی از زبان فارسی 
در سریلانکا

کتیبه سه زبانۀ فارسی، چینی و تامیلی درحالی حدود یک 
قرن پیش در سریلانکا شناسایی شد، که سال ۱۴۰۹ میلادی 

در چین تهیه شده بود.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی پژوهشگاه میراث  
فرهنگی و گردشگری، مرتضی رضوانفر ـ عضو هیأت علمی 
پژوهشــگاه میراث فرهنگی و گردشگری ـ در این باره گفت: 
این کتیبه سال ۱۹۱۱ میلادی در سریلانکا شناسایی شد که 
توسط یک دریادار مسلمان چینی به نام »جِنگ خه« تهیه و 

در معبدی بودایی نصب شده بود.
او افزود: »جنگ خه« یکی از نامداران کشور چین است و 
آثاری درباره او در ایران منتشــر شده است. او ناوگانی عظیم 
با ۲۱۷ کشــتی غول پیکر و ۲۸ هزار ملوان داشت و چهار بار 

به هرمز سفر کرده بود.
رضوانفــر ادامه داد: کتیبه که در تاریخ ۱۴۰۹ میلادی در 
چین تهیه شــده حاوی شُــکرگزاری از بودا در متن چینی، 
از ویشــنو در متن تامیلی و از الله در متن فارســی اســت و 
همچنین فهرســتی از هدایایی بسیار گرانبها آمده که ظاهرا 

بعدها توسط پرتغالی ها به یغما رفته است.
عضو هیأت علمی پژوهشگاه میراث  فرهنگی و گردشگری 
با اشــاره به اینکه این کتیبه ارزش فراوانی برای دو کشــور 
ســریلانکا و چین دارد، اظهار کرد: چند کلمه از متن فارسی 
این کتیبۀ ارزشــمند، حدودا ۹۰ ســال پیش توســط غلام 
یزدانی، مدیر باستان شناســی دانشگاه حیدرآباد هند از روی 
عکس خوانده شــده اســت و به نظر می رسد جا دارد توسط 

کارشناسان ایرانی دوباره بررسی شود.
رضوانفر  گفت: علت حضور زبان فارســی در مســیر راه 
ابریشــم دریایی از بنادر شرقی چین تا آفریقا، پذیرفتن زبان 

فارسی به عنوان زبان میانجی در این مسیر تجاری است.

»آکتور« به جشنواره ژنو می رود
ســریال »آکتور« ســاخته نیما جاویدی به بخش رقابتی 

سریال های بین المللی جشنواره فیلم ژنو ۲۰۲۳ دعوت شد.
به گزارش ایسنا، بیست و نهمین جشنواره بین المللی فیلم 
ژنــو از تاریخ ۳ تــا ۱۲ نوامبر )۱۲ تا ۲۱ آبان ماه( در کشــور 
سوئیس برگزار می شود و سریال »آکتور« ساخته نیما جاویدی 
و با نقش آفرینی بازیگرانی چون نوید محمدزاده، احمد مهران فر، 
هانیه توسلی و هستی مهدوی در بخش رقابتی سریال های بین 

المللی این رویداد حضور خواهد داشت. 
ســریال »آکتور« پیش از این چند جایزه از جمله جایزه 
بهترین فیلمنامه از هجدهمین دوره جشنواره درامای سئول 
و همچنیــن جایزه بخش بین الملل جشــنواره ســریزمانیا 

»Series Mania« در فرانسه را دریافت کرده است.
ســریال »آکتور« بــه کارگردانی نیما جاویدی بــا بازی نوید 
محمدزاده، احمد مهرانفر و هانیه توسلی و... درباره زندگی پرفراز 
و نشیب چند بازیگر مستعد تئاتر است که با قبول یک پیشنهاد 

ویژه، زندگی شان دستخوش ماجراهای پیچیده ای می شود.

واگذاری خانه عطاردی شاهرود به 
بخش خصوصی

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
شهرســتان شــاهرود از واگذاری خانه عطاردی شاهرود به 

بخش خصوصی خبر داد.
مرتضی نظــری ۶ آبان ماه ۱۴۰۲ اظهــار کرد: این بنا با 
کاربــری هنــری، خانه فرهنــگ به ســرمایه گذاران بخش 

خصوصی واگذار می شود.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
شهرستان شاهرود افزود: اسناد مزایده این بنا از طریق مزایده 
عمومــی به صورت قرارداد ســرمایه گذاری در مرمت، احیاء، 
نگهداری و واگذاری حق استفاده و بهره برداری مدت معین، 

منتشرشده است.
نظری گفت: اشخاصی که صلاحیت های لازم را ازنظر کمیته 
فنی و بازرگانی دارا بوده  و بالاترین مبلغ اجاره بها را پیشــنهاد 

کرده باشند به عنوان برنده مزایده شناخته خواهند شد.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
شهرســتان شــاهرود گفت: برنده مزایده می تواند در دوره 
عملیات تکمیلی مرمت و آماده سازی احیاء با شرایط مندرج 
در متن قرارداد و با تائید و موافقت صندوق احیاء از بخش های 

تکمیل شده، بهره برداری و از منافع آن استفاده کند.
وی یــادآوری کرد: تمامی علاقه مندان می توانند اســناد 
شــرکت در مزایده را از طریق ســامانه تدارکات الکترونیک 

دولت به نشانی www.setadiran.ir دریافت کنند.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
شهرستان شــاهرود تصریح کرد: خانه عطاردی شاهرود در 
بافت قدیم، خیابان ۱۵ خرداد، کوچه چاپارخانه، جنب برج و 

باروی قدیم قرار دارد.

اینترنت هدیه خبرنگاران 
جامانده فعال شد

اینترنــت هدیــه روز خبرنگار توســط هــر ۳ اپراتور برای 
خبرنگاران جا مانده فعال شد.

به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، اینترنت هدیه خبرنگاری 
برای آن دسته از خبرنگارانی که جا مانده بودند توسط اپراتورهای 
همراه اول و رایتل فعال شده است. همچنین اینترنت خبرنگاری 
توسط اپراتور ایرانسل که قرار شده با تاخیر اندکی پس از همراه 

اول و رایتل فعال شود به زودی فعال خواهد شد.
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات چند سال است که در روز 
۱۷ مرداد ماه، ۲۰۰گیگ اینترنت هدیه به خبرنگاران می دهد. 
در دو سال اخیر به منظور به روزرسانی لیست خبرنگاران، فعال 
شــدن این هدیه منوط بــه ثبت نام در ســامانه »پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند« و »سامانه جامع رسانه های کشور« 

شد.

چهارمین و پنجمین دوره از جشــنواره 
موســیقی امیرجاهد به طور همزمان از ۱۱ 
تا ۲۶ آبان ماه در برج آزادی، خانه موزه دکتر 
معین و استاد امیرجاهد و سرای ابوذر برگزار 

می شود.
به گزارش ایســنا، مهدی مساح بیدگلی 
)دبیر اجرایی جشــنواره سراسری موسیقی 
امیرجاهــد( درباره برگزاری این جشــنواره 
گفت: »زمانی کــه قرار بــود، دوره چهارم 
جشنواره در بخش های مختلف برگزار شود، 
به دلایل مختلفی این اتفــاق رخ نداد؛ البته 
برنامــه اجرایی فراخوان و داوری مرحله اول 
انجام شــده بود و تنهــا اجراهای صحنه ای 
برگزار نشــد. به همین دلیل، سال گذشته 
برای پرهیز از تعویق جشنواره، ثبت نام دوره 
پنجم جشــنواره را آغاز و فراخوان را منتشر 
کردیم و مدارک از سوی شرکت کنندگان به 
دبیرخانه جشنواره ارســال شد و در نهایت 
آثار توسط هیئت داوران دور نخست بازبینی 
و نتایج اعلام شــد اما تصمیم گرفتیم دوره 
چهارم و پنجم جشــنواره که نیمه تمام باقی 

مانده بود را با هم ادغام کنیم.«
وی افزود: »این جشــنواره از تاریخ ۱۱ تا 
۲۶ آبان مــاه در برج آزادی تهران، خانه موزه 
دکتر معین و استاد امیرجاهد، و سرای ابوذر 
برگزار می شــود اما بخش عمده جشــنواره 

در برج آزادی برگزار خواهد شــد. همچنین 
هیئت داوران جشــنواره نیــز به تأیید خانه 
موسیقی خواهد رســید. متولیان اصلی این 
دوره از جشــنواره، خانه موزه دکتر معین و 
استاد امیرجاهد، خانه موسیقی ایران و برج 
آزادی هســتند؛ البته در دوره های گذشته 
ســازمان های مختلفی از جمله شــهرداری 
منطقه ۱۴ تهران و شــورای اســلامی شهر 
تهــران در کنار جشــنواره بودند، اما در این 
دوره تنها حامیان و متولیان این جشــنواره، 
خانه مــوزه دکتر معین و اســتاد امیرجاهد، 

خانه موســیقی ایران و برج آزادی با مجوز 
دفتــر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی هستند.«
مساح بیدگلی در مورد جزئیات جشنواره 
گفــت: »ایــن دوره از جشــنواره در چهار 
بخشِ تکنــوازی، دونوازی، اجرای گروهی و 
پژوهــش برگزار خواهد شــد. همچنین کار 
ویژه ای که قرار اســت در ایــن دوره برگزار 
شود، اضافه شدن بخشی به نام استعدادهای 
درخشان است. به این صورت که تعدادی از 
برگزیدگان بخش تکنــوازی و دونوازی وارد 

بخش استعدادهای درخشان خواهند شد و 
برگزیدگان ایــن بخش  با نظر هیئت داوران 
بوده و در مراسم اختتامیه اعلام خواهند شد. 
پس از اعلام نهایی، متولیان جشنواره تحت 
عنوان حامیان جشنواره سراسری موسیقی 
امیرجاهد در کنار ایــن افراد خواهند بود و 
از آن هــا در بخش های »آمــوزش«، »تهیه 
موزیــک ویدئوها« بــه صــورت ماهیانه و 
فصلی و... حمایت خواهند کرد که انشــالله 
در مراســم اختتامیه به صورت مفصل راجع 
به این موضوع صحبت می شود. البته در هر 
سال رویکرد جشنواره به این صورت بود که 
یک ارکستر تشــکیل می دادیم و این افراد 
در ارکســتر امیرجاهد فعالیت می کردند، اما 
امسال بخش اســتعدادهای درخشان را به 
جشــنواره اضافه کردیم تــا حامی این افراد 

باشیم و چندین سال در کنارشان باشیم.«
وی در خصوص رده های سنی اضافه کرد: 
»رویکرد اصلی جشــنواره حمایت از جوانان 
اســت اما در این جشــنواره رده های سنی 
مختلفی را داریم: رده های ســنی الف )۹ تا 
۱۱ سال(، رده سنی ب )۱۲ تا ۱۵ سال(، رده 
سنی ج )۱۶تا ۱۸ سال(، رده سنی د )۱۹ تا 
۳۵ ســال(، و رده سنی ه  )۳۶ سال به بالا(. 
جشنواره ژانرهای مختلفی همچون موسیقی 
ایرانــی )دســتگاهی و نواحــی(، کوبه ای، 

کلاســیک غربی، و پــاپ را دربرمی گیرد و 
بخش پژوهش و نظری موسیقی نیز برگزار 
خواهد شــد. هیچ محدودیتی در ســازهای 
شــرکت کنندگان وجود نداشته و عزیزان با 
هر سازی می توانند در این جشنواره شرکت 

کنند.«
مساح بیدگلی در پایان خاطرنشان کرد: »از 
آنجا که این جشنواره به نام استاد محمدعلی 
امیرجاهد است و ایشان موسیقیدان، شاعر، 
و تصنیف ساز بودند و شــروع جشنواره  از 
همین مکان یعنــی خانه موزه دکتر معین و 
استاد امیرجاهد بود، به همین دلیل شورای 
سیاســت گذاری جشــنواره تصمیم گرفت 
اگر افراد شــرکت کننده در جشــنواره، در 
اجراهایشان از تصنیف ها و ملودی های استاد 
امیرجاهد استفاده کنند، امتیاز بیشتری قائل 
شــود و در آیین نامه نیز قطعاتی پیشنهادی 
لحاظ شده تا افراد برای دریافت امتیاز بیشتر 
بتوانند از این قطعات اســتفاده کنند. به هر 
حال این یک امتیاز برای افراد شرکت کننده 
محسوب می شــود و اجباری برای استفاده 
از تصنیف ها و ملودی های اســتاد امیرجاهد 
توسط شــرکت کنندگان وجود ندارد. ضمن 
اینکــه در آیین نامه نیز در رده های ســنی 
مختلف، قطعاتی برای موســیقی ایرانی در 

نظر گرفته شده است.«

برگزاری همزمان چهارمین و پنجمین دوره از یک جشنواره موسیقی

یک منتقد ســینما گفت: اغلب سریال های شبکه 
نمایش خانگی کپی شده آثار دهه چندم تلویزیون های 

خارجی و ترویج خشونت است.
جبار آذین، منتقد ســینما و تلویزیون درباره تاثیر 
بعضی از سریال های شــبکه نمایش خانگی در ترویج 
خشونت در جامعه گفت: در کنار تولیدات متنوع شبکه 
نمایش خانگی که برای مردم یا بازار توزیع می شود، ما 
با جریانی مواجه هستیم که سمت و سوی فرهنگسازی 

ندارد و بیشتر به سمت فرهنگ سوزی گرایش دارد.
آذین ادامه داد: درحالی خواسته مردم امید آفرینی 
و شــادابی اســت و بارها منتقدان، هنرمندان، برخی 
مســئولان و مقام معظم رهبری به امیــد آفرینی در 
جامعه تاکید کردند. اما همچنان سریال هایی که اغلب 
کپی شــده آثار دهه چندم ماهواره ها و تلویزیون های 
خارجی اســت، بازار تولید و شــبکه نمایش خانگی را 
اشباع کرده است. ترویج خشونت، بازاری سازی و تبلیغ 
ســبک زندگی غربی چهره شــاخص و ناپسند شبکه 

نمایش خانگی است.
این منتقد سینما با بیان اینکه بخش اعظم تولیدات 
شــبکه نمایش خانگی فیلم ها و ســریال هایی را دربر 
می گیرد، که بجای توجه به نیاز مخاطب به خشــونت 
متوسل شدند، افزود: این مسیر مسیر فرهنگ جامعه و 

نیاز نسل های مختلف ایران اسلامی نیست. چون تبلیغ 
و ترویج خشــونت بد آموزی، فرهنگ سوزی، تخریب 
مناســبات خانوادگی و اجتماعی و انحرافات فکری و 

ذهنی نسل های جوان و نوجوان را درپی دارد. 
به گفته وی، اگرچه شــبکه نمایش خانگی به دلیل 
سیاست های پیش رو باید تنوع در تولیدات را داشته باشد 
و توجه به سلیقه های مختلف جامعه یک شرط است، اما 

باید این تولیدات از میان فرهنگ و مناسبات مردم عبور 
کند. تولید ســریال های اجتماعی، پلیسی، خانوادگی، 
کمدی و ... از ضروریات حیات سینما، تلویزیون و شبکه 
نمایش خانگی است. فیلم و ســریال هایی که در گونه  
جنایی، پلیسی و وحشت قرار دارند، باید به طور مستقیم 
از ارائه و بازنمایی صحنه های ناشی از خشونت، جنایت و 

زد و خورد خودداری کنند.

آذین با بیــان اینکه باید از روش هــای هنرمندانه 
برای نشــان دادن بعضی از صحنه های خشن استفاده 
کرد، گفت: شاید کسانی عمداً یا سهواً این صحنه های 

خشونت بار را به تصویر می کشند.
این منتقد ســینما در پاسخ به این ســوال که آیا 
کســانی که با نگاه تجاری وارد شبکه نمایش خانگی 
شــدند، زد و خورد و صحنه های اکشن را عاملی برای 
جذب مخاطب و جــذب ســرمایه می دانند؟ تصریح 
کرد: هدف عمده تولیدکننــدگان این نوع محصولات 
ســودآوری و کاسبی است. ما در یکسری آثار جنایی و 
پلیسی می بینیم برای جذب نسل جوان از صحنه های 
پر زد  و خورد اســتفاده می شــود. چه لزومی دارد که 
صحنه فرو رفتن چاقــو به بدن یک فرد و فوران خون 

ناشی از آن به نمایش دربیاید؟ 
وی در پاســخ به این سوال که علاوه بر متن سریال 
در تبلیغات محیطی شاهد صحنه های خشونت بار فیلم 
و ســریال ها هســتیم، توضیح داد: بله، نه تنها در فیلم 
و ســریال  ها صحنه های خشونت بار می بینیم، تبلیغات 
این آثار هم عمدتاً بر روی کشــت و کشــتار متمرکز 
است. اگر تولیدکنندگان این آثار می خواهند جوانان را 
جذب کنند، شاید موفق شوند ولی در کنار جذب باعث 

انحراف آنان هم می شوند.

ترویج خشونت و تبلیغ سبک زندگی غربی در شبکه نمایش خانگی

مدیــر پخش »شــهر فرنگ« فروش فیلــم »جنگل 
پرتقال« را در روزهای اولیه اکران خوب می داند و امیدوار 
اســت که از ظرفیت های مختلف برای دیده شــدن این 

فیلم بهره ببرند.
به گزارش ایســنا، از چهارشنبه هفته گذشته ۳ آبان 
ماه بود که فیلم سینمایی »جنگل پرتقال« به کارگردانی 
آرمان خوانساریان و تهیه کنندگی رسول صدرعاملی در 
ســینماهای سراسر کشــور به اکران درآمد و با توجه به 
حس و حال پاییزی و متفاوت خود توانست طی ۳ روز ۵ 
هزار مخاطب را برای دیدن این فیلم اجتماعی به سینماها 

بکشاند.
در همین راستا با سید علی طباطبایی نژاد مدیر پخش 
شهر فرنگ که اکران این فیلم سینمایی را بر عهده دارد، 

گفتگویی داشتیم که در ادامه می خوانید:
 به نظر شــما به عنوان مدیر پخش، دلیل استقبال از 

فیلم »جنگل پرتقال« چیست؟
فیلم سینمایی »جنگل پرتقال« در جشنواره ۴۱ فجر 
توانســت در ۳ بخش بهترین بازیگر زن، بهترین بازیگر 

مرد و بهترین فیلم اول نامزد شده و در عین حال توانست 
با بازخورد خوبی از سمت منتقدان و سینماگران مواجه 

شود.
 ترکیــب این اتقاقــات در کنار هــم، از همان زمان 
جشــنواره این نوید را می داد که با توجه به پتانســیل و 
حــس و حال خوبی که فیلم دارد، در اکران هم می تواند 
موفق شود و مخاطب راضی از سالن سینما خارج شود. با 
توجه به این نکات »جنگل پرتقال« از روز اول اکران خود 
تا به امروز نزدیک به ۳۰۰ میلیون فروش افتتاحیه داشته 
و ۵ هزار مخاطب را با خود همراه کرده اســت. ما از روز 
اول فروش تاکنون روند صعودی را برای تعداد مخاطبان 
ایــن فیلم تجربه کردیــم که امیدواریــم در ادامه نیز با 
فرایندهای تبلیغاتی که بــرای »جنگل پرتقال« در نظر 
داریم و به خصوص خود مخاطبان که بهترین تبلیغ کننده 
آثار هستند، این حس و حال خوبی که از فیلم می گیرند 
را به بقیــه هم منتقل کنند و در ادامه هم روند صعودی 

خوبی را برای این فیلم اجتماعی شاهد باشیم.
فکــر می کنید فروش فیلم های کمــدی حال حاضر، 

فرصت دیده شدن فیلم های اجتماعی را فراهم می کنند؟
»جنگل پرتقال« زمانی اکران شــد که گیشه سینما 
در اختیــار کمدی هــا و آثار کودک اســت؛ البته همین 
تنوع ژانر نســبت به آثار موجود در اکران می تواند برگه 
برنده این فیلم باشــد و با توجه بــه فضای اکران فعلی، 
مخاطبان خاص این فیلم می توانند فعال شوند. امیدوارم 
سینماداران هم با ســانس هایی که در ادامه به این فیلم 
اضافه خواهد شد، ما را در حمایت از این ژانر تنها نگذارند 
تــا بتوانیم روند بهتری را در فروش این فیلم ســینمایی 

شاهد باشیم.
چــه تدابیری در ادامه در بخش تبلیغات و پخش این 

فیلم سینمایی در نظر دارید؟
همه تــلاش ما برای اکــران »جنگل پرتقــال« این 
اســت که بتوانیم هر ظرفیتی که به بیشــتر دیده شدن 
ایــن فیلم کمک می کند را فعال کنیــم. به طور مثال با 
توجه به بستری که فیلم در آن روایت می شود، فضاهای 
دانشگاهی می توانند به فرایند اکران عمومی ما به عنوان 
بازوی کمک کننده اضافه شــوند و بــه همین دلیل به 

زودی اکران های دانشــگاهی را خواهیم داشــت که در 
اکران عمومی باعث شناخت بیشتر مخاطبان از فیلم شود 

و مسیر خوبی را رقم بزند.
در حال حاضر فیلم هایــی اجتماعی باید چه ویژگی 
داشــته باشــند که در روند اکران بتوانند مخاطب را در 

سینماها با خود همراه کنند؟
شــاید امروزه در فضای کلی سینما این نظریه وجود 
داشته باشد که فقط فیلم های کمدی میفروشند؛ اما من 
کاملا با این موضوع مخالفم. چون ما مخاطبانی هم داریم 
که پیگیر ســینمایی هستند که بیشــتر به دغدغه های 
اجتماعــی بپردازد. به طور مثال مــا در این مدت اکران 
فیلم »کت چرمی« را داشــتیم که فروش موفقی داشت 
و در ادامــه نیز فیلم »جنگل پرتقــال« را داریم که یک 
درام عاشقانه است. در این مدت که اکران فیلم آغاز شده 
است، با حضور در سینماها همراهی مخاطبان با فیلم را 
شاهد بودم که با آن ارتباط برقرار کرده و مطمئن هستم 
که این فیلم ســینمایی با تبلیغ مخاطبان، بیشتر و بهتر 

دیده خواهد شد.

یک آمار و تحلیل از میزان فروش »جنگل پرتقال«

رئیس ساترا گفت: برای افزایش قدرت انتخاب 
مخاطبان شبکه نمایش خانگی، سامانه ای در دست 
طراحی اســت که از طریق آن امکان دسترســی 
به تمام ســریال ها و برنامه هــای تلویزیونی تمام 

سکوهای دارای مجوز از ساترا فراهم خواهد شد.
به گزارش ایرنا، ســعید مقیسه؛ رئیس سازمان 
تنظیم مقررات رســانه های صوت و تصویر فراگیر 
در فضای مجــازی در گفت و گو با خبرنگار رادیو 
و تلویزیون ایرنا از طراحی یک سامانه جامع برای 
افزایش قدرت انتخاب مخاطبان خبر داد و گفت: 
هم اکنون ســامانه ای توســط اداره کل فناوری 
ســاترا با عنوان فهرســت جامع در دست طراحی 
اســت که از طریق آن امکان دسترســی به تمام 
ســریال ها و برنامه های تلویزیونی تمام سکوهای 

دارای مجوز از ســاترا فراهم خواهد شــد و زمانی 
که مخاطب روی ســریال کلیک کند به ســکوی 
پخش کننده برنامه وصل می شود و می تواند طبق 
شرایط همان سکو به مشــاهده برنامه های مورد 

نظر خود بپردازد.
وی افــزود: ایــن ســامانه کمــک می کند تا 
مخاطبان در یک نــگاه از آخرین وضعیت پخش 
ســریال ها و برنامه های تلویزیونی از ســکوهای 
دارای مجوز مطلع شــوند و برنامه های مورد نظر 

خود را راحت تر پیدا کنند.
مقیســه همچنین در خصوص آخرین وضعیت 
برگزاری دومین نمایشــگاه رصتــا گفت: دومین 
نمایشگاه رصتا در هفته اول دی ماه امسال برگزار 
خواهد شــد. همچنین علاوه بر نمایشــگاه رصتا، 

امسال نخستین جشنواره رصتا نیز برگزار خواهد 
شد و آثار سکوهای نمایش خانگی و سایر سکوهای 
دارای مجوز از ساترا در محورهای اعلامی داوری و 

آثار برتر تشویق و تقدیر خواهند شد.
معرفی ۴ سریال به صداوسیما

وی در پاســخ به این سوال که آخرین وضعیت 
پخش سریال های شبکه نمایش خانگی از شبکه 
های تلویزیونی چیســت گفت: هم اکنون برخی 
تولیدات ســکوهای نمایش خانگی توجه خوبی به 
اولویت های محتوایی کشور دارند و ۴ سریال که 
متعلق به رســانه های نماوا، آپرا و فیلم نت است 
برای طی مراحل اداری و حقوقی به صداوســیما 
معرفی شــده اســت که بعد از قطعی شدن، نام 

سریال ها نیز اعلام خواهد شد.

رئیس ساترا خبر داد:

راه اندازی سامانه جامع نمایش خانگی
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نقش محسن در سریال 
سوادیاران متفاوت بود

یک بازیگر گفت: در ســریال ســوادیاران نقش محسن که 
فرصتی برای درس خواندن نداشت را بازی کردم که با نقش های 

دیگرم بسیار متفاوت داشت.
»سواد یاران« با طراحی، تهیه کنندگی و کارگردانی عبدالرضا 
فیروزان و با هدف پرداختن به ابعاد مهم ریشه کنی بی سوادی، 
از شنبه ۱۳ آبان همزمان با روز دانش آموز در ساعت های ۱۲ و 

۲۲:۲۰ هر روز روی آنتن شبکه آموزش می رود. 
»ســواد یــاران« در ۳۰ قســمت ۲۰ دقیقــه ای در گــروه 
آموزش های رسمی شــبکه آموزش با مشارکت سازمان نهضت 

سوادآموزی تولید شده است. 
در هر قســمت این مجموعه به یکــی از معضلات و تبعات 
بی ســوادی در جامعه پرداخته می شود و در ادامه از همه اقشار 
جامعه دعوت می شود تا برای آموزش و تشویق افراد بی سواد، به 

سهم خود همیاری کنند.
باربد شریفیان بازیگر سینما و تلویزیون درباره حضورش در 
این ســریال توضیح داد:  در سریال سوادیاران  نقش محسن  را 
داشــتم  که برای رفع نیاز های خانــواده اش باید کار می کرد و 
فرصتی برای درس خواندن نداشــت و آشنایی با امیر حسین، 
چالشــی جدیدی برایش بوجود می آورد و نسبت به نقش های 

قبلی ام تفاوت داشت.
وی ادامه داد: این ســریال کارگردانی بســیار محترم به نام 
عبدالرضــا فیروزان داشــت که برای بازیگر کودک پروژه شــان 
هماننــد بازیگران بزرگســال شــأنیت قائل بودند، من بســیار 
خوشحالم که عضوی از ســوادیاران هستم و همچنین این کار 

اولین همکاری من با شبکه آموزش بود.
شــریفیان درباره بخشی از کار های خود عنوان کرد: پیش از 
این در ســریال زن زندگی مرد زندگی در نقش نیما  در شبکه 
پنج، سریال علقمه سرخ  در نقش پسر مسلم ابن عقیل  شبکه 
آی فیلم حضور داشتم. همچنین در فیلم سینمایی آزردگان به 

کارگردانی فرد قادری هم بازی داشتم. 
وی درخصوص جشنواره فیلم کوتاه توضیح داد: در جشنواره 
فیلــم کوتاه با فیلــم جاذبه غیر نیوتونی بــه کارگردانی جناب 
علیرضا صادقی در جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران حضور 

داشتم و تجربه خوبی برایم بود. 
شریفیان درباره کار های جدید گفت: این روز ها  برای بازی در 
یک سریال تاریخی آماده می شوم. پیشنهاد هایی برای بازی در 
سریال ها و فیلم های سینمایی دارم اما سعی می کنم  بر اساس  
تاثیرگذاری، تفاوت نقش و شرایط تحصیلی خودم انتخاب کنم.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

بیمه خبرنگاران افزایش 
یافت

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه بازدید از جشنواره 
همام از خریداری بخشــی از آثار این جشنواره از سوی وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی خبر داد.
محمد مهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
حاشیه جشنواره همام گفت: نمایشگاه بسیار خوبی بود، باید از 
هنرمندان عزیزمان تشکر کنیم؛ هم از جهت هنر و هم نشاط 
باعث افتخار هستند در این آثار، حس قوی زندگی می درخشد.

وی ادامه داد: برای تمام هنرمندان آرزوی ســلامتی دارم. 
نکات دقیقی در درد و دل هنرمندان وجود داشت که امیدوارم 

بتوانیم با تلاش آن ها را حل کنیم.
اسماعیلی پیرامون حمایت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
از هنرمندان جشــنواره خاطر نشــان کــرد: بخش مهمی از 
هنرمندان برگزیده جشــنواره، عضو صندوق هنر می شوند و 
در تلاش هســتیم برای آن ها خدمات بیمه ای و پشتیبانی را 
فراهم کنیم. همچنین بخشــی از آثار آن ها را خریداری کرده 
و در بخش های مختلف آن ها را معرفی کنیم. آن ها در بخش 
اشتغالزایی نیاز به کمک دارند که بنده سعی در انجام آن دارم.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی درباره وضعیت مســکن 
خبرنگاران اظهار کرد: در بخش مسکن اهالی هنر و خبرنگارانی 
که عضو صندوق بودند در مرحله اول ثبت نام انجام شده و در 
شهر پرند کلنگ آن خورده است. همچنین بیمه خبرنگاران از 

۴ هزار نفر به ۱۲ هزار و پانصد نفر افزایش یافته است.
گفتنی اســت که جشــنواره ملی هنری همام سعی دارد 
با فراهم ســاختن بســتری رقابتی در عرصه هنر با شناسایی 
نخبــگان معلــول و توانیاب زمینه حضور هرچه بیشــتر این 

عزیزان را در جامعه بیش از پیش تقویت نماید.

درخشش »آکتور« در جشنواره 
فیلم عربستان

سریال »آکتور« ســاخته نیما جاویدی منتخب جشنواره 
فیلم »دریای سرخ« عربستان سعودی شد.

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی، سومین دوره جشنواره 
»دریای ســرخ« از ۳۰ نوامبر تا ۹ دســامبر )۹ تا ۱۸ آذر( در جده 
برگزار می شــود و ســریال »آکتور« به کارگردانی  نیما جاویدی و 
تهیه کنندگی مجید مطلبی، با بازی بازیگرانی چون نوید محمدزاده، 
احمد مهران فر، هانیه توســلی و هستی مهدوی قرار است در گروه 
ســریال های منتخب این رویداد به نمایش دربیاید.این جشــنواره 
مجموعه ای از فیلم های منتخب از منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا 
را هم در کنار ۱۱ اثر از عربستان به نمایش می گذارد.در این رویداد 
»آکتور« که از پلتفرم فیلیمو و نماوا پخش شده، به عنوان یکی از 
مجموعه های منتخب در بخش سریال ها در کنار آثاری از کشورهای 
مختلف جهان انتخاب شده و به عنوان نماینده ایران در جمع آثار 
برتر دنیا حضور دارد.ســریال »آکتور« که تازگی در بخش مسابقه 
دهمین دوره جشنواره بین المللی Serielizados اسپانیا حاضر 
شد، پیش از جشنواره »دریای سرخ« هم چند جایزه بین المللی از 
جمله جایزه بهترین فیلمنامه از هجدهمین دوره آکادمی درامای 
ســئول، جایزه بزرگ و بخش بین الملل جشــنواره سریزمانیای 
فرانســه و دیپلم افتخار جشنواره ســرین کمپ آلمان را به خود 

اختصاص داده است.

نمایش  کارگــردان  کوروش نیا  مهرداد 
»یادگار« با اشاره به اینکه این اثر با استفاده 
از تکنولوژی و امکانات روز تولید شده است، 
یادآور شد مخاطبان قرار است به تماشای 

یک اثر سرراست و انسانی بنشینند.
مهرداد کوروش نیا نویسنده و کارگردان 
تئاتــر که این روزها در حال آماده ســازی 
نمایش مونولوگ »یادگار« با بازی نســیم 
ادبی بــرای اجــرا از ۱۶ آبان در ســالن 
چهارسوی مجموعه تئاتر شهر است، درباره 
این اثر نمایشــی به خبرنــگار مهر گفت: 
»یادگار« یک داســتان عاشقانه است که 
بــا یک زاویه دید متفاوت نســبت به یک 
واقعه تاریخی، روایت می شــود. نمایشنامه 
»یادگار« را ســال ۹۶ نوشتم و یکی دوبار 
بازنویسی شد تا به نسخه نهایی رسیدم و 
امسال این اثر نمایشی به تولید رسید تا در 

مجموعه تئاتر شهر روی صحنه برود.
وی که مرداد و شــهریور ســال جاری 
نمایش »زیگموند« را در تماشاخانه ایرانشهر 
اجرا کرد، درباره شرایط تولید همزمان ۲ اثر 
نمایشــی، توضیح داد: نمایش »زیگموند« 
کاری بــود که تولیــد آن از ابتدای ســال 
جاری آغاز شــد و در مــرداد روی صحنه 

رفت. نمایش »یادگار« یک مونولوگ است و 
تولید کارهای مونولوگ اگر متن و طراحی ها 
آماده باشند، دردسرهای کارهای پرپرسوناژ 
را ندارد. ما در نمایش »یادگار« نسیم ادبی 
را داریم که هم بازیگری با سابقه است و هم 
تجربه نمایــش مونولوگ را دارد. بخش نور، 
موسیقی و جلوه های بصری »یادگار« را هم 
از قبل آماده داشتیم و تولید این اثر نمایشی 

یک ماه و نیم زمان برد.

کوروش نیا دربــاره ویژگی های نمایش 
»یادگار«، یادآور شــد: ایــن نمایش جزو 
نمایش های ایستا است و بازیگر روی صحنه 
حرکت نــدارد و به عنوان راوی داســتان 
حضــور دارد و میزانســن ها از طریق نور، 
صوت و تصاویر پروجکشن ایجاد می شود. 
اگر در مدل های متعارف، بازیگر میزانسن 
را تولید می کند در این نمایش میزانســن 
را صــدا، تصویر و نور ایجاد می کند. از این 

جهت »یادگار« تجربه فرمالیستی خوب و 
جذابی است و پیشــنهادهای خوبی برای 
تئاتــر دارد. در این اجرا تمام طراحی ها در 
یک فلش مموری جا می گیرد و شما با یک 
چمدان که لباس اجرا در آن جای می گیرد 
می توانید نمایش را در جاهای مختلف اجرا 

کرد که بسیار هم چشم نواز است.
این کارگردان تئاتر در ادامه سخنان خود 
اظهار کرد: تئاترهایــی همچون »یادگار« از 
جمله تئاترهای هســتند که به لحاظ رشد 
و پیشرفت تکنولوژی شــکل گرفته اند و ما 
می توانیم با اســتفاده از تکنولوژی اشــکال 
جدیدی از تئاتر خلق کنیم. وقتی تکنولوژی 
حجم زیــادی از اتفاقات را در زندگی ما رقم 
زده است باید ببینیم تکنولوژی می تواند چه 
ویژگی های بصری و امکاناتــی را وارد تئاتر 
کند؛ اینکه با امکانات خیلی معمولی چگونه 
می توانیم اجرایی معاصر و به روز داشته باشیم 
که ۶۰ یا ۳۰ یا ۲۰ سال پیش چنین اجرایی 
امکان پذیــر نبود زیرا ایــن اجراها مبتنی بر 

تکنولوژی و امکانات جدید هستند.
وی در پاســخ به این پرســش که آیا 
امکان اجــرای چنین تئاترهایی که نیاز به 
تکنولوژی و امکانات جدیــد دارند در هر 

سالنی امکان پذیر است؟ تأکید کرد: اتفاقاً 
اجرای چنین آثاری ســاده است ولی باید 
بــرای طراحی های آن فکر کــرد. ما برای 
صدای طراحی شــده نمایش فکر کرده و 
انرژی گذاشــتیم. مساله آمبیانس و افکت 
کمتــر در تئاتر ایــران مــورد توجه قرار 
می گیرد یعنی اینکه صدا به مثابه میزانسن 
باشــد. برای طراحی نور نیز با استفاده از 
دستگاه سی ان ســی نورهای مختلف اجرا 
تعبیه شــد که چنین امکانــی برای همه 
فراهم است. دستگاه پروجکشن هم که در 
هر سالنی هست ولی طراحی تصاویر برای 

یک اثر نمایشی دقت نظر می خواهد.
کوروش نیا درباره چشم انداز خود از مواجهه 
مخاطب با اجرای نمایش »یادگار«، گفت: فکر 
می کنم مواجهه مخاطب با این نمایش خوب 
خواهد بود. نمایش حدوداً ۴۵ دقیقه است و در 
آن مدت یک داستان سرراست و انسانی را برای 
مخاطب روایت می کنیم و حوصله مخاطب سر 
نمی رود. تماشاگر با عناصر بصری از طریق نور 
و تصاویر پروجکشــن و اصوات شنیدنی که با 
خلاقیت جذابی طراحی شــده اند به گونه ای 
مواجه خواهد شــد که برایش سرگرم کننده و 

جذاب خواهد بود.

مهرداد کوروش نیا ؛

»یادگار« برای تئاتر پیشنهاد دارد

جشنواره بین المللی فیلم خزر که وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی تابستان امسال از برگزاری آن در آینده ای نزدیک 
خبر داده بود احتمالا در نیمه دوم ســال ۱۴۰۳ به ثمر 

برسد.
به گزارش ایسنا، محمدمهدی اسماعیلی تیرماه سال 
۱۴۰۲ در حاشــیه جلســه هیأت دولت با اشاره به سفر 
چند روزه خود به کشور روسیه گفت که در آنجا توافقات 
بســیار خوبی با مقامات روسیه داشته و افزود:  »برگزاری 
جشــنواره بین المللی ســینمایی دریای خزر به تصویب 
رسیده است و ان شــاءالله به زودی این جشنواره برگزار 

خواهد شد.«
البته پیش زمینه این خبر به سال ۱۴۰۱ برمی گشت 
که در جریان یک دیدار، معاون وزیر فرهنگ فدراســیون 

روسیه با تاکید بر لزوم توسعه همکاری سینمایی بین دو 
کشــور عنوان کرده بود، »برگزاری جشنواره فیلم خزر و 
طرح پایدار بازدید از شــهرهای ساحلی سواحل خزر از 
پیشنهادات رییس جمهور روســیه است که می تواند به 
تقویت این اشــتراکات کمک کند.« همچنین زمســتان 
ســال قبل یک مقام ارشد اداره ســینماگران روسیه در 
دیدار با رییس ســازمان سینمایی ایران )محمد خزاعی( 
گفته بود: »دو پروژه بین المللی آکادمی سینمای اوراسیا و 
پروژه فرهنگی خزر بزرگترین برنامه های سینمایی روسیه 
هســتند که حمایت پوتین و دولت های اوراســیا در این 
زمینه جذب شــده و اشتیاق بســیاری برای همکاری با 

ایران نیز داریم.«
بــرای برگزاری چنین رویدادی تاکید شــده بود: »به 

دلیل همدلی دو ملت روســیه و ایران و تفکرات مشترک 
و نزدیــک بــه هم بویــژه در برابر غرب  این دو کشــور 
می توانند در زمینه های فرهنگی، هنری و ســینمایی نیز 

همکاری های وسیع تری داشته باشند.«
اگرچه گسترش همکاری ها با روسیه در زمینه فرهنگی 
و سینمایی در سال ۱۳۹۸ ودر دیدار رییس وقت سازمان 
ســینمایی )حســین انتظامی( با مدیران وزارت فرهنگ 
روسیه کلید خورده بود اما همین جشنواره فیلم خزر هم 

تاکنون به سرانجام مشخصی نرسیده است.
پیگیری های ایسنا حاکی از این است که برنامه ریزی 
برای برپایی جشنواره بین المللی فیلم خزر به عنوان طرح 
مشــترک ایران و روسیه در حال پیگیری و انجام مذاکره 
اســت و از آنجا که این رویداد با کشورهای حوزه دریای 

خزر همچون ایران، روســیه، ترکمنســتان، قزاقستان و 
آذربایجان پیگیری می شــود، هماهنگی هــای زیادی را 
میان دســتگاه های مرتبط تمام این کشورها لازم دارد تا 

دبیرخانه دائمی شکل بگیرد.  
همچنین گفته می شــود که احتمالا این جشنواره هر 
سال در یکی از کشــورهای اطراف خزر برگزار شود ولی 
ابتدا باید ســاختار آن مشخص شود. با این حال احتمال 
داده می شــود که مهرماه سال آینده بتوان این جشنواره 

را برگزار کرد.
براین اساس برخی دست اندرکاران پیش بینی می کنند 
که همزمان با جشنواره فیلم فجر امسال، مدیرانی از این 
کشورها دعوت شوند تا هماهنگی های لازم انجام و اولین 

کشور برگزار کننده هم انتخاب شود.

»سینما سیمرغ« شهرستان بوکان از توابع استان 
آذربایجــان غربــی با حضور محمــد خزاعی رییس 
ســازمان ســینمایی کشــور و جمعی از مدیران و 
مسئولان استان عصر چهارشنبه ۲۴ آبان افتتاح شد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از روابط عمومی 
سازمان ســینمایی، محمد خزاعی در مراسم افتتاح 
»ســینما سیمرغ« بوکان طی ســخنانی با تاکید بر 
اهتمام جدی و جهادی سازمان سینمایی در راستای 
عدالــت محوری و توســعه زیرســاخت ســینمایی 
در ســطح کشــور به  ویژه در مناطــق محروم و کم 
برخوردار گفت: رونق صنعت سینماســازی در کنار 
ســایر اضلاع سینما و مباحث فرهنگی و گفتمانی از 
اهمیت مضاعفی برخوردار اســت و بنده و همکارانم 

با جدیت و جهادی این موضوع را دنبال می کنیم.
وی افزود: ۲۳۳ ســالن ســینما از ابتدای فعالیت 
دولت سیزدهم تاکنون در استان های مختلف کشور 
بــه بهره برداری رســیده و افتتاح ســینمای بوکان 

دویست و بیست و چهارمین سالن سینما است.
رییس سازمان سینمایی اصافه کرد: قبل از شروع 
فعالیت دولت ســیزدهم ۵۷۰ سالن سینما در کشور 
وجود داشت و ما تصمیم گرفتیم در این دولت، ۴۳۰ 
سالن به ظرفیت سینماهای کشور اضافه کنیم و هم 
اکنون بیش از ۵۰ شــهر با جمعیت بالای۱۰۰ هزار 
نفر در کشور فاقد ســینما است، سعی خواهیم کرد 
پس از احداث سالن های سینمایی، تجهیز آنها را به 

سرعت شروع کنیم.
معــاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: 
احداث سینما و توسعه در این زمینه، یکی از برنامه 
های جدی ســازمان ســینمایی و ماموریت موسسه 
سینماشهر اســت و به دلیل اهمیت این موضوع آن 
را از طریق شورای عالی سیننا هم پیگیری کردیم و 
امروز یکی از مصوبات مهم این شورا پیگیری احداث 
سالن ســینما در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر فاقد 
سینما است که مقرر شد از محل سفر رییس جمهور 

و هیات دولت به مناطق مختلف کشور تامین شود.
خزاعــی با اشــاره به انجام ســفرهای مختلف به 
شهرســتان های کشور از جمله بوکان در آذربایجان 
غربی گفت: هدف ما از ســفرهای اســتانی برررسی 
وضعیت، تقســیم امکانات و دیــدار و گفت و گو با 

هنرمندان این مناطق است
وی افــزود: هم اکنون ۵۰ ســالن در ۵۰ منطقه 
محروم کشــور در حال آماده ســازی و تجهیز است 
و این امر یک گام مهم در ترویج فرهنگ ســینما در 

مناطق کمترتوسعه یافته است.
رییس سازمان ســینمایی کشور در خصوص راه 
اندازی سینمای جوانان نیز گفت: در ابتدا باید دفتر 
نمایندگــی راه اندازی شــود و پس از برگزاری چند 
دوره و جذب هنرجویان نمایندگی به دفتر ارتقا یابد.

در ادامــه، خشــایار صنعتی فرمانــدار بوکان نیز 
در این آیین گفت: با افتتاح »ســینما سیمرغ« گام 

مهمی در راســتای ترویج فرهنگ استفاده از سینما 
در بوکان برداشــته شــد، افتتاح ســینما سیمرغ و 
پردیس سینمایی در بوکان یک مطالبه عمومی است 
و بــوکان مهد فرهنگ و هنــر در جنوب آذربایجان 

غربی است.
صنعتی اضافه کرد: راه اندازی دفتر سینما جوانان 
و برپایی کارگاه های فرهنگی و هنری در بوکان یکی 

از نیازهای جوانان این منطقه است.

سینما ســیمرغ بوکان در مجتمع فرهنگی هنری 
سردار شهید قاسم سلیمانی افتتاح شد، در این سفر 
محمدرضا سوقندی مدیر کل امور حقوقی، عملکرد 
استان ها و مجلس سازمان سینمایی، یزدان عشیری 
مشــاور رئیس ســازمان و مدیــرکل روابط عمومی 
سازمان، مهدی آذرپندار مدیرعامل انجمن سینمای 
جوانان و هاشــم میرزاخانی مدیر عامل سینماشهر، 

رییس سازمان سینمایی را همراهی کردند.

نمایشــگاه عکس »کودکان سرزمین زیتون« 
از ۲۴ آبــان تا یکــم آذر ماه در فرهنگســرای 

ارسباران میزبان علاقه مندان است.
به گزارش خبرگزاری مهــر به نقل از روابط 
عمومی فرهنگسرای ارسباران، نمایشگاه عکس 
»کودکان ســرزمین زیتون« با موضوع جنایات 
اخیر رژیم صهیونیســتی در غزه از ۲۴ آبان ماه 
تا یکم آذرماه در فرهنگسرای ارسباران میزبان 

علاقه مندان است.
در ایــن نمایشــگاه که با مشــارکت انجمن 
عکاســان انقلاب و دفاع مقدس برپا شده است، 
۳۱ عکس از مظلومیت کودکان فلسطینی برای 

نخستین بار به نمایش در می آید.
عملیات نظامی نیروهــای جنبش حماس با 
عنــوان »طوفان الاقصی« هفتم اکتبر ۲۰۲۳ در 
واکنش به جنایات رژیم صهیونیستی در کشتار 

فلســطینیان و هتــک حرمت مســجدالاقصی 
آغاز شــد که شکســتی بی ســابقه برای رژیم 
صهیونیســتی ارزیابی می شــود. پــس از این 
عملیــات، نیروی ارتش اســرائیل بــا همراهی 
ایالات متحده آمریکا و برخی کشورهای اروپایی 
و در میان سکوت سران برخی کشورهای عربی 
به نوار غزه حمله برد و تخریب بیمارســتان ها، 
مدارس، اماکن مذهبی، منازل مســکونی و … 
فصل جدیدی در کتاب قطــور اعمال ننگین و 
ضد انسانی این رژیم سفاک گشود. جنایاتی که 

همچنان ادامه دارد.
علاقه منــدان برای بازدید از این نمایشــگاه 
می توانند تا یکم آذرماه هر روز از ســاعت ۹ تا 
۱۸ به نگارخانه شماره ۳ فرهنگسرای ارسباران 
واقع در خیابان شــریعتی، بالاتر از سیدخندان، 

خیابان جلفا مراجعه کنند.

طرح ایران و روسیه برای جشنواره فیلم خزر به کجا رسیده است ؟

رییس سازمان سینمایی کشور :
توسعه زیرساخت سینما در کشور را جهادی دنبال می کنیم

»کودکان سرزمین زیتون« به ارسباران رسید
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بهرام رادان در مراسم تقدیر از برگزیدگان 
جایزه ترویج علم مطرح کرد؛

مستند علمی »کاپیتان من« در 
هزارتوی گرفتن مجوز پخش 

برای دانش آموزان
علمی »کاپیتان من« گفت:  تهیه کننده مســتند 
با وجــود تأییدیه های بســیار، آمــوزش و پرورش 
مجوز تماشــای مســتند علمی »کاپیتان من« برای 

دانش آموزان را نمی دهد.
به گزارش ایســنا، بهرام رادان در مراسم تقدیر از 
برگزیدگان بیســت و چهارمیــن دوره جایزه ترویج 
علم، با بیــان اینکه به دلیل احســاس دینی که به 
علم ایران داشــته است، به سمت ســاخت مستند 
علمــی رفته اســت، گفت: ســال ۹۶ به ســیاوش 
صفاریان پور گفتم که حــس می کنم ادای دینی به 
علم ایران دارم و دوســت دارم در این حوزه کاری 
انجام دهم. ایده اولیه یک سری ویدئوهای کوتاهی 
بود که مشــابه آن در نشنال جئوگرافیک و... وجود 

دارد. 
وی ادامــه داد: در نهایت بعد از دو ســال کرونا، 
این تلاش ها تبدیل به مستند علمی »کاپیتان من« 
شــد که با همکاری متخصصان علوم شــناختی این 

همکاری شکل گرفت.
وی ادامــه داد: این مســتند از پیــچ و خم های 
متعــددی گذر کرد و به اکران رســید. این فیلم به 
پرمخاطب تریــن و پرفروش تریــن فیلم گروه هنر و 

تجربه تبدیل شده است. 
رادان بــا بیان اینکه تحلیــل مخاطبان این فیلم 
نشــان داده اســت که مخاطبان این فیلم بیشــتر 
نوجوانان و گروه های ســنی دبیرستانی و راهنمایی 
اســت، گفت: این موقعیت بســیار ویژه ای اســت و 
بــا وزارت آموزش و پرورش نامه نــگاری کردیم که 
گروه هــای دانش آموزی را برای تماشــای این فیلم 
به ســینما بفرســتند تا بتوانیم چراغی را در همراه 

کردن علم و سینمای کشور روشن کنیم.
وی اظهــار کرد: ایــن هزارتــوی پیچیده، گاهی 
می خواهد بین مــردم و مخاطبان و آثاری که آن ها 

تمایل به تماشا دارند، سد بگذارد.
تهیه کننده مســتند علمــی »کاپیتان من« اظهار 
امیدواری کــرد که موفقیت این فیلم راهی باشــد 
برای افرادی که علاقه مند ســاخت فیلم های علمی 
هســتند تا این افراد بتوانند با خیال راحت بیشتری 

در این مسیر گام بردارند.
وی خاطر نشان کرد: ما از کمک هایی که در دنیا 
برای ســاخت فیلم های علمی وجــود دارد، محروم 
هســتیم؛ ولی ما قدرت تخیل و اراده خود را داریم 
و می توانیم به آن تکیه کرده و آثار خود را بســازیم.

به آژانس های گردشگری اخطار داده شد؛

تبلیغ و فروش بلیت کنسرت 
»خوانندگان لس آنجلسی « ممنوع

اداره کل میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی اســتان تهران به شــرکت های گردشگری و 
دفاتر خدمات مســافرتی که کنسرت های خوانندگان 
در اصطــلاح »لس آنجلســی« را تبلیــغ می کنند و 

خدمات مرتبط با آن را می فروشند، اخطار داد.
به گزارش ایسنا، در نامه ای که اخیرا از سوی پرهام 
جانفشــان ـ مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی استان تهران ـ در اختیار دفاتر خدمات 
مسافرتی و آژانس های گردشگری استان تهران ابلاغ 
شده، آمده اســت: »گزارش های واصله و بررسی های 
صورت گرفتــه مؤیــد آن اســت که برخــی دفاتر و 
شــرکت های خدمات مسافرتی و گردشگری، خارج از 
چارچــوب ضوابط و مقررات و وظایــف ابلاغی خود، 
اقدام بــه تبلیغ و فروش بلیت کنســرت خوانندگان 

می کنند. لس آنجلسی  من جمله  و  معلوم الحال 
ضمن تأکید بر رعایت شــئونات اســلامی، اعمال 
فوق الذکر تخلف تلقی شده و درصورت احراز، پرونده 
دفاتــر خاطی برای اتخاد تصمیم به کمیســیون فنی 

ارجاع می شود.«
بــا وجود این اخطار، اما حرمت الله رفیعی ـ رییس 
هیأت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرت 
هوایــی و جهانگردی ـ به ایســنا گفــت که تا کنون 
درباره فروش بلیت و یا تبلیغ این کنسرت ها از سوی 
دفاتر خدمات مســافرتی، گزارشــی بــه این انجمن 
نرســیده اســت. حوزه فعالیت این دفاتــر و حدود 
قانون مشــخص است و خروج از آن، تخلف محسوب 
می شــود و دفاتر خدمات مســافرتی به این موضوع 

هستند. آگاه 
رفیعــی همچنین اظهار کــرد:  آن هایی که چنین 
تبلیغــات و تورهایی دارند، مراکز بدون شناســنامه 
هستند و مجوز آژانس گردشــگری ندارند و اتفاقا ما 
مطالبه گر هســتیم که باید جلو این مراکز بدون مجوز 

و شناسنامه را در گردشگری بگیرند.  
ایــن بخشــنامه در ســال های گذشــته کــه این 
کنســرت ها در کشــورهای همجــوار بیشــتر برگزار 
می شــد، نیز ابلاغ شــده و درباره ممنوعیت تبلیغ و 
فــروش خدمات مرتبــط با آن به دفاتر گردشــگری 

هشدار و اخطار داده شده بود.

یک روانشــناس بالینی گفــت: کتاب 
خواندن در شــرایط پرُتلاطم و پرُفشــار 
جامعه روی آرامش افراد تأثیرات بســزایی 

می گذارد.
بالینی در  راحیل شمسایی، روانشناس 
رابطه با تأثیر کتابخوانی روی زندگی افراد 
بیان کرد: کتابخوانی در شــرایط پرُتلاطم 
و پرُفشــار امروز جامعــه روی آرامش ما 
تأثیرات بسزایی می گذارد و به خاطر همین 
تأثیرات مثبت، ما قصد داریم این موضوع را 
از ۵ جنبه روانشناختی بررسی کنیم. اولین 
جنبه تأثیر کتابخوانی روی ما این است که 
باعث کاهش استرس و اضطراب و افزایش 
آرامشــمان می شــود؛ به طوری که وقتی 
به کتابی علاقه داریم و شــروع به مطالعه 
آن می کنیم و غرق در قصه آن می شــویم 
فشار های روزمره ما کمتر می شوند تا جایی 
که فــارغ از اتفاق های روزانه می شــویم و 
همین موضــوع باعث می شــود که وارد 
دنیایی شــویم که مــا را بــرای دقایق و 
ساعاتی هم که شده از فشار های وارد شده 
دور می کند و به همین خاطر است که بعد 
از مطالعه یک کتاب متوجه می شویم شاید 
آن فشــاری که به خاطرش ناراحت بودیم 
و اذیت می شــدیم خیلی مهم نبوده است. 
چــون در فضای قصه کتــاب می گردیم و 
همین موضوع می تواند بسیار کمک کننده 

باشد.
این روانشــناس بالینــی گفت: دومین 
جنبه این اســت که کتــاب خواندن روی 
تقویــت تمرکــز و ذهن ما بســیار کمک 
کننده است. چون ذهن مان در طول روز با 

اطلاعات و فشار ها و درگیری های مختلفی 
روبروست و در خیلی از مواقع، تمرکز خود 
را ازدســت می دهیم که با کتاب خواندن 
می توان به برطرف شدن این خلأ و مشکل 
کمک کرد. زیرا وقتی ما کتاب می خوانیم 
و ســعی مان بر این است که مطالب آن را 
متوجه شویم به تقویت تمرکز خود کمک 
می کنیم و همین امر موجب افزایش مهارت 
تمرکزمان می شود. البته نباید فراموش کرد 
که برای مطالعه کتاب باید ممارست وجود 
داشته باشد نه این که فقط بخشی از کتاب 
را بخوانیم و برای مدت طولانی آن را کنار 
بگذاریم. چون در این صــورت، نمی توان 

نتیجه مطلوب را دریافت کرد. 
راحیل شمســایی تصریح کــرد: وقتی 
کتاب خواندن ما به صورت مداوم باشــد و 
به شکل یک عادت برایمان در بیاید شاید 

در ابتدای کار، حتی آن طور که مطلوبمان 
است متوجه مطالب نشــویم تا جایی که 
مجبور شــویم یک خط از کتاب ها را بار ها 
بخوانیــم. امــا وقتی این اتفاق به شــکل 
پیوسته باشد و در طول ۶ ماه، هر روز یک 
صفحه مطالعه داشــته باشیم این اتفاق نه 
تنها به انگیزه و بهتر شــدن حال ما کمک 
می کند بلکه تمرکزمــان را بیش از پیش 
تقویت می کند و در نتیجــه، افراد تمایل 
بیشتری به کتاب خواندن پیدا می کنند و 

این یک چرخه است.
این روانشــناس بالینی ادامه داد: یکی 
دیگر از جنبه های تأثیر کتاب خواندن روی 
زندگی ما، افزایش دانش و اطلاعات ماست. 
یعنی می دانیم با خرید یک کتاب مفید از 
انتشــارات خوب، از کسب اطلاعات مفید 
خاطرجمع می شویم و این کتاب می تواند 

در حوزه کاری و تحصیلی ما یا خارج از آن؛ 
اما متناسب با نیاز ما باشد. 

راحیــل شمســایی افــزود: چهارمین 
جنبه تأثیرات مفید کتــاب خواندن روی 
ما، تحــرک احساســات و تقویت همدلی 
اســت؛ به طوری که وقتی داستان و رمان 
می خوانیم با شــخصیت های آن ها همدلی 
می کنیم و این موضوع باعث می شود درک 
عمیق تری از وضعیت و احساسات دیگران 
داشته باشــیم. زیرا ما معمولاً خودمان را 
جای قهرمان داستان می گذاریم و با خود 
می گوییم اگر من بودم چه کار می کردم؟ 
این باعث می شود که بتوانیم همدلی کرده 
و احساساتمان را درک کنیم و این مسئله 
می تواند نقش خوبی در تعاملات اجتماعی 

ما و روابط انسانی داشته باشد.
این روانشــناس بالینی گفت: پنجمین 
جنبه ای که باعث می شــود کتاب خواندن 
حــال ما را بهتر کند تمرین ذهن به روش 
خلاقانه است و خواندن کتاب های داستانی 
خلاقانه باعث می شود خودمان را به چالش 
بکشــیم؛ به طوری که با خود بگوییم اگر 
جای آن شــخصیت بودم چگونــه رفتار 
می کــردم؟ و این موضوع حــال ما را بهتر 
می کند. بنابراین، باید ســعی کنیم کتاب 
خواندن را از همان دوران کودکی در وجود 
بچه ها نهادینه کرده و کتاب خواندن را یک 
مســئله راحت کنیم و نباید کتاب ها را از 
دســترس خارج کنیم و بایــد بچه ها را با 

کتاب و کتاب خوانی مأنوس کنیم.
راحیل شمسایی مطرح کرد: نکته مهم 
این اســت که پدر و مادر کتابخوان باشند 

چراکه وقتی بچه ها ببینند پدر و مادرشان 
به عنوان الگوی آن ها اهل مطالعه هستند 
بیشــتر ترغیب می شــوند کتاب بخوانند. 
چون بچه ها بیشتر به اعمال بزرگتر ها توجه 
می کنند تا حرف های آن ها. بنابراین، باید 
این موضوع را بــه صورت عملی به بچه ها 

نشان دهیم.
این روانشناس بالینی یادآور شد: حتماً 
از دوران کودکــی بچه ها برای آن ها کتاب 
بخوانیم و به عنوان فعالیت مشــترک بین 
همه افــراد خانواده این کار را انجام دهیم. 
زیرا برای بچه ها خوشــحال کننده اســت 
و از ایــن کار لــذت می برنــد. در نتیجه، 
می توانیم یک برنامه ریزی کنیم و شب ها 
برای ســاعتی هم شــده از فضای مجازی 
دور شــویم و در کنار بچه ها به کتابخوانی 
بپردازیم و این که بتوانیم از طریق این کار 
مفید، فعالیت مشــترک داشته باشیم هم، 

بسیار مهم است.
تصویر کتابخوانی سالمند

وی افزود: از طرفی، می توان از سالمندان 
نیز، برای کتاب خوانــدن کمک گرفت تا 
آن ها احساس رضایت و خوشایندی داشته 
باشند. زیرا قصه شب خواندن توسط افراد 
ســالمند در خانه حس خوبــی به فضای 
آن جا و افــراد می دهد و همچنین، باعث 
می شود که ســالمند حس مفید بودن در 
جامعه داشته باشد و علاوه بر این، فرهنگ 
ثبت نام در کتابخانه ها و امانت دادن کتاب 
بسیار مهم است و می توان به معرفی کتاب 
در میان خانواده و دوســتان پرداخت که 

می تواند بسیار کمک کننده و مفید باشد.

کتاب؛ یار مهربان مردم در زندگی

دبیر جشــنواره مد و لباس فجر گفت: جشــنواره 
امســال فجر شامل مد و صنعت، لباس تراز اجتماعی 
بانوان اســت و در خصــوص لباس تــراز طرح های 

فاخری وجود داشته باشد.
امســال، پایتخت میزبان جشنواره دیگری از مد و 
لبــاس فجر خواهد بود کــه از اواخر دی ماه تا اوایل 
بهمــن ماه برگزار خواهد شــد. جشــنواره ای که هر 
ســاله با واکنش ها و حاشیه های مختلفی روبروست و 
اگرچه امسال با تأخیر چند ماهه ای شروع می شود، 
اما بــه گفته برگزارکنندگان آن بــا اهداف خاصی و 

متفاوت از ادوار قبل برگزار خواهد شد.
توجــه به طراحی لبــاس گروه ســنی نوجوانان، 
بخش های مختلف جشــنواره که صرفــاً منحصر به 
طراحی نیستند و شــامل مد و رسانه، مد و صنعت، 
لباس تراز اجتماعی بانوان و... می شــوند بخشــی از 
تغییرات جشــنواره دوازدهم مد و لباس فجر هستند 
که برگزارکنندگان آن نویــد خروجی های خوبی از 

این دوره جشنواره می دهند.
علیرضــا بابایــی، دبیر دوازدهمین جشــنواره مد 
و لبــاس فجر درمورد جشــنواره امســال بیان کرد: 
ما به کمک تیــم علمی خودمــان بیانیه مضمون یا 
فشــن بوک را آماده کرده ایم و اگرچه باید در همه 
جشنواره های مد و لباس وجود داشته باشد، اما برای 
اولین بار اســت که بیانیه مضمون ارتقاء جدی علمی 
و محتوایی پیدا کرده است و به همین دلیل، ما برای 
خودمان وظیفه دانســتیم که آموزش آن را در همه 
اســتان ها برگزار کنیم و هم اکنون، این کار در حال 
انجام است؛ به طوری که استاد های موفق و مطرح را 
از تهران به اســتان های دیگر می فرستیم و استقبال 
خوبی از این موضوع شــده و تاکنون در بیش از ۱۸ 
اســتان برگزار شــده است و این نشــان می دهد که 
جشنواره مد و لباس امســال از نظر محتوایی تغییر 
می کنــد. زیرا وقتی نتوان با ادبیــات هنر با طراحان 
صحبت کرد ناخودآگاه، ممکن است طرح ها سرمنشأ 

و مســیر مشخصی نداشته باشــند و به همین دلیل، 
امســال از طریــق بیانیه مضمون یــک اتفاق جدی 

محتوایی به وجود آمده است.
او با اشــاره به بخش های مختلف جشــنواره مد و 
لباس فجر گفت: جشنواره امسال شامل مد و صنعت، 
لبــاس تراز اجتماعی بانوان و... اســت و در خصوص 
لباس تراز به دنبال ارتقاء این موضوع هستیم که اگر 
افراد به دنبال مانتوی رسمی برای مشاغل یا اجتماع 
هســتند طرح های فاخــری وجود داشــته و قابلیت 
اســتفاده را داشــته باشــند و به همین دلیل، برای 
این بخش به صورت جداگانه هویتی قائل شــدیم؛ به 
طوری که جایزه آن با بخش مد و صنعت برابر است. 
زیــرا ارتقاء طراحی و مدل هــای آن در زمینه لباس 

تراز اجتماعی مدنظر جشنواره است.
بابایی مطرح کرد: امســال، امکان شرکت در چهار 
ســطح برای مخاطب وجــود دارد. زنانــه، دخترانه، 
مردانه و پســرانه و گروه ســنی نوجوان هم، مدنظر 
ماســت که بسیاری از برند ها و تیم های طراحی ویژه 
آن ها به طراحی لباس این گروه ســنی می پردازند و 
اگر این زنجیره تأمین پوشــاک در جشــنواره مد و 
لباس فجر دیده شــود امکان ارتقاء این صنعت وجود 

دارد و آورده های جدی برای کشور خواهد داشت.
دبیــر دوازدهمیــن جشــنواره مد و لبــاس فجر 
درمورد هدف پوشش قرار گرفتن ویژند ها و طراحان 
برگزیده جشــنواره تصریح کرد: در این جشــنواره، 
طراحــان برگزیده مــورد حمایت قــرار می گیرند و 
تسهیلاتی برایشــان درنظر گرفته می شود که از آن 
جمله می توان به صندوق اعتباری هنر اشاره کرد. اما 
واقعیت این است که نباید از یک طراح یا تیم طراحی 
توقع تولیدکنندگی و فروش داشــت و باید طرح ها و 
تیم هــای طراحی به ویژند ها اتصــال پیدا کنند. زیرا 
ویژند در معرض عرضه و فروش اســت و سواد مالی 
دارد و نیــاز دارد که خلأ محتوایی آن پرُ شــود و به 
همین دلیل، در این بســتری کــه ویژند، طراحان و 

تیم هــای طراحی مشــارکت کننده هســتند امکان 
اتصال و تعامل میان آن ها از طریق جشــنواره فراهم 
می شــود و طراحــان و تیم های طراحی بــا ویژند ها 
ارتباط می گیرند و این جدا از حمایت هایی اســت که 
کارگروه ساماندهی مد و لباس از آن ها خواهد داشت 
و به عنوان حمایت به این طراحان و تیم های طراحی 

اعطا می شود.
بابایی در رابطه با استقبال از جشنواره مد و لباس 
فجر امســال در مقایســه با ادوار قبل گفت: باید آثار 
ارسال شوند تا متوجه استقبال شرکت کنندگان شد. 
اما با توجه به استقبالی که در استان ها وجود دارد و 
توجه ویژه ای که به استان ها شده است فکر می کنیم 
استقبال خوبی از جشــنواره مد و لباس فجر امسال 
شــود. زیــرا روی محتوا خیلی کار کــرده و حتی از 
برگزیدگان جشــنواره فجر برای این منظور استفاده 
کرده ایم و ان شاءالله، ۵ بهمن ماه اختتامیه جشنواره 

مد و لباس فجر امسال در تالار وحدت خواهد بود. 
دبیر دوازدهمین جشــنواره مد و لباس فجر ادامه 
داد: اخبــار جشــنواره مد و لباس فجر روی ســایت 
کارگروه مد و لباس فجر منتشــر می شوند و در هفته 
مــد و لباس فجر، آثار برگزیــده هیأت انتخاب را در 
نمایشگاهی که برگزار می شود ارائه خواهیم کرد و در 
این میان، اگر ویژند ها برتر شــوند همان لحظه برنده 
شدنشــان محصولات را در فروشگاه هایشان موجود 

دارند و می توان از آن ها خریداری کرد.
بابایی افزود: خود جشــنواره امکان جا به جایی 
ندارد. اما پیش رویداد هایی داریم که در اســتان ها 
برگــزار خواهند شــد و ایــن آثــار در آن جا هم 
دیــده می شــوند و طیف های مختلفــی از طراحان 
لبــاس را داریم. اما در میــان آن ها جوان ها و حتی 
دبیرســتانی ها تعداد قابل توجه تر و پرُانگیزه تری را 

شامل می شوند.

تحولات جشنواره مد و لباس فجر؛ از فشن بوک تا لباس تراز اجتماعی

مدیرکل دفتــر آموزش و ترویج صنایع  دســتی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع  دستی 
از افزایش قیمت مواد اولیه به عنوان مهم ترین چالش  

پیش روی هنرمندان حوزه صنایع  دستی نام برد.
ویدا توحدی در هفتمین دوره داوری مهر اصالت 
ملی صنایع  دستی کشــور که درشهرستان شاهرود 
برگزار شــد گفت: اکنون تنهــا متولی بخش صنایع  
دســتی و هنرهای دســتی در دنیا، سازمان جهانی 
صنایع  دســتی است. باید تلاش کنیم تا قابلیت های 
کشور و هنرمندان صنایع دســتی، خود را در قالب 

این سازمان بیش از گذشته معرفی کنیم.
وی ادامــه داد: افزایــش قیمــت مــواد اولیه از 
مهم تریــن چالش هــای هنرمنــدان حــوزه صنایع  
دســتی اســت، اگرچه صنعتگران و هنرمندان این 
بخش با چالش هایی از ایــن قبیل مواجه اند اما این 
موضوع مانعی برای عرضه قابلیت ها و اســتعدادهای 
هنرمندان نیست و این ظرفیت باید در سطح جهان 

خود را نشان دهد.
توحدی بــا بیان اینکه مهر اصالــت ملی، ضامن 
ارتقای کیفی صنایع  دســتی کشور است اظهار کرد: 
مهر اصالت، گونــه ای از اعطای اســتاندارد کیفیت 

و مرغوبیــت به محصول صنایع  دســتی اســت که 
مصرف کننده را نســبت به کیفیت و قیمت محصول 
مطمئن و هوشــیار می کند و مانع نگرانی اش درباره 

تقلب یا نداشتن کیفیت می شود.
مدیرکل دفتــر آموزش و ترویج صنایع  دســتی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع  دستی 
گفت: مهر اصالت سبب شــده است آثار هنرمندان 
صنایع  دســتی در بخــش بســته بندی، طراحی و 

خلاقیت کیفیت بالایی پیدا کنند.
توحدی ادامه داد: ســاختار جدید برگزاری برنامه 
مهر اصالت ملی مطابق با مناطق اســتانی اســت و 
هدف آن، تمرکززدایی از ستاد مرکزی است تا توان 
کارشناسی و داوری تخصصی در این مناطق افزایش 

یابد.
او اظهار کــرد: این برنامه که به واســطه ترکیب 
اســتانداردهای مهر اصالت بین المللی و تجربه های 
متخصصان و کارشناســان داخلی قوام  یافته اســت 
توسط داوران تخصصی که برای حوزه خاص صنایع  

دستی ایران آموزش  دیده اند، انجام می شود.
مدیرکل دفتــر آموزش و ترویج صنایع  دســتی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع  دستی 

گفت: برنامه مهر اصالت ملی که برای تبیین داوری 
معیارهای خــاص صنایع  دســتی و مقدمه ای برای 
آمادگــی در برنامه مهر اصالت بین المللی شــورای 
جهانی صنایع  دســتی برگزار می شــود، در شرایط 

جدید و به اقتضای نیاز روز بازبینی  شده است.

برنامه داوری مهر اصالت در ســه مرحله استانی، 
ستادی و ملی برگزار می شود. هفتمین دوره داوری 
مهر اصالت ملی صنایع  دســتی به میزبانی اســتان 
سمنان و در شهرستان شاهرود با حضور نمایندگان 

استان های تهران، قم، سمنان و مرکزی برگزار شد.

افزایش قیمت مواد اولیه، مهم ترین چالش  هنرمندان صنایع  دستی
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»نولان« کارگردان 
»جیمزباند« نمی شود

»کریستوفر نولان« اعلام کرد پروژه بعدی سینمایی او قسمت 
جدید از سری فیلم های »جیمز باند« نخواهد بود.

به گزارش ایسنا به نقل از هالیوود ریپورتر،  »کریستوفر نولان« 
این گمانه زنی را که ممکن است پس از موفقیت فیلم پرفروش 
»اوپنهایمر« به سمت سری فیلم های مامور ۰۰۷ برود رد کرد. 

نولان در مصاحبه ای با آسوشــیتدپرس در آستانه نمایش فیلم 
جدیدش »اوپنهایمر« در ســامانه نمایش انلاین که با فروش ۹۵۰ 
میلیون دلاری پرفروش ترین فیلم تاریخ سینما درباره جنگ جهانی 
دوم است گفت: »نه، متأســفانه خیر، هیچ حقیقتی در مورد این 

شایعات وجود ندارد و پروژه بعدی من فیلم جیمز باند نیست«.
نولان از زمانی که سه گانه پیشگامانه خود از فیلم های بتمن را 
با »شوالیه تاریکی برمی خیزد« در سال ۲۰۱۲ به پایان رساند، از 
این آزادی برای ساخت فیلم های مهمی مانند »میان ستاره ای« 
و »تنت« و حماسه های تاریخی از جمله »دانکرک« و فیلم جدید 
»اوپنهایمر« اســتفاده کرده است، اما او همیشه بر این واقعیت 
اذعان کرده که ســری فیلم های »جیمز باند« می تواند او را به 

سمت فیلمسازی فرانچایز )سری فیلم( بازگرداند.
نولان یک دهه پیش هنگام تبلیغ فیلم های »بتمن«، معمولا 
سری فیلم های جاسوســی »جیمز باند « را مورد تحسین قرار 
می داد و حتی به این موضوع اشاره داشت که با »باربارا بروکلی« 
تهیه کننده این سری فیلم درباره ساخت یک فیلم »جیمز باند« 
ملاقات کرده اســت اما »دنیل کریگ« هنــوز در نقش مامور 
۰۰۷ حضور داشــت و او تنها در صورتی به کارگردانی یک فیلم 

علاقه مند است که بتواند نقش اصلی را خودش انتخاب کند.
»اوپنهایمر« جدیدترین ساخته »کریستوفر نولان« است که 
عنوان پرفروش ترین فیلم زندگی نامه ای سینما را نیز به نام خود 
ثبت کرده است. این فیلم نگاهی جامع به زندگی »جی. رابرت 
اوپنهایمر«، فیزیکدان نظری آمریکایی و از پیشــگامان ساخت 
بمــب اتمــی دارد و در آن »کیلین مورفــی« در نقش »رابرت 
اوپنهایمر« بازی کرده اســت. این پروژه با بوجه ای بالغ بر ۱۰۰ 
میلیون دلار ساخته شده و کمپانی یونیورسال نیز پس از قطع 
همکاری »نولان« با برادران وارنر، پخش این فیلم را برعهده دارد.

فیلم نامه این فیلم بر اساس کتاب »پرومته آمریکایی، پیروزی 
و تراژدی جی رابرت اوپنهایمر« نوشته شده و علاوه بر »کیلین 
مورفی« در نقش اصلی، »مت دیمون«، »امیلی بلانت«، »رابرت 
داونی جونیور« »کنت برانا« و »کیســی افلک« بازیگران اصلی 

این فیلم هستند.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی:

حضور نوازندۀ خانم خلاف 
شرع نیست

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی کشور 
گفت: لازم اســت به جوان ها بگوییم ما با شما هستیم و شما را 
درک می کنیم، به خصوص در مورد موســیقی و اینکه فرق هم 
نمی کند یک نوازنده در بین این نوازنده ها خانم باشــد و هیچ 
کجای شــرع آن طور که ما مطلع هســتیم این را خلاف شرع 

اعلام نکردند.
عزت الله ضرغامی هم زمان با روز نکوداشت اصفهان در سفری 
نیم روزه به این استان آمد، در آئین افتتاح هتل ۵ ستاره چهارباغ 
و در بخشی از صحبت های خود با بیان اینکه مشکل اصلی که 
اصفهان با آن دســت به گریبان است مشکل آب است، اظهار 
کــرد: از ظاهر زاینده رود که نگاه می کنید و همین چند روزی 
که آب را باز کردند، ببینید مردم چه حالی دارند، تا آن موقعی 

که خشک است و مردم در خشکی و سنگلاخ قدم می زنند.
او افزود: من زمستان سال قبل یا سال قبل ترش به اصفهان 
آمــدم و همین طور که قدم می زدم دیــدم که یکی دو جوان 
زیــر پل برای خود تار می زنند و آواز حزین می خوانند. من هم 
کنارشان نشستم و با هم چای خوردیم و کمی صحبت کردیم و 
یک تصویر هم دوستانی که همراه با ما بودند گرفتند و من در 

صفحه خودم گذاشتم.
ضرغامی اضافه کرد: احســاس کردم که لازم اســت به این 
جوان ها بگوییم ما با شــما هســتیم، ما شما را درک می کنیم. 
به خصوص در موضوع موســیقی و اینکه فرق هم نمی کند یک 
نوازنده در بین این نوازنده ها خانم باشد و هیچ کجای شرع آن 

طور که ما مطلع هستیم این را خلاف شرع اعلام نکردند.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی تأکید 
کرد: دیشــب در یک برنامه تلویزیونی از من سوال شد که این 
ویدئویی که شــما از جولیا بطرس گذاشتید حاشیه پیدا کرد و 
خلاف شرع است و خانم می خواندَ. گفتم اولاً او وقتی می خواندَ 
می گوید »الحقُ سلاحی و اقاوم«. اصل حماسه سرایی این است 
که سلاح من حقانیت من است و مقاومت می کنم. مردم هم با 
او می خوانند. اصلًا حماسه است و شعار می دهند. کسی نگفته 
که خواندن این خانم حرام اســت، اصــلًا. گفتم فتوای رهبری 

معظم این نیست.
ضرغامی ادامه داد: حتی رهبری معظم در کنار حکم اصلی 
می گویند »اضلال عن سبیل الله مصداق اصلی حرمت و حلیت 

موسیقی است در بحث غنا، و هیچ شرط دیگری ندارد.«
او گفت: ما این ها را تئوریزه کردیم، در صدا و سیما آموزش 
دادیم. در کتاب »غناء و موســیقی« رهبری، ایشــان در درس 
خارج فقه شــان مفصلًا در این باره صحبت کردند. حتی ایشان 
می گویند )این ها عین صحبت های ایشــان اســت، با شــماره 
درس ها می گویــم، به اینترنت هم مراجعــه کنید همه این ها 
می آید( ملاک تشخیصِ حرمت و حلیت و اضلال عن سبیل الله 
هم عرف است. طبق نظر مرجع بزرگوار تقلیدِ ما. تشخیصش با 
عرف است. حتی در مسئله بعدی می گویند که اگر شک بشود 
که این الآن غنای لهوی و مُضل عن سبیل الله است یا نه؛ بازهم 

ایشان می فرمایند که حکم بر برائت است یعنی نیست.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی تصریح 
کرد: بعضی جاها می گفتند وقتی حکم اولیه ســخت می شود 
علما حکم ثانویه می دهند. اصلًا مجمع تشخیص برای این است 

که حکم ثانویه بدهد.

کارگردان فیلم »شب های روشن« گفت: 
منتقدان از دل سینمای موج نو آمده اند و 
به شدت با سینمای مدرن بیگانه هستند، 
این گونه می شــود که حمایتی که باید از 
آثار اقتباســی صورت بگیــرد، نمی گیرد، 
مهرجویی اما به ادبیات غربی توجه داشت 
و از آنها بومــی و ایرانی اقتباس می کرد و 
نشان می  داد چقدر مسائل در دنیا یکسان  

است.
فــرزاد موتمن درباره تفــاوت وضعیت 
اقتباس در ســال های ابتدایی ورود سینما 
به ایران با کشــورهای غربــی به خبرنگار 
ســینمایی ایرنا گفت: اقتباس ادبی یکی 
از شیوه های فیلم ســازی از همان ابتدای 
سینما بوده. در ابتدا نگاه داستان گویی قرن 
هجدهمی به سینما وجود داشته. در نتیجه 
به طور طبیعی خیلی از متن ها ریشه های 
ادبی داشته اند. اما بعد از جنگ جهانی دوم 

شاهد تغییر هستیم.
وقتی سینما جریان ادبی را تغییر داد

این فیلمساز درباره تغییری که وضعیت 
اقتباس در ســینما پــس از جنگ جهانی 
دوم داشت، گفت: از آنجایی که سینما در 
آمریکا پول دار بود، می توانست نویسندگانی 
را استخدام کند که برای فیلم ها بنویسند. 
از یک جایی متن های فیلمنامه ها به قدری 
خوب و قوی شدند که حالا این سینما بود 

که ادبیات را تحت تاثیر قرار می داد.
وی ادامه داد: پیش از جنگ جهانی دوم 
و در دهه های اولیه بعد از جنگ، فیلم های 
جنایی و نــوآر از روی رمان هــا و ادبیات 
جنایی ساخته می شدند. از دهه های ۷۰ به 
بعد به آثار نویسندگانی توجه شد که اساسا 
تحت تاثیر سینمای جنایی می نوشتند. این 
گونه شد که ادبیات و سینما تاثیر متقابلی 

روی هم گذاشتند.
سینمای ایران تمام ویژگی های یک 

سینمای جهان سومی را دارد
موتمن با اشــاره به جهان سومی بودن 
سینمای ایران و دیگر کشورها در خاورمیانه 
گفت: سینما در کشور ما ویژگی های یک 
سینمای جهان ســومی و خاورمیانه ای را 
داشــت؛ ویژگی هایی که فقط منحصر به  
ایران نیســت. ما ویژگی های مشترکی را 
در بین سینمای ترکیه، مصر، هندوستان 

و ایران می بینیم و آن ویژگی، فیلم فارسی 
ساختن در سینمای ایران است.

کارگردان فیلم شــب های روشن افزود: 
ما به جای آن که ژانر کار کنیم، فیلم هایی 
می ســاختیم که همه چیز در خود داشت. 
یک فیلم فارســی که همزمان هم ملودرام 
بــود و هم کمــدی و موزیــکال. به علاوه 
صحنه زدوخورد هم داشت. این ویژگی را 
فیلم های ترکیه و هند و... هم داشت و ما از 

این قاعده مستثنی نیستیم.
حتی از برادران کارامازوف هم 

فیلم فارسی ساختیم!
این فیلمساز یکی از دلایل عدم توجه به 
اقتباس در سینما را کمبود تیراژ کتاب ها 
دانســت و افزود: در کشــوری که همیشه 
تیــراژ کتاب در آن پایین بوده، متون ادبی 
محل اقتباس نیســتند. هرازگاهی اقتباس 
نیز شده اما اصلا شان رمان و قصه رعایت 
نشده. رمان برادران کارامازوف در ایران در 
سال ۳۸ در فیلم وسوسه شیطان اقتباس 
شــد؛ فیلمی که یک فیلم فارسی به تمام 

معناست.
موتمن اظهار کرد: متن یک ارزشی دارد. 
شــان این رمان اصلا در این فیلم رعایت 
نشــده و ما از آن فیلم فارســی ساخته ایم. 
متن هــای ادبی مثل بــرادران کارامازوف 
بخشی از تمدن هستند و نمی شود هر چه 

می خواهیم بسازیم.
موج نو نتیجه یک خواست جمعی 

بود نه اراده فردی

این فیلمساز با اشاره به شرایط ایران در 
اواخر دهه ۴۰ و گسترش طبقه متوسط در 
جامعه گفت: موج نو در نتیجه گســترش 
شهرنشینی اســت. وقتی شهرها گسترده 
شــدند، طبقــه متوســط در جامعه مهم 
شد. این قشــر یعنی قشر طبقه متوسط، 
نمی توانند با فیلم فارســی ارتباط بگیرند و 
آن را تاب بیاورند. از این رو یک خواســت 
جمعــی در جامعه برای ســاخته شــدن 
فیلم هــای جدی تر موج می زد. نســلی از 
فیلم سازانی شکل گرفت که می خواستند 

فیلم های جدی تر بسازند.
موتمــن اقتباس ادبی را یکی از راه های 
رهایی از فیلم فارسی دانست و افزود: یکی از 
مشکلات ما همیشه فیلمنامه بوده. اقتباس 
ادبی به ایــن کمبود کمک می کند چراکه 
حالا یک متن با قصه و ساختمان بندی در 
اختیار فیلمساز است. این طور شد که آقای 
مهرجویی به نوشــته آقای ساعدی توجه 
کــرد. ناصر تقوایی با اقتباســی از یکی از 
داستان های والتاری، فیلم نفرین را ساخت. 
بعد از موج نــو، ناخدا خورشــید از روی 
یکی از رمان های همینگوی ســاخته شد. 
بعدتر بهمن فرمان آرا با اقتباس از نوشــته 

گلشیری فیلم ساخته است.
مخاطب بالقوه با تیراژ ۷۰۰تایی 

کتاب شکل نمی گیرد
وی در ادامه به افول این موج اشاره کرد 
و گفت: این نمی توانست فراگیر باشد چرا 
که بعد از انقلاب، تیراژ کتاب به شدت کم 

شد تا امروز به ۷۰۰ جلد رسیده. عددی که 
بســیار کم است و هیچ تماشاگری را برای 

سینما به ارمغان نمی آورد.
موتمن بــا تاکید بر نقــش کتابخوانی 
و افزایش آن در توجه بیشــتر به اقتباس 
گفت: وقتی می خواهند اقتباس ادبی کنند، 
به یک تماشــاچی بالقوه فکــر می کنند. 
کسانی که خواننده آن کتاب هستند، وقتی 
مردم کتاب نخوانند، برای چه خواننده ای 

کار تولید کنیم.
کارگــردان فیلم آخرین بار کی ســحر 
را دیــدی افــزود: تهیه کننده هــا به این 
نکتــه اهمیــت می دهند کــه آن کتاب 
چقدر مخاطب داشــته. چراکه می خواهند 
سرمایه گذاری کنند. پس ترجیح می دهند 
فقط یک دستمزد به فیلمنامه نویس بدهند؛ 

نه هم فیلمنامه نویس و هم نویسنده.
مهرجویی نشان می داد که مسائل تا چه 

اندازه در تمام دنیا یکسان است
موتمن با اشاره به فیلم های مهرجویی 
گفــت: مهرجویی به ادبیــات غربی توجه 
داشــت و از آنها بومــی و ایرانی اقتباس 
می کــرد. با اینکه یــک وجه جهان وطنی 
داشت اما نشــان می داد چقدر مسائل در 
دنیا یکســان اســت. وقتی درباره مصائب 
یک زن صحبــت می کند با اینکه اقتباس 
ادبی اســت اما در ایران هم جواب می دهد 
چون فقط زن ایرانی ستم کشــیده نیست. 
زن نروژی هم ستم کشــیده است چرا که 

جامعه مذکر و مردانه است.
ایــن کارگــردان درباره دیدن نشــدن 
و عدم اســتقبال از آثــار اقتباســی افزود: 
مهرجویی فیلم اشباح را در اواخر عمرش بر 
اساس نوشته هنریک ایبسن کار کرده بود 
که آن هم به اندازه ای که باید، دیده نشد. 
من نیز ۳، ۴ سال پیش فیلم سراسر شب را 
کار کردم که اقتباسی بود و در دوران کرونا 
اکران شد که سینماها را تعطیل کردند و 
فیلمی که به شدت وجوه تجربی دارد را به 
نمایش خانگی فرســتادند یعنی جایی که 

مردم بفرمایید شام می بینند.
منتقدان ایرانی سینمای مدرن را 

نمی فهمند
این کارگــردان با انتقــاد از عدم حمایت 
منتقدان از فیلم های اقتباسی گفت: منتقدان 

هم از دل ســینمای موج نو آمده اند و فقط 
نقد مضمونی می کنند و به شدت با سینمای 
مدرن، بیگانه هســتند. این گونه می شود که 
حمایتی که باید از سراسر شب به عنوان یک 

اثر اقتباسی صورت بگیرد، نمی گیرد.
کارگــردان ســریال نــون و ریحــون 
تاکید کرد: منتقدانــی مانند گردانندگان 
برنامــه هفت می آینــد و در برنامه، کتاب 
فیلمنامه نویسی دستشــان می گیرند. این 
دوســتان نگاه گداری دارنــد و در فیلم به 
دنبال شخصیت می گردند، چیزی که ذاتا 

اشتباه است.
موتمــن بــه جداســازی اقتبــاس از 
جریان کلی ســینما اشــاره کرد و گفت: 
این جداســازی برای مراسم و جشنواره ها 
اســت. از آنجایی که بسیاری از فیلم های 
آمریکایی اساسا اقتباس هستند نمی توانند 
این را نادیده بگیرند. اســکار نیز به همین 

شکل است.
وی تاکید کرد: اما در بدنه سینمای ایران 
که مخاطب کتابخوان به آن اندازه ندارد، ما 
فیلمی را می بینیم و تشــخیص نمی دهیم 
اقتباس ادبی است یا خیر. در حقیقت برای 

مخاطب خیلی تفاوتی نمی کند.
سینمای ایران فاقد خلاقیت در 

تهیه و تولید است
این فیلمســاز ســینمای ایران را فاقد 
خلاقیت دانست و گفت: در ایران اما همه 
دنبال این هستند که چه چیزی می فروشد، 
برویم و همان را بســازیم. در نتیجه هیچ 

خلاقیتی در تهیه و تولید نداریم.
وی ادامه داد: این در مقایسه با سینمای 
دنیــا کــه اقتباس هــای ادبی مثــل ارباب 
حلقه ها صورت گرفته کاملا متفاوت اســت. 
اقتباسی که جزو پرفروش ترین ها بوده، خود 
کتــاب میلیون ها خواننده داشــته و از ابتدا 
می دانستند با فیلمی پرفروش طرف هستند.

کارگردان فیلم ماندگار شب های روشن 
دربــاره این فیلم گفت: تصــور ما این بود 
که داریم فیلمی کاملا نفروش می ســازیم 
که اکران محدودی هم خواهد داشــت و 
فراموش می شود. خود من باورم نمی شود 
دو نســل بــا آن زندگی کرده باشــند و 
همچنان دیالوگ هایش به اشتراک گذاشته 

شود.

فرزاد موتمن: 

منتقدان درکی از سینمای مدرن ندارند

در جشنواره آموزشــگاه های آزاد سینمایی که در 
تهران در حال برگزاری است، نشست های مختلفی 

برگزار می شود.
به گزارش ایســنا ، طبق گزارش رســیده ،کمال 
تبریــزی اســتاد کارگاه انتقال تجربــه کارگردانی 
در دومین جشــنواره سراسری آموزشــگاه های آزاد 
ســینمایی خطاب به هنرجویان گفت: در سینما اگر 

فکر کنید همه چیز بلدید، باخته اید.
کارگاه انتقال تجربه کارگردانی کمال تبریزی عصر 
چهارشنبه اول آذرماه همزمان با دومین روز از دومین 
جشنواره آموزشگاه های ســینمایی، در موزه سینما 

برگزار شد.
کمال تبریزی کارگردان باســابقه سینمای ایران 
در ابتدای این کارگاه، با اشاره به خاستگاه سینما در 
غرب گفت: این بزرگترین مشــکل ماست که سینما 
از ابتدا به  عنوان ســرگرمی ای برای ما معرفی شد که 
باعث ایجاد شــهرت، پول و... می شود. سینما از ابتدا 
هم صنعتی غربی بوده اما در کشور ما با علم و آگاهی 
شکل نگرفته اســت، بلکه به عنوان یک امر تفریحی 
معرفی شــده است. درست نیســت که صرفا به آن 

به عنوان یک پدیده تفریحی نگاه کنیم.
* سینما بدون تفکر نابود می شود

کارگــردان »شــیدا« با اشــاره به تأثیــر تفکری 
ســینمای ایران در سطح بین المللی گفت: این تأثیر 
یک موضوع مقطعی اســت. نه جامعه و نه سیســتم 
نمی خواهد ســینما این وجه تفکــری و تاثیرگذاری 
را داشــته باشــد و وقتی وجه تفکــری از آن گرفته 
می شود دیگر فقط وجه تفریحی باقی می ماند. اتفاقا 
وجه تفکری آن آرام آرام در حال فراموشــی است. در 
مقطعی که چندان هم طولانی نبود ما دوره ای طلایی 
داشتیم اما از مقطعی دیگر باز این بازیگران بودند که 
تعیین کننده شدند چون به هر حال تهیه کنندگان به 
دنبال بازگشت سرمایه و کسب سود بودند. من هیچ 
مخالفتــی ندارم که یک فیلم مفرح ســاخته و دیده 
شــود چون خودم هم دوســت دارم گاهی یک فیلم 
کمدی ببینم تا به مغزم اســتراحت بدهم اما اگر قرار 
باشد سینمای ایران تنها چنین تولیداتی داشته باشد 
و جای تفکر و اندیشــه خالی باشد، به سمت نابودی 

خواهد رفت.
کارگردان »مارمولک« اظهار کــرد: در آن دوران 
وقتی می خواســتیم ساخت یک فیلم را شروع کنیم، 
اصلا به عایدی مالی آن فکر نمی کردیم بلکه ابتدا به 
آنچه می خواستیم بسازیم فکر می کردیم؛ به این فکر 
می کردیم که جامعه از ما چه می خواهد. امروز خیلی 

از افراد در حوزه های مختلف سینما هستند که ابتدا 
درباره دســتمزد صحبت می کنند. به همین ترتیب 
بخش ها و حوزه هایی که مربوط به تفکر می شــود از 
سینما رخت برمی بندد و آن وجه هیولایی اش عیان 
می شود که به دنبال ثروت و قدرت است. در حالی که 

این موضوع در تناقض با تعریف هنر است.
تبریزی ضمن هشدار درباره تعدد فیلم های کمدی 
گفت: متاسفانه مسئولان سینمایی و حتی منتقدان 
ما راه را گم کرده اند، فکر می کنند داریم پیشــتازی 
می کنیــم و مدام آمار می دهند ایــن مصداق همان 
مثال »آفتابه لگن هفت دست« است. پس ما به یک 
رنسانس در حوزه هنر به ویژه سینما نیاز داریم و باید 

از این خواب خرگوشی بیدار شویم.
وی با اشــاره به کســانی که در زندگــی او تأثیر 
گذاشــته اند، گفت: ســه نفر روی فعالیت هنری من 
خیلی تاثیرگذار بودند که اگر نبودند شــاید من مثلا 
آشپز می شدم؛ یکی معلم ریاضی در دوران دبیرستانم 
کــه اتفاقا از ریاضی متنفر بودم. دومی در دانشــگاه  
آقای دکتر عالمی به خاطــر مدل درس دادنش روی 
من خیلی تاثیر گذاشت به طوری که جسارتم در کار 
به او برمی گردد. ســومین نفر نادر ابراهیمی بود. در 
کلاس او حاتمی کیا، من، رســول ملاقلی پور و خیلی 

از کسانی که بعدها منشأ اثر شدند، حضور داشتند.
این کارگردان ادامه داد: هنوز هم وقتی می خواهم 
فیلم بســازم دســت و بالم می لرزد. پس اینکه فکر 
کنــی همه چیز را بلدی یعنی باخته ای. در ســینما 
هیچ چیزی قطعی نیســت حوزه آموزش در سینما از 
حوزه علوم اکتســابی خــارج  و بخش اعظم آن علم 
حضوری است یعنی باید کشــف و شهودی در شما 
شــکل بگیرد. قبل از انقلاب چندان چیزی به اســم 
کارگردان و تألیف کارگردان نداشتیم چون بازیگر سر 
صحنه می رفــت و می گفت چه چیزی بگیریم یا چه 
چیزی نگیریم، چــه دیالوگی بگوییم یا چه دیالوگی 

نگوییم چون فیلمفارسی، جریان غالب سینما  بود.
تبریــزی درباره تعامل عوامــل تولید یک فیلم با 
کارگردان گفت: کار جمعی نیازمند یک کاپیتان است، 
فیلمسازی هم باید سرپرست داشته باشد و سرپرست 
فیلم کارگردان است شــما باید با کارگردان بحث و 
گفتگــو کنید و تا جایی که در توانتان اســت با هم 
همفکری کنید اما اگر قانع نشد شما دیگر مسئولیتی 
ندارید چون کارگردان یک اثر مسئول نهایی آن است. 
البته کارگردان نمی تواند در ابعاد مختلف فیلم  معجزه 

کند اما تاجایی می تواند تاثیرگذار باشد.
تبریزی در پایان دربــاره نقش مدیر تولید گفت: 
نقش او بســیار پیچیده اســت اما در ســینمای ما 
دســت کم گرفته شــده اســت. او مدیریت روانی و 

هزینه های پروژه را برعهده دارد.
ما در هر دوی این موضوعات مشــکل داریم و هر 
آن کسی که بتواند این دو بخش را مدیریت کند، یک 

مدیر تولید خوب است.

کمال تبریزی: 

سینما بدون تفکر نابود است

مهرداد غفارزاده دربــاره صحبت های بهروز افخمی 
مبنی بر همکاری اش با این فیلمساز برای ساخت فیلمی 
براساس قتل هولناک داریوش مهرجویی توضیح داد که 
قصد دارد یک فیلم مســتقل بسازد و سوژه اصلی او هم 
اصلًا داریوش مهرجویی نیست، بلکه خود بهروز افخمی 

است.
این کارگردان در گفت وگویی با ایسنا درباره مصاحبه 
اخیر بهروز افخمی که اعــلام کرده با همکاری مهرداد 
غفــارزاده قصد دارد درباره قتــل داریوش مهرجویی و 
همســرش فیلمی بســازد، بیان کرد: با توجه به اینکه 
دوستان زیادی درباره این همکاری و موضوع آن سوال 
پرســیدند، لازم اســت توضیحی بدهم ، چــون ماجرا 

متفاوت تر از آن چیزی است که شرح داده شده است.
او افزود: کلیت کار به این شکل است که آقای افخمی 
اثر خود را تولید خواهد کــرد و من هم قصد دارم یک 
فیلم مستقل بسازم منتها فیلم من درباره آقای افخمی 

است.

غفــارزاده در این زمینه توضیح داد: چند روز پس از 
مصاحبه ای که آقای افخمی در شــهرک محل سکونت 
آقای مهرجویــی انجام دادند، دیداری با هم داشــتیم 
و من پیشــنهاد دادم که در حیــن تحقیقات و مراحل 
تولید اثرشــان، چه در قالب رمان باشد یا فیلم مستند 
و داستانی، همراهشان باشــم و درباره خود ایشان یک 
فیلم مســتند بسازم. درواقع با توجه به حاشیه هایی که 
پیش آمده بود، تصمیم گرفتم شخصیت، افکار و کارهای 
بهروز افخمی سوژه اصلی مستندم باشد. در همان جلسه 

ایشان پیشنهاد مرا مثبت دیدند و بلافاصله پذیرفتند.
وی با تاکید براینکه قصد ندارد این مســتند را برای 
دفاع از افکار و گفته های بهروز افخمی بسازد، گفت:  من 
بــه آقای افخمی هم گفتم که حتما با افراد مختلفی در 
خصوص ایشان صحبت خواهم کرد تا نقد عملکرد ایشان 

را هم در مستند داشته باشیم. 
غفــارزاده افزود: ســعی من براین اســت که نگاهی 
موشکافانه، منتقدانه و بی طرفانه به ماجرا داشته باشم. 

درواقع می خواهم در ارتباط نزدیک تری با آقای افخمی 
باشــم تا ببینم از چه زاویه ای بــه ماجرا نگاه می کند و 
چرا در این سال ها نسبت به بهروز افخمی موضع گیری 
خاصی وجود داشته است. بنابراین از ابتدا برنامه ای برای 

ساخت فیلم بر اساس قتل آقای مهرجویی و همسرشان 
نداشــتم اما لاجرم در حین ساخت این مستند درگیر 
آن موضوع نیز می شــوم که البته برای من یک موضوع 

ثانویه خواهد بود.

واکنش غفارزاده : 

سوژه مستند من »مهرجویی« نیست، افخمی است
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علی اوسیوند:
افسردگی بازیگران در 

پی بیکاری
علی اوســیوند گفت: امیدوارم بازیگــران به کار دعوت 

شوند و گرنه بیکاری افسردگی می آورد.
به گزارش ایســنا،موزه ســینما در ادامه انتشار سلسله 
برنامه های تاریخ شــفاهی خود به مناســبت زادروز »علی 
اوســیوند« بخش هایی از گفتگوی این هنرمند را منتشــر 

کرد.
علی اوســیوند بازیگر ســینما، تئاتر و تلویزیون درباره 
علاقه خود بــه بازیگری گفت: متولــد اول آذر ۱۳۳۶ در 
مسجدســلیمان هســتم. پدرم بختیاری و مادرم اصفهانی 
بــود. از همان کودکی و زمان دبســتان علاقــه زیادی به 
سینما و بازیگری داشتم. مجله های سینمایی آن دوران را 
می خواندم و با اینکــه کار می کردم به خاطر علاقه زیادی 

که به ســینما و فیلم داشتم بعد از کار به سینما می رفتم.
وی ادامــه داد: به خاطــر دارم در آن زمــان کیانوش 
عیــاری از اهواز به مسجدســلیمان می آمد و فیلم های ۱۶ 

میلی متری و ۸ میلی متری نمایش می داد.
اوســیوند با بیان اینکــه بهترین ره آوردی که ســینما 
برای من داشــت، ســلامت روح، آرامش و راحتی اســت، 
بیان داشــت: به خاطر فخرفروشی و مسائل جانبی  به این 
عرصه پا نگذاشتم؛ به خاطر آرامشی که کار بازیگری به من 

می دهد به این حرفه مشغول شدم.
وی با بیان اینکه در آثار جدی، ملودرام، تراژیک و... کار 
کرده  اســت، گفت: من به نقش های حسی علاقه و در آنها 
تبحر بیشــتری دارم. به نظرم بازیگــری یعنی رها بودن و 
معتقدم یکی از مبانی اصلی بازیگری باورپذیری و صداقت 
اســت. اگر در بازیگری صداقت نداشته باشــیم، تماشاگر 
متوجه می شود که ما در بازی خود به او فخر می فروشیم و 

تنها می خواهیم خودمان را به آنها نشان می دهیم.
وی ادامــه داد:  وقتی نقش و کاراکتر نمایشــی را باور 
می کنیم، تماشــاگر هم ما را بــاور می کند. من در بازی به 
تماشاگر فکر نمی کنم زیرا اگر فکر کنم دیگر باید با منطق 
پیش بروم بنابراین در موقعیت بازی خود را رها می کنم و 

هیچ کسی را نمی بینم.
وی دربــاره تجربه همکاری با زنده یاد ملاقلی پور گفت: 
ســال ۷۲ بود در فیلــم »پناهنده«  با رســول ملاقلی پور 
همــکاری کردم  کــه انصافا فیلم خوش ســاختی هم بود. 
ملاقلی پور ســر صحنه بســیار با نشــاط بــود. گاهی زود 
عصبانی می شــد ولی چیزی در دلش نبــود. با هم ارتباط 
خوبی داشــتیم. در این فیلم تجربیــات خوبی در کنار  او 

کسب کردم.
وی با اشــاره به دوران دانشــجویی خــود عنوان کرد: 
دوران دانشجویی ما  دوران طلایی هنرهای زیبا بود؛ اصغر 
فرهادی و همسرش پریسا بخت آور، علی دهکردی، مرحوم 
صــادق صفایی، ابراهیــم حاتمی کیا،  ماهایا پطروســیان، 
ســعید آقاخانی، من و همسرم حمیرا ریاضی و بسیاری از 
بازیگران در آن دوران تحصیل کردیم. در همان دوران هم 
بســیار تئاتر کار می کردیم و آنقدر در کارمان جدی بودیم 

که هر کسی نمی توانست با ما تئاتر کار کند.
اوســیوند درباره تجربه بــازی در کنار علــی نصیریان 
نیز گفت: علی نصیریان انســان بســیار شریفی است و کار 
کردن با او همیشــه توأم با آرامش اســت. دو-سه کار با او 
هم بازی بودم و ایشــان از اینکه با بازیگرهای دیگر دیالوگ 
تمریــن کند، ابایی نداشــت. زمانی که می خواســت یک 
ســکانس را کار کند، جدا از اینکه خودش متن را خوانده 
و تحلیل هایش را انجام داده بود، بســیار صادقانه از بازیگر 
مقابلش می خواســت که دیالوگ ها را تمرین کند و تمرین 
را چندین بار تکــرار می کرد. برخــی از بازیگران این کار 
را کســر شــأن خود می دانند، آنها فکر می کنند اگر تنها 
دیالوگ های خود را حفظ باشــند کافیســت؛ در حالی که 
کار بازیگری، بده بســتان اســت و باید با بازیگر مقابل این 
کار را به درســتی انجام داد و علی نصیریان در این زمینه 

واقعا شاهکار  است.
اوســیوند همچنین از تجربه هم بازی شــدن با زنده یاد 
خســرو شکیبایی نیز گفت: با خسرو شکیبایی در چند کار 
همکار بودیم؛ انســان بسیار شــریفی بود. در سریال »بوی 
گل های وحشی«ساخته حســینعلی لیالستانی، در کنار او 
بازی می کردم، شکیبایی انسانی بسیار فروتن و بدون ادعا 
بود. از کار با او لذت می بردم و باعث افتخار من بود که در 

آن کار با او همبازی شده بودم.
وی با بیان اینکه بازیگری شغلی مقدس است، ادامه داد: 
بازیگری ریشــه در آئین ما دارد. بازیگر به جامعه می گوید 
کــه کار بد مجــازات و کار خوب پــاداش دارد. به همین 
دلیل از خدا می خواهم  کســانی که در این کار به حقشان 

نرسیدند، زمینه ای فراهم شود که به حقشان برسند.
اوســیوند افزود: امیدوارم بازیگرانی کــه در قید حیات 
هســتند زنده و سلامت باشند و مشــغول کار باشند زیرا 
بیکاری افسردگی به دنبال دارد. به ویژه بازیگران که افراد 
حساس تری هســتند به همین دلیل نباید مورد بی توجهی 
قرار بگیرند و ســعی کنیم همــکاران خود را به کار دعوت 
کنیم. واقعا ناراحت کننده است که همسر زنده یاد فردوس 
کاویانی می گفت او هر روز لباس می پوشید و تصور می کرد 
که باید ســر کار برود.نباید این گونه باشــد باید یکدیگر را 

درک کنیم.
وی ادامــه داد: امیدوارم در جامعه به آرامش برســیم و 
جامعه پر از طراوت و نشــاط شود زیرا جامعه ای که نشاط 

نداشته باشد افراد آن زندگی را درک نمی کنند.

مجید واشقانی، بازیگر ســینما و تلویزیون که 
در حال حاضر بــا رئالیتی شــو »پدرخوانده« در 
شبکه نمایش خانگی دیده می شود، معتقد است: 
»پدرخوانــده« با همه نقدهایش یــک برند تمام 
موفق اســت. او در عین حال نیز به بازخوردهای 
تندی که از این رئالیتی شــو گرفته اشاره می کند 
و می گوید: تا مدت ها به خاطر رفتن حامد آهنگی 

فحش و ناسزا خوردم.
فصل دوم »پدرخوانده« به کارگردانی ســعید 
ابوطالب در حال پخش از شــبکه نمایش خانگی 

است. 
یا  نمی دانســتیم »پدرخوانده« موفق می شود 

خیر
مجید واشــقانی ـ بازیکــن »پدرخوانده« ـ به 
بهانه پخش این رئالیتی شو در گفت وگویی با ایسنا 
شــرکت کرد و ابتدا در پاسخ به اینکه چه عواملی 
باعث شــد که حضور در مجموعه »پدرخوانده« را 
بپذیرد؟ گفت: اگر بخواهیم مجموعه »پدرخوانده« 
را ادامه ای بر مجموعه »شب های مافیا« بدانیم باید 
بگویــم که من جزو اولین گروهی بودم که در این 
مجموعه حاضر شدیم و قبل از آن هیچ تجربه ای 
وجود نداشت و همه چیز خیلی گنگ بود. زمانی 
که در فصل اول »شب های مافیا« جلوی دوربین 
قرار گرفتم و ضبط قسمت اول تمام شد هیچکس 
هیچ ایده ای نداشت و نمی دانست حاصل کار چه 
می شــود و آیا »شــب های مافیا« برنامه ای موفق 
می شود یا خیر. پس از اینکه قسمت اول این برنامه 
پخش شــد این حس وجود داشت که گویا برنامه 
مورد توجه قــرار گرفته و واقعاً هم همین طور بود 
و اقبال عمومی در قسمت های دوم و سوم بیشتر 
شد و به جایی رسید که هیچ کدام از ما و حتی تیم 
سازنده پیش بینی نمی کرد چنین استقبالی از این 

برنامه صورت بگیرد.
وی در عین حال اظهار کرد: ما واقعاً بر اســاس 
یــک هوشــمندی با ایــن هدف کــه در یک اثر 
پرمخاطب حضور داشــته باشیم در این مجموعه 
حاضر نشــدیم و بعد از پخش بــود که فهمیدیم 
مخاطب چه توجهی به این اثر دارد. »شــب های 
مافیا« در فصل های بعد به ســاختار بهتری رسید 
تا اینکه به »پدرخوانده« رســیدیم که اوج تجربه 
ســعید ابوطالب در ســاخت چنین ســاختاری 
را در ایــن مجموعــه می توان دیــد. در مجموعه 
»پدرخوانده« با تیم تولیدی روبه رو هســتیم که 
با ســاخت چند فصل از برنامه »شب های مافیا« 
بــه تبحر رســیده و همچنیــن بازیگرانی که در 
قســمت های قبلی کار کرده اند به تجربه ای کافی 
برای حضور در چنین اثری رســیده اند؛ به طوری 
که باید بگویم در فصل اول »پدرخوانده« همه چیز 
خیلی حرفه ای و دقیق ساخته و پخش شد. البته 
ای کاش فصل اول »پدرخوانده« تبلیغات بیشتری 
داشت؛ چراکه مطمئناً مخاطبان بیشتری این اثر 
را می دیدند اما با این حال باز هم میزان مخاطبان 
این مجموعه بسیار بالا بود و باید بگویم حضور در 
فصل اول »پدرخوانده« برای من بسیار دل نشین 

و شیرین بود.
دلایل استقبال از »پدرخوانده«

واشــقانی در توضیح اینکه چــه عواملی باعث 
شد این مجموعه  مورد اســتقبال مخاطبان قرار 
بگیرد؟ هم بیان کرد: رئالیتی شــو در کار رسانه ای 
ما عرصه ای نوپا اســت و پیش تر رئالیتی شو را به 
معنای واقعی اش که در دنیا دیده می شود، تجربه 
نکرده بودیم و آثاری مثل »شــام ایرانی« و »رالی 
ایرانــی« بودند که آنها هم اکثراً ســعید ابوطالب 
ســاخته بود ولی هیچ کدام نتوانســته بودند مورد 
توجه مخاطبان چندانی قــرار بگیرند تا اینکه به 
بازی مافیا رسیدیم. انتخاب این بازی یک انتخاب 
هوشــمندانه بود؛ چراکه نسل تین ایج یا نسلی که 
من آن ها را نســل داینامیک می دانم این بازی را 
در جمع های دوستانه شــان انجام می دهند و آن 
زمان که برنامه »شب های مافیا« ساخته شد این 
بازی به مرور در حال فراگیر شــدن بود و مردم به 
صورت موازی بــا پخش این برنامه چه در کافه ها 
و چه با دیــدن این برنامه این بازی را یاد گرفتند 
و کم کم بــازی مافیا وارد جمع هــای خانوادگی 
شــد و این همذات پنداری و در عین حال کنش 
موازی تماشاچی به همراه پخش کار باعث شد که 
پیوندی بین مخاطب و اثر ایجاد شــود که نتیجه 

این پیوند اقبال عمومی گسترده بود.
این بازیگر تاکید دارد: در واقع می شــود گفت 
که هر کاری بالفعل وارد خانه های مردم شــود و 
مردم بتواننــد آن را تجربه کنند، آن کار یا برنامه 
قطعاً مــورد توجه قرار می گیرد امــا آن زمان ما 
نمی توانستیم این را پیش بینی کنیم و بدون هیچ 
پیش زمینه ذهنی جلوی دوربین ســعید ابوطالب 
قرار گرفتیم، اما امروز بــازی مافیا تبدیل به یک 
اقتصاد شــده و خیلی ها از این طریق زندگی شان 

را می گذرانند.
»پدرخوانده« با همه نقدهایش موفق است

او سپس در پاســخ به اینکه در کل پدرخوانده 
را موفق می دانید؟ خاطرنشان کرد: »پدرخوانده« 
امروز به یک برَِند موفق تبدیل شده است. من این 
واقعیت را در ایونت های این برنامه تجربه کردم و 
از نزدیک دیــده ام و بازی نفس به نفس روبه روی 
تماشــاچی باعث شد تا او متوجه شود که کیفیت 
و عیار شخصی مثل مجید واشقانی چقدر است و 
من هم میزان علاقه او به این برنامه را می دیدیم.

این بازیگر ســینما و تلویزیــون عنوان کرد که 
»پدرخوانده« را بــا وجود نقدهایی که به آن وارد 
اســت یک برَِند تمام موفق می دانم و امیدوارم که 
ایــن برنامه کارش را در همین مســیر ادامه دهد 
و اگــر نقدهایی که به این برنامه وارد اســت رفع 
کند، قطعاً روز به روز حرف های جدیدتر و لحظات 

جذاب تری برای مخاطب خواهد ساخت.
وی در واکنش به این نــگاه آیا می توان برنامه 
»پدرخوانده« را یک رئالیتی شوی واقعی دانست؟ 
چنیــن اظهار کــرد: »پدرخوانــده« در کتگوری 
رئالیتی شــوها قرار می گیرد اما بــه معنای دقیق 
تعریف رئالیتی شو بخش هایی از این تعریف را ندارد 
و بیشتر یک مسابقه و بازی است که قوانین خاص 
خود را دارد. بازیگران هم واقعاً به شــکلی واقعی 
اکت دارند ولی این واقعیت در زیر سایه قوانین یک 
بازی تعریف شده است. به نظرم در رئالیتی شو که 
از ترکیب دو واژه رئال و شو ایجاد شده، بخش رئال 
بودن زمانی بیشتر ایجاد می شود که من به عنوان 
شــخصی که در مقابل دوربین قرار گرفته آزادی 
عمل بیشتری داشته باشم و در واقع هر چقدر این 
آزادی عمل بیشتر و به خود نزدیک تر باشد آنچه 

که دیده می شود واقعی تر است.
او در تکمیل همین صحبتش ادامه می دهد: به 
همین دلیل اســت که در »پدرخوانده« اکت ها و 
دیالوگ های بازیگــران و همه اقداماتی که جلوی 
دوربیــن دارند در چارچــوب قوانین بازی تعریف 
شده است. من رئال بودن در »پدرخوانده« را ۵۰ 
درصد می دانم اما بخش دوم که به شــو یا نمایش 
مربوط می شود در »پدرخوانده« ۱۰۰ درصد کامل 

می دانم.  
دغدغه مجید واشقانی برای نشان دادن 

شخصیت واقعی اش مقابل دوربین
واشــقانی همچنین نظرش درباره این نگاه که 
خیلی از بازیگران شاید علاقه ای ندارند با شخصیت 
حقیقی شــان مقابل دوربین قرار بگیرند و خود را 
در معرض قضــاوت مخاطب قــرار دهند. به این 
پرســش که آیا خودش این دغدغه را برای حضور 
در این مجموعه نداشــت؟ چنین پاسخ داد: کاملًا 
درست است که من در برنامه »پدرخوانده« مجید 
واشقانی هســتم و نقش دیگری ندارم و از طرفی 
در رئالیتی شو شــما کاملًا قضاوت می شوید و آن 
حجم قضاوتی که متوجه شماســت خیلی بیشتر 
از بازیگری اســت. نظرسنجی هایی برگزار شد که 
مردم هم لطف داشتند و به من به عنوان بهترین 
پلیر بازی رأی دادند اما من خودم را اصلًا بازیکن 
مافیا نمی دانم و بــرای اولین بار باید اعتراف کنم 
که من طبــق قوانین و فکت های بازی مافیا بازی 
نمی کنم و همه فکت هایم روانشناسی است و من 
دنیایی می سازم که در آن دنیا آن کاراکتر را بازی 

می کنم.
او در عیــن حــال تاکید کرد: من بــه اتفاقات 
مختلفی که احتمــال دارد در بازی برایم رخ دهد 
فکر می کنم و بــرای آن ها دیالوگ هم درســت 
می کنم و یکی از دلایلی که قسمت هایی از حضور 
من بیشتر وایرال می شود این است که اگر دیالوگی 
می گویم کاملًا فکر شــده است و حتی به این فکر 
می کنم که در چــه زمانی چه دیالوگی بگویم که 
مورد توجه قرار بگیرد و دیالوگی که می گویم شاید 

یک نمایش باشــد به نوعی که باید بگویم من در 
رئالیتی شو خودم را در بخش شو قرار می دهم.

خودم را بازیگر »پدرخوانده« می بینم نه بازیکن
بازیگر »پدرخوانده« همچنین یادآور شد: یک 
بار به امیرعلی نبویان گفتم که تو بازیکن بســیار 
خوبی هستی و بر اساس فکت های این مافیا بازی 
می کنــی اما من مدل بازی ام متفاوت اســت و بر 
اساس فکت های روانشناختی بازی می کنم و بخش 
شــوی این برنامه برایم بسیار مهم تر است؛ چراکه 
به عنــوان یک بازیگر وقتی در یک اثر نمایشــی 
قرار می گیرم باید در آن بخشی که نمایشی است 
بتوانم از قوه بازیگری ام بیشترین استفاده  را داشته 
باشم تا بیشــترین تأثیرگذاری را داشته باشم. در 
واقع من خودم را به عنوان یک بازیگر بیشــتر در 
بخش نمایش »پدرخوانده« می بینیم و بازی مافیا 
برای من آنقدر اهمیت ندارد. من ســعی می کنم 
نمایشــی جذاب داشــته باشــم و مثلًا اگر جایی 
عصبانی می شــوم یا می خندم همه آن ها را بازی 
می کنم. نگاه من بــه برنامه »پدرخوانده« یک اثر 
نمایشی اســت تا یک بازی که به صورت مستند 

اتفاق می افتد.
وی سپس در واکنش به اینکه پس اگر در یک 
جمع دوســتانه مافیا بازی کنید، بازی شما کاملًا 
متفاوت از »پدرخوانده« خواهد شد؟ تصریح کرد: 
اصلًا در جمع های دوستانه مافیا بازی نمی کنم و 
برایم برنامه »پدرخوانده« اســت که جذابیت دارد 

نه بازی مافیا.
و فحش هایی که به خاطر حامد آهنگی خوردم

مجیــد واشــقانی در پایان در پاســخ به اینکه 
بــه عنــوان بازیگری کــه مخاطبان معمــولاً از 
حضورتــان در »پدرخوانده« اســتقبال کرده اند، 
چــه بازخوردهایی از تجربه بازی در این مجموعه 
داشتید؟ خاطرنشان کرد: بازخوردهای تند را هم 
تجربه کرده ام. همان طــور که گفتم من در اولین 
گروهی بودم که این بازی شــروع شد و همه بالا 
و پایین هــای آن را تجربه کــردم. مثلًا در برنامه 
»شــب های مافیا« یک هفته تمام به خاطر اینکه 
حامد آهنگی را از بازی بیرون کردم فحش و ناسزا 
شنیدم؛ در حالی که وقتی حامد آهنگی اعلام کرد 
که در بازی تقلب می شود منظور او من نبودم اما 
تدوینگر به اشتباه بعد از این اظهارنظر چهره من 
را نشــان داد و تصورات بر ایــن بود که منظور او 
مجید واشــقانی اســت؛ در حالی که خودش هم 
بعدها اعلام کرد که چنین منظوری نداشــته اما 
همین کاتِ اشتباه باعث شد یک هفته فقط فحش 

و ناسزا از مخاطبان بشنوم.
وی تصریح کرد: حجم قضاوت ها واقعاً زیاد است 
و من همه روزهای ســخت این بازی و همچنین 
روزهای خوش آن را دیده ام. در کنار این توهین ها 
و ناسزاها روزهایی داشتم که مخاطبان به تمجید 
بازی مــن پرداخته اند و می توانــم بگویم به اوج 
خواسته ام از حضور در این برنامه که همراه شدن 
تماشــاچی با من بود هم رسیده ام و در هفته های 
متمادی شــاهد تعریــف و تمجیدهای مخاطبان 
بوده ام که باید بگویم که وزنه این طرف سنگین تر 
هم بوده اســت و خوشبختانه محبت و ابراز علاقه 

بسیاری شامل حالم شد.
به مولفه هایی که بیننده دوست داشت 

توجه کردم
بازیگــر ســریال های »ماتــادور«، »آمیــن«، 
»میکائیل«، »زیر پای مادر« و »هوش ســیاه« در 
پاسخ به پرسشی دیگر مبنی بر اینکه آیا بازخورد 
مثبــت یا منفی مخاطب به جریــان بازی مربوط 
می شود یا نقش، موقعیت و اساساً خودِ بازیگر است 
که می تواند تعیین کننده بازخوردهایی باشد که در 
این برنامه متوجهش می شود؟ که خاطرنشان کرد: 

در هر قسمت از بازی، من به شکلی صریح حرفم را 
زده ام و حرف هایم هم منتشر شده اند. سطح بازی 
من هم در یک نموداری با کمترین تلورانس بوده 
اما من نهایت تلاشــم را می کنم که به اسم مجید 
واشقانی در یک اثر نمایشی به سمپات ترین شکل 
ممکن برای بیننده بازی کنم و تمام مولفه هایی که 
بیننده آن ها را دوست خواهد داشت در نظر بگیرم.

او تاکیــد کــرد: به دلیــل تجربــه ای که در 
»پدرخوانده« نســبت به »شب های مافیا« کسب 
کــرده ام باید بگویم که در این برنامه من بیشــتر 
از »شــب های مافیا« به بخش نمایشی اثر توجه 
داشتم. در واقع این تجربه باعث شد به جای اینکه 
بــازی، من را مدیریت کند، مــن بتوانم صحنه را 
مدیریت کنــم. مثلًا در بخشــی از »پدرخوانده« 
گفتم، »پدرخوانده خودش بیرون می رود و شــما 
نمی توانید آن را بیرون کنیــد« این یک دیالوگ 
فکر شــده بود که به همین دلیل هم مورد توجه 

قرار گرفت.
واشــقانی گفت: در »پدرخوانده ۲« به دلایلی 
درون گروهی حس و حال خوبی نداشتم و با همان 
حال بــد این مجموعه را بازی کردم؛ در حالی که 
»پدرخوانده ۱« را با نهایت حال خوب بازی کردم 
و این در »پدرخوانــده ۲« کاملًا متفاوت بود. من 
بــرای اینکه بتوانم فصل دوم را هم به خوبی بازی 
کنــم با خودم صحبت کــردم و گفتم که تو باید 
بدانی قرار اســت در این برنامه اتفاقاتی رخ دهد 
که شــاید پیش بینی من نبوده است و باید برای 
آن   اتفاقات پیش بینی نشــده اصطلاحاً »پلن بی« 

داشته باشم که بتوانم صحنه را مدیریت کنم.
اگر روبه روی علاقه مردم قرار بگیرم 

محبوب نمی شوم
بازیگر »پدرخوانده« همچنین درباره اینکه آیا 
آن اتفاقات پیش بینی نشــده رخ داد؟ توضیح داد: 
به نظرم رخ داد. تجربه ام به من می گوید که برخی 
بازیگران را مردم دوســت دارند و حتی اگر من به 
هر دلیلی به عنوان مانع روبه روی این علاقه مردم 
قرار بگیرم آدم محبوبی نخواهم شد. اصطلاحاً در 
دنیای بازیگری به این می گویند نقش هایی که مانع 
قهرمان می شوند و کارشکنی می کنند. نقش های 
بازیگر مانع در »پدرخوانده« هم وجود دارد و من 
هر نظری داشته باشم مردم حامد آهنگی، امیرعلی 
نبویان و خانم بهاره افشاری را دوست دارند و حالا 
اگر روبه روی علاقه مردم قرار بگیرم و مانع شــوم 

محبوب نخواهم شد.
وی ادامــه داد: در برنامه »پدرخوانده« قواعد با 
بازی مافیا متفاوت است، اگر یک نفر تا پایان بازی 
در مسابقه باقی بماند ممکن است محبوب نشود و 
بعضاً  افرادی که شب اول از مسابقه خارج شده اند 
محبوب تر بوده اند. به نظرم یک حضور فیزیکال و 
یک شــیمی که از وجود بازیگر خارج می شــود و 
مخاطــب آن را درک می کنــد، اگر این دو به دل 
تماشاچی بنشیند و آن مولفه هایی که مخاطب به 
آن ها علاقه دارد رعایت کنید به یک شــخصیت 
قهرمان در ذهن بیننده تبدیل می شوید. این قاعده 
در دنیای بازیگری و فیلم با یک اثر نمایشی مثل 

»پدرخوانده« یکسان است.
مجیــد واشــقانی در پایــان گفت وگویش در 
واکنش به اینکه پس در نهایت این مخاطب است 
که می گوید چه کســی را بیشــتر دوست داشته 
باشد؟ بیان کرد: دقیقا همینطور است و هر رفتار 
و تــلاش دیگری برای نشــان دادن چیزی غیر از 
اینکــه مردم انتخاب کرده اند بــه نتیجه نخواهد 
رسید. مردم هوشمندانه و کنشگرانه این برنامه را 
دنبال می کنند و در طول مسیر مطابق با خواست 
و ســلیقه شــان یک یا چند نفر را به عنوان پلیر 

محبوبشان انتخاب می کنند.

بازیگر سینما و تلویزیون:

 مردم تصمیم می گیرند چه کسی را دوست داشته باشند
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مهلت شرکت در جشنواره ملی 
سرود فجر تمدید شد

مهلت شرکت در نخستین جشنواره ملی سرود فجر تا ۱۰ 
آذر تمدید شــد تا هنرمندان کشورمان فرصت ارسال آثار به 

جشنواره را داشته باشند.
به گزارش هنرآنلاین، براساس آنچه در فراخوان جشنواره 
ملی ســرود فجر اعلام شد، مهلت ارســال اثر و شرکت در 
نخســتین دوره این جشنواره تا ۳۰ آبان ماه بود اما دبیرخانه 
ایــن رویــداد ملی تصمیم گرفــت به دلیل اســتقبال ویژه 
هنرمندان از سراســر کشور، این مهلت را برای ۱۰ روز دیگر 

تمدید کند.
به این ترتیب مهلت ارسال آثار به نخستین جشنواره ملی 

سرود فجر تا ۱۰ آذرماه تمدید شده است.
جشنواره ملی ســرود فجر به دبیری حامد جلیلی شامل 
دو بخش رقابتی و جانبی اســت؛ در بخــش رقابتی گروه ها 
می توانند در قالب گروه های ســرود، کُر و آکاپلا )اجرای اثر 
بدون ساز( شــرکت کنند. بخش جانبی جشنواره هم شامل 
کتاب، پایان نامه و رســاله با موضوع هایی درباره جمع خوانی 

است که در این بخش هم برگزیدگان معرفی خواهند شد.
جشــنواره ملی سرود فجر با محورهای موضوعی مقاومت 
و حماسه، ملی، آیینی و آزاد برگزار می شود. گروه های سرود 
حداکثر با ۲۰ نفر، گروه های کُر حداکثر با ۳۲ نفر و گروه های 
آکاپلا حداکثر با ۳۲ نفر می توانند در جشنواره شرکت کنند. 

شرکت در جشنواره محدودیت سنی ندارد.
این جشــنواره در چهار مرحله برگزار می شود که مرحله 
نخست به ارســال آثار اختصاص دارد، مرحله دوم به صورت 
منطقــه ای خواهد بود و در مرحله ســوم برگزیدگان بخش 
منطقه ای وارد مرحله راهبری می شــوند. مرحله چهارم هم 
به صورت کشــوری در تهران و با معرفی برگزیدگان برگزار 

خواهد شد.
بــرای اطلاع دقیق از شــرایط و نحوه ثبت نام و همچنین 
ارسال آثار در جشنواره ملی سرود فجر به سایت دفتر سرود 

به نشانی www.soroudiran.com مراجعه کنید.

مسلم نادعلی زاده در ویژه برنامه »حوالی کتاب« 
مطرح کرد؛

تعزیه، موسیقی سنتی ما را 
حفظ کرده است

تعزیه نمایشــی است که با ساده ترین امکانات همۀ 
تاریخ را برای مخاطبان به تصویر می کشد.

یک نویســنده و پژوهشــگر حوزۀ ادبیات دینی و 
تعزیه با حضور در برنامۀ »حوالی کتاب« شبکه کتاب، 
گفت: تعزیه نمایشی اســت که با ساده ترین امکانات 
همۀ تاریخ را برای مخاطبان به تصویر می کشد. شعر، 
موســیقی و نمایش ســه رکن اصلی تعزیه هستند و 
یکی از خدمات تعزیه این است که موسیقی سنتی ما 

را حفظ کرده است.
به گــزارش روابط عمومی شــبکه کتاب، مســلم 
نادعلــی زاده اظهــار کــرد: کتاب ها وجــود مکتوب 
نویسندگان خود هســتند و از دیرباز کسانی که اهل 
تحقیق بودند حاصل تجربیات خود را به واسطۀ کتاب 
عرضه می کردند. بنابراین کتاب ها انسان های مکتوبی 
هستند و ما برای آشــنایی با اهل قلم باید با آثار آنها 

مواجه شویم.
وی افــزود: مهم ترین وظیفۀ ارگان های مســئول 
در حوزۀ نشــر کتاب این اســت که برای دیده شدن 
کتاب های خوب، مفید و ســازنده و جلوگیری از نشر 
بی رویۀ آثار نامطلوب و ناپســند است. یک مؤلف باید 
محقق و دانشمند باشد و برای کاری که انجام می دهد 
ارزش قائل باشد. اغلب شاهکارهای تاریخ کتاب هایی 
هستند که سال ها برایشان زحمت کشیده شده است.

این نویسنده با اشاره به اینکه تعزیه یکی از مواریث 
ارزشــمند ما اســت، بیان کرد:  در واقــع از ادبیات 
نمایشی و آنچه که از گذشته به ما رسیده است تعزیه 
و متون تعزیه است و می توانم ادعا کنم که در دنیا این 
وسعت و عظمت وجود نداشته باشد که به این میزان 
یک متن نمایشــی در یک فرهنگ، قوم و ملتی شکل 
گرفته باشــد. تعزیه بزرگترین میراث ادبیات نمایشی 
در دنیا اســت که مانند اقیانوس انتهای آن ناپیداست. 
من توصیه می کنم به کســانی که علاقه مند به حوزۀ 
مطالعات آیینی، مردم شناســانه و ادبی هستند، این 

میراث را دریابند.
او دربارۀ یکی از آثار خود با عنوان »شســت بستن 
دیو«، تصریح کرد:  ما حدود هزار عنوان مجلس تعزیه 
داریم که یکی از عنوان های آن »شســت بستن دیو« 
اســت که من در ۵ مجلــس تعزیۀ مختلف که ممکن 
اســت به گوش بسیاری از افراد نخورده باشد ولی یک 
زمانی جزو داستان ها و افســانه های مطرح بودند آن 
را در کتــاب خــود آورده ام و در منظومه های دینی 
و مجالس تعزیه منتشــر شده اســت  و در داستان ها 
به گونه های مختلفی این مجالس ســروده می شدند و 
بسیاری از داستان ها را از عالم زر تا قیامت را در تعزیه 

می بینید.
نادعلی زاده در پایان گفت: تعزیه نمایشی است که 
با ســاده ترین امکانات همۀ تاریخ را برای مخاطبان به 
تصویر می کشــد. شعر، موســیقی و نمایش سه رکن 
اصلی تعزیه هستند و یکی از خدمات تعزیه این است 

که موسیقی سنتی ما را حفظ کرده است.
  گفتنی است، برنامۀ »حوالی کتاب« شبکۀ کتاب 
این روزها با میزبانی از نویسندگان، ناشران، مترجمان 
و فعــالان فرهنگی و هنری به اســتقبال هفتۀ کتاب 

جمهوری اسلامی ایران رفته است.

کنسرت »همراه با خاطره ها« با همراهی 
ارکســتر ملی به رهبری مجیــد انتظامی 
و گــروه کر به رهبــری رازمیک اوحانیان، 
پانزدهم آذر در تــالار وحدت روی صحنه 
خواهد رفــت. یکی از قطعات شــاهکاری 
که قرار اســت در این کنسرت اجرا شود، 
ســمفونی حماسه خرمشــهر است و حالا 
قرار اســت این قطعه به شکل کامل، برای 

نخستین بار در این کنسرت اجرا شود.
گروه موسیقی هنرآنلاین: پس از گذشت 
یک سال، قرار است روز چهارشنبه پانزدهم 
آذر مــاه ۱۴۰۲، مجیــد انتظامی همراه با 
ارکستر ملی و گروه کر، میزبان علاقه مندان 
به موسیقی کلاســیک و البته نوستالژیک 
باشند. این کنسرت که »همراه با خاطره ها« 
نام دارد و قرار بود در مهر ماه سال گذشته 
روی صحنه برود، پس از پشت سر گذاشتن 
فراز و نشــیب های زیادی، آذرماه امسال به 

اجرا در خواهد آمد.
بنا بر آنچه اعلام شــده، قرار اســت در 
این کنسرت قطعات »حماسه خرمشهر«، 
»از کرخه تا راین«، »بوی پیراهن یوسف«، 
»آژانــس شیشــه ای«، »دیوانــه از قفس 
پرید«، »ترن«، »دوئل«، »شــیخ بهایی«، 
»زال و ســیمرغ )موسیقی تیتراژ بچه های 
کوه آلپ(« که همگی از ساخته های مجید 
انتظامی هستند، برای مخاطبان اجرا شوند.

انتظامــی پــس از یک دهــه دوری از 
صحنه، بالاخره بــا مجموعه ای از آثار خود 
به صحنه برخواهد گشــت و چوب رهبری 
ارکستر را به دست خواهد گرفت. او بناست 
قطعات ســاخته خودش را بــا ترکیبی از 
ســازهای ایرانی و کلاســیکِ ارکستر ملی 
ایــران و همراهی گــروه کُر بــه رهبری 
رازمیــک اوحانیان اجرا کنــد. این قطعات 
که عمدتا حماسی هستند، برای بسیاری از 
مردم جنبه نوستالژیک نیز دارند و بخشی 
از تاریخ شــنیداری چند نســل را تشکیل 
داده اند. نســلی که در بحبوحه جنگ این 

قطعات حماسی را می شــنیده، نسلی که 
کمی پس از جنــگ و در دوران صلح توام 
با خسارات ناشــی از جنگ با این قطعات 
ارتباط می گرفته و نســلی که سال ها پس 
از جنگ هشــت ســاله این آثار را شنیده، 
بی شک احساســات متفاوتی را از شنیدن 
این قطعات تجربه کرده اند و طعم متفاوتی 
از نوستالژی را می چشند اما نقطه اشتراک 
همه ما این اســت که ایــن قطعات برای 
همه مان نوســتالژی است و روح حماسه را 
در دل هایمان زنده می کنــد. این قطعات 
حــرف دل مردم را با زبانی هنرمندانه بیان 

می کند، به همین دلیل هم در حافظه مردم 
جایگاه ویژه ای پیدا کرده اند.

انتظامی خــودش هم دراین باره پیش تر 
به رسانه ها گفته بود: موسیقی حماسی در 
وجودم هســت. هر کاری کنم دست آخر 
حماسی می شود. مثلا موسیقی »از کرخه 

تا راین« کاملا حماسی است.
یکی از قطعات شاهکاری که در این بین 
به چشــم می خورد و خیلی از علاقه مندان 
به موسیقی حماسی و ملی را برای شرکت 
در این کنســرت مشتاق می کند، سمفونی 
حماسه خرمشهر است و حالا قرار است این 
قطعه به شکل کامل، برای نخستین بار در 

این کنسرت اجرا شود.
انتظامی همچنیــن در رابطه با این اثر 
فاخر خود به رسانه ها گفته بود: قدیمی ترین 
قطعه ای که نوشته ام »حماسه ی خرمشهر« 
اســت. این قطعه حدود ۴۰ ســال قدمت 
دارد. ملودی هــای این اثــر هنوز در ذهن 
مردم هست. ملودی های این اثر هنوز تازه 

و زنده اند.
انتظامی خود را به رزمندگان و شهدای 
جنگ تحمیلی مدیون می داند و به همین 
دلیل عمــده کارهایش رنگ و بوی وطن و 
حماســه آفرینی جوانانش را دارد. مردم نیز 
از آثار او اســتقبال می کنند و این ارتباط 
گرفتن به این دلیل اســت که حب وطن و 

شــجاعتی که در این قطعات نهفته شده و 
روایتگر حماســه آفرینی ها و رشــادت های 
جوانان است، ریشه در دل همه دارد و این 
همذات پنداری جای این قطعات موسیقی 

را در دل ها محکم کرده است.
البته قطعاتی چون ســمفونی خرمشهر 
اجرای ســخت و ســنیگنی هــم دارند و 
هماهنگ کردن ارکستر و برخاستن صدای 
خوب از آن نیــز هنر بزرگی می خواهد که 
حتما انتظامی و ارکســتر ملی به خوبی از 
پس آن برخواهند آمد. این ارکستر و گروه 
کر نزدیک به یک ســال پیــش به تمرین 
پرداختند ولی کنسرتشان به دلیل التهابات 
سال گذشته برگزار نشد و حالا پس از یک 
وقفه یک ســاله، دوباره با تمرین بســیار، 

آماده اند تا روی صحنه بروند.
تازه ترین کنســرت ارکســتر ملی ایران 
با همکاری مشــترک بنیــاد رودکی، دفتر 
موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و انجمن موســیقی ایران روز چهارشــنبه 
پانزدهم آذر ماه به رهبری مجید انتظامی 
در تالار وحدت تهران برگزار خواهد شــد. 
این اجرا به شدت مورد استقبال مخاطبان 
قــرار گرفته، به طوری که هنوز بیش از دو 
هفته به اجرای کنســرت مانــده اما تمام 
بلیت های این کنســرت در همان ساعات 

ابتدایی به فروش رسیده است.

در آستانه برگزاری کنسرت ارکسترال »همراه با خاطره ها« به رهبری مجید انتظامی؛

پایان ده سال دوری از صحنه با یک کنسرت نوستالژیک و حماسی

تازه ترین کنســرت مجید رضوی در حالی با اجــرای قطعات منتخب این 
خواننده موسیقی پاپ برگزار شــد که دست اندرکاران برنامه برای اولین بار از 
یک فناوری جدید برای طراحی جلوه های تصویری این کنسرت استفاده کردند.

به گزارش هنرآنلاین، مجید رضوی خواننده شــناخته شــده موسیقی پاپ 
که طی ماه های اخیر کنســرت های متعددی را در تهران، شــهرهای مختلف 
کشــور و برخی از کشــورهای خارجی برگزار کرده، در تازه ترین اجرای زنده 
خود که شامگاه روز دوشنبه بیست و نهم آبان ماه به تهیه کنندگی محمدرضا 
خانزاده )مدیر موسسه اکسیرنوین( در سالن میلاد نمایشگاه بین المللی تهران 
پیش روی مخاطبان قرار گرفت، ضمن اجرای قطعات منتخب خود، از فناوری 

جدیدی برای طراحی جلوه های تصویری کنسرتش استفاده کرد.
بر اساس این گزارش در ابتدای کنسرت تصاویری در قالب فناوری جدید سه 
بعدی )3D(  به واســطه طراحی و ایده پردازی جدید گروه اجرایی کنسرت از 

صفحه نمایشگر سالن پیش روی مخاطبان قرار گرفت. 
این فناوری از جمله ایده های جدید گروه تهیه و اجرای تازه ترین کنسرت 
مجید رضوی بود که به گفته دســت اندرکاران موسسه »اکسیرنوین« تاکنون 
در کنسرت های موسیقی پاپ ایران استفاده نشده و این برای اولین بار بود که 
باهدف احترام به سلیقه و ذائقه مخاطبان و طرفداران این خواننده از این فناوری 

در یک اجرای زنده استفاده می شود.
مجید رضوی در ابتدای این کنســرت که با استقبال خوب مخاطبان مواجه 

شده بود،  قطعه »چشم نظر« را برای مخاطبان اجرا و پس از یک احوال پرسی 
همیشگی از تماشــاگران ابراز امیدواری کرد که برای آنها شب خاطره انگیزی 

را رقم بزند.
ایــن خواننده قبل از اجرای آهنگ »پنج صبــح« هم گفت: وقتی ترانه این 
قطعه را به اتمام رساندم ساعت ۵ صبح بود . به همین جهت نام این اثر را »پنج 
صبح « نامیدم و امیدوارم مورد پســند شما عزیزان قرار بگیرد. البته که همواره 
به خودم می بالم که در این مدت شما همیشه همراه من بودید و لازم است بار 

دیگر از این همراهی ویژه قدردانی کنم.
»آسمون« ،»دلت ترسیده« و »نگین قلبمی« سه اثر دیگری بودند که در این 

کنسرت پیش روی مخاطبان قرار گرفتند.
رضــوی که در بخش های مختلف کنســرت تلاش می کــرد قطعاتی را با 
همراهی فقط یک ســاز اجرا کند، در  ادامه کنســرت خود بــه اجرای قطعه 
پرطرفدار و فرح بخــش »طلا« پرداخت و پس از آن قطعه پرطرفدار »گرگ و 
میش« را برای حاضران در ســالن میلاد اجرا کرد. ضمن اینکه اجرای قطعات 

»فرشته« و »پر می زنه« هم بخش دیگری از این کنسرت بودند .
از این دو قطعه می توان به عنوان دو اثر محبوب مجید رضوی در این سالها 
یاد کرد که همزمان با خوانش این دو اثر مخاطبان و طرفداران این خواننده نیز 

با او همراهی خوبی داشتند.
مجیــد رضوی پس از اجرای این آثار بــود که صحنه را ترک کرد و از گروه 

نوازندگان کنســرت خواست تا در این بخش با اجرای یک قطعه بی کلام آغاز 
کننده بخش دوم کنسرتش باشند.

پس از اجرای این قطعه بود که رضوی روی صحنه آمد و با قدردانی از وحید 
آقاپور )بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون( که به عنوان مهمان ویژه در این کنسرت 
حضور پیدا کرده بود، قطعات »اینا«، »آدم بدای دور تو«، »زیبا«، »خجالتی« ، 
»بالاخره«، »قلبمی پس«، »منم« و »دســته گل« را برای مخاطبان اجرا کرده 
و از تمدید کنسرت تهران در روزهای آینده که پیرامون آن اطلاع رسانی های 

لازم انجام خواهد شد، خبر داد.
حســین احمدیان رهبر ارکســتر، محمد دینار نوازنده گیتار بیس، مرودین 
خاکی نوازنده کیبورد، نیما پسندیده نوازنده گیتار الکتریک ، نیکان زند نوازنده 
گیتار نایلون، کسری تدین نوازنده ساکسفون و فلوت، امید قدسی نوازنده ویولن، 
یاسر صارمی نوازنده پرکاشن، امین همه خانی سینتی سایزر ،نوید رهنما نوازنده 
درامر گروه نوازندگان تازه ترین کنســرت مجید رضوی را تشــکیل می دادند. 
این در حالی اســت که در اجرای چند قطعه منتخب این کنســرت تعدادی از 
هنرمندان کشــورمان در قالب ارکستر زهی به سرپرستی علیرضا فواکهی گروه 

را همراهی کردند.
کنســرت مجید رضوی توســط موسسه »اکســیرنوین« به تهیه کنندگی 
محمدرضا خانزاده در دو سانس ۱۹ و ۲۲ به میزبانی سالن میلاد نمایشگاه بین 

المللی تهران برگزار شد.

سی و هشتمین برنامه »مستندات یکشنبه« که ذیل سینماتک خانه  هنرمندان 
ایران به پخش فیلم های مستند می پردازد، یکشنبه ۲۸ آبان ۱۴۰۲ به نمایش فیلم 

مستند »سیاوش در آتش« به کارگردانی کیوان مهرگان اختصاص داشت.
به گزارش هنرآنلاین، پس از نمایش این فیلم نیز نشســت نقد و بررســی آن با 
حضور مهرزاد دانش )منتقد(، حســام الدین سراج)خواننده موسیقی سنتی ایران( و 
کیوان مهرگان )کارگردان فیلم( در ســالن استاد فریدون ناصری برگزار شد. اجرای 

این برنامه برعهده جلیل اکبری صحت بود.
جلیل اکبری صحت )روزنامه نگار، منتقد، تهیه کننده ســینما و تئاتر( در ابتدای 
این نشســت گفت: فیلم »ســیاوش در آتش« یک پرتره هنری درجه یک از منظر 
روزنامه نگاری بوده که در روایت داستان همه جوانب ماجرا را سنجیده است. درباره 
این فیلم و ۵۰ ســالی که ورق می زند، می توان از جنبه های مختلفی صحبت کرد. 
این اثر یکی از بهترین مســتندهای گزارشی این ســال ها است که مبتنی بر یکی 
از محبوب ترین چهره های اجتماعی، فرهنگی و سیاســی؛ زنده یاد استاد محمدرضا 

شجریان ساخته شده است.
کیــوان مهرگان ســخنان خود را این گونه آغاز کرد: از همــه افرادی که در این 
برنامه حاضر شــدند تشــکر می کنم. فکر می کنم خود استاد شجریان نیز امروز در 
میان ما هستند. اول از همه باید به این موضوع اشاره کنم که دو سه روز بیشتر به 
چهلم قتل فجیع یکی از بزرگترین ســینماگران ایرانی، زنده یاد داریوش مهرجویی 
و همسر محترم ایشان باقی نمانده است. مدت ها پیش مستند کوتاهی درباره فیلم 
»گاو« کار کرده ام و در آنجا یکی از منتقدها به این موضوع اشــاره کرده اند که هر 
سینماگر دیگری که بعد از »گاو«، فیلم ساخته است، به صورت غیر مستقیم شاگرد 
مهرجویی حســاب می شــود. فکر می کنم این جمله درستی است. ما سوگوار قتل 

فجیع ایشان هستیم.
او در ادامه با تشــکر از عوامل ساخت مستند »سیاوش در آتش« و افراد دیگری 
که در تولید این مستند یاری رسان بودند، افزود: در سال۹۰، ۹۱ در زمانی که تازه 
مستندســازی را شروع کرده بودم، خیلی علاقه داشــتم که درباره استاد شجریان، 
مستندی بسازم ولی به قدری دور از دسترس و غیر ممکن بود که فقط آن را چون 
آرزویی در دل نگه داشته بودم. در واقع هیچوقت این شهامت و جسارت را در خود 
نمی دیدم که به ایشــان نزدیک بشــوم تا بخواهم فیلمی بسازم. سال ۹۷ به دنبال 
تشدید بیماری استاد، دوستی به من پیشنهاد کرد که مستند کوتاه و ۵ دقیقه ای از 

او بسازم تا اگر خدای نکرده اتفاقی رخ داد، بتوانند استفاده کنند.
این مستندساز در ادامه بیان کرد: در ابتدا در حد همان ۵ دقیقه به مستند نگاه 
و کار را شروع کردم اما هرچه جلوتر رفتم، دیدم کم است و باید آن را بیشتر کنیم. 
به این صورت به مســتندی فعلی که ۱۳۴ دقیقه است، رسیدیم. این موضوع را نیز 
در نظر بگیرید که دو ســال از ساخته شدن این مستند، در زمان کرونا رخ داده که 

اساسا هیچگونه ارتباط انسانی قابل تصور نبود.
مهــرگان در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: تمــام فیلم هایی که تاکنون 
ساخته ام، سرمایه گذار داشته است؛ زیرا به هیچ وجه قائل به این نیستم که فیلمساز 
باید سرمایه فیلم خود را بگذارد؛ معتقدم که فیلمساز باید بتواند سرمایه ای را پشت 
فیلم خود بیاورد اما تنها فیلمی که حاضر نشــده ام، به رغم پیشــنهادات مختلف و 
رنگارنگ، کســی را در عنوان ســرمایه گذار این فیلم دخیل کنم، مستند »سیاوش 
در آتش« بود. در واقع به خودم اجازه ندادم، مســتندی که درباره یکی از بزرگترین 
و درخشــان ترین شخصیت های ایران در طول تاریخ معاصر در حوزه فرهنگ و هنر 
اســت را به اجاره کســی در بیاورم. بنابراین با وجود اینکه وسع مالی خیلی زیادی 

نداشتم، تلاش کردم تا این فیلم را با سرمایه شخصی آماده کنم. شاید برخی تصاویر 
این فیلم، خیلی مستعد سانسور باشــد اما اگر می بینید که زیر بار هیچ سانسوری 

نمی رویم، به خاطر استقلالی است که داریم.
او ادامه داد: این فیلم را جز خوش شانسی های زندگی خود می دانم. زیرا هر آنچه 
مهر و عشق در وجود من بود و آن را از ابنای بشر گرفته بودم را در این اثر جاری و 
تلاش کردم به اندازه مهر و عشق خودم به فرهنگ ایران، دِینم به استاد محمدرضا 

شجریان را ادا کنم. امیدوارم موفق شده باشم.
مهــرزاد دانش در بخش دیگری از این نشســت گفت: امروز برای ســومین بار 
مستند »سیاوش در آتش« را دیدم و همچنان از آن لذت بردم. »سیاوش در آتش« 
مستندی پرتره است و جدا از قالبی که دارد، بر دو شیوه ی پژوهشی چون استفاده 
هوشمندانه از آثار آرشــیوی و بهره گیری از صحبت های مراجع موسیقی و مراجع 
جامع شناســی در دســترس ایران استوار اســت. این دو گروه مرجع، بافت فیلم را 
شکل می دهد؛ زیرا فیلم درباره ارتباط موسیقی با جامعه با محوریت استاد شجریان 
اســت. از این جهت فیلم استانداردهای خاص خود را رعایت می کند. منتها چیزی 
که برایم قابل توجه بود، این اســت که فیلمســاز دغدغه و احساس خود را به متن 
فیلم تزریق کرده است.به طوری که فیلم با دغدغه فیلمساز شروع شده و با دغدغه 

او پایان می یابد.
او افزود: فیلمســاز، دغدغه، احســاس، درک خودش را از ایــن محدوده زمانی 
مشــخص کرده و در فیلم به نمایش می گــذارد. برای همین جدا از ژانر فیلم، خود 
فیلمساز در این گستره حل شــده است. شاید یکی از علت هایی که حس نزدیکی 
مخاطب را با فیلم بر قرار می کند، جدا از مولفه های جذابی که در زندگی و مســیر 
کاری استاد شــجریان وجود دارد، همین بی آلایشی فیلمســاز برای عریان کردن 
دغدغه های خود برای به اشتراک گذاشتن با مخاطب است. فکر می کنم این یکی از 

باارزش ترین نکات این مستند است.
حسام الدین ســراج نیز در بخش دیگری از این نشست گفت: آقای مهرگان کار 
خیلی خوب و مستندی ســاختند. پیش از این، تعدادی از مستندهای دیگری که 
درباره اســتاد شجریان ساخته شده را دیدم و نسبت به برخی از آنها انتقاد داشتم. 
زیرا این آثار بیشتر تضعیف استاد شجریان بود. البته نمی دانم که این اتفاق، عامدانه 
صورت گرفته یا ســهوا رخ داده است. می خواهم برخی از نکاتی که در این مستند 
بود را از زبان خود اســتاد شجریان به شما بگویم. استاد شجریان همیشه می گفت 
که خوانندگی یک وجه نیســت. در حالی که اکنون شــاهد اتفاق دیگری هستیم؛ 
به صورتی که کســی که تنها ته صدایی دارد، به دنبال تهیه کننده گشــته و بعد با 

گذاشتن چند کنسرت تبدیل به خواننده می شود.
او افزود: آقای شــجریان می گفت خوانندگی فقط صدا نیست، بلکه یک فرهنگ 
ویژه است. خواننده باید شعر بزرگان را حفظ باشد و درباره مسائل روز جامعه و اشعار 
معاصر که وصف حال روز جامعه اوست، مطالعه کند. کاری را در مقطع دکترا انجام 
می دادم و زنده یاد شــجریان، اســتاد راهنمای من بود. نزدیک به ۱۵ خصلت برای 
خواننده ها در آوردیم که بیان همه آنها در حوصله جمع نیست اما آخرین مورد آن، 
جامعه شناس بودن خواننده است. یعنی خواننده باید با مردم ارتباط برقرار کند. به 
همین دلیل در زمان اســتاد شجریان، وقتی تنها اسم ایشان هم می آمد، مردم او را 
تشــویق می کردند. یا جایی که ایشان حضور داشت، مردم با جان و دل حضور پیدا 
می کردند. زیرا ایشــان با مردم ارتباط برقرار کرده بود. ارتباط مسئله بسیار مهمی 

است و باید آن را جدی گرفت.
این خواننده موســیقی ســنتی ایران در ادامه صحبت هایش عنوان کرد: استاد 

شــجریان در کار خود بســیار لطیف بود؛ زیرا هنر لطیف است. اما جمع کردن بین 
این لطافت و مبارزه اجتماعی خیلی ســخت اســت و مــن آن را تاحدودی تجربه 
کرده ام. وقتی شما وارد سالنی می شوید که می خواهند کنسرت شما را تعطیل کنند، 
می توانید در گوشه ای بنشینید و بگویید هر کاری دوست دارید، انجام دهید؛ یا اینکه 
روی صحنه بروید و مبارزه کنید. ایشان مبارزه می کرد اما از آن جنسی که همیشه 
برنده می شــد. یعنی مبارزه اش به صورتی بود که  هم داستان با مردم می شد؛ به این 
صورت به صحنه می آمد و حرف خود را می زد. در عین حال تحت تاثیر آن عصبیت 
موجود قرار نمی گرفت و کار خود را به بهترین شکل انجام می داد. این نکته مهمی 

است که در خوانندگان دیگر ندیده ام.
کیوان مهرگان در ادامه این نشست درباره چالش های انجام پژوهش برای تولید 
این مســتند توضیح داد: برخی از تصاویر و عکس هایی که در مســتند »ســیاوش 
در آتــش« وجــود دارد را دزدیده ام. در واقع مجبور به این کار شــده ام، چون آنها 
را نمی دادند. در واقع فیلم به آنها نیاز داشــت و ما باید به این تصاویر می رســیدیم. 
بنابراین به هر صورتی کار را انجام دادیم. درباره بحث پژوهش باید بگویم، متاسفانه 
درباره استاد شــجریان به غیر از کتاب »راز مانا« آقای گودرزی و آقای دکتر جواد 
کاشی، کار علمی دیگر صورت نگرفته است. در غرب یک سنتی وجود دارد که ذیل 
آن هرکسی به درجه استاد شجریان یا کمتر از ایشان هم برسد، خانواده و بازماندگان 
او با اســم آن شــخص، بنیادی برایش درست می کنند که وظیفه پژوهش روی آن 

شخصیت را دارد.
او افزود: همین جا فرصت را غنیمت می شــمارم و از هر کســی که به خانواده 
اســتاد شجریان دسترسی دارد می خواهم که شــرایط را برای تاسیس بنیاد ایشان 
فراهم کنند. امیدوارم هر چه سریع تر بنیاد استاد شجریان درست شود. زیرا اکنون 
شجریان از یک شخص فراتر رفته و تبدیل به اسطوره شده است. بنابراین ما باید از 
ابعاد مختلفی روی این شــخصیت، کار علمی انجام دهیم. در یکی از مصاحبه هایم 
که بعد از مســتند »ســیاوش در آتش« انجام داده ام، تعبیری به کار بردم، که فکر 
می کنم اینجا نیز کاربرد دارد. من در این فیلم، انگار وارد ســاحلی شده ام و تنها در 
آن قدم زده ام؛ اما اینجا اقیانوســی هم وجود دارد که اصلا نتوانستم وارد آن شوم و 
اصلا نمی دانم آنجا چه چیزهایی وجود دارد. انگار از دور دماوند را دیدام اما فقط به 

پای دماوند رسیدم و اصلا نمی دانم آن بالا چه خبر است.
این مستندساز در ادامه بیان کرد: این موارد را از سر ارادت نمی گویم، به عنوان 
کسی که ناآشنا با موسیقی است اما در این حوزه مستند ساخته است، باید بگویم ما 
اصلا به ریزه کاری هایی که ایشان در موسیقی و آواز خود به کار برده اند، نپرداخته ایم. 
در واقع هم امکانش نبود و هم اینکه من دانش آن را نداشــتم. حتما کسی در حد 
دکترای این رشــته باید روی این موضوع تحقیق کنــد. باتوجه به فقر ما در حوزه 
پژوهش روی استاد شجریان، پژوهش و ساخت فیلم توامان با هم جلو می رفت. مثلا 
ما با آقای سراج یک ساعت صحبت کردیم و تنها از دو سه دقیقه آن استفاده شده 
اســت. بیش از ۱۲ ســاعت مصاحبه با افراد مختلف داریم، در صورتی که کل فیلم 

کمی بیشتر از دو ساعت است.
مهرگان درباره انتشار این مصاحبه ها به صورتی که در دسترس علاقمندان قرار 
گیرد گفت: اکنون منتظرم تکلیف این فیلم مشــخص شود. زیرا ۱۲ سال است که 
برای این لحظه صبر کرده ام. در واقع احســاس می کنم بعد از ۱۲ سال متولد شدم، 
زیرا پوســتر فیلمم رسما منتشــر و برای نمایش فیلم بلیت فروخته شد. به نوعی 
مناسک ســینما برای آن به جا آمد. بعد از آن قطعا کارها برای کتاب )مصاحبه ها( 

را نیز فراهم می کنیم.

تازه ترین کنسرت مجید رضوی در تهران برگزار شد؛
استفاده از یک فناوری جدید در کنسرت پاپ برای اولین بار

»سیاوش در آتش «؛ روایتی از ارتباط موسیقی با جامعه
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کارگردان نمایش عروسکی جشنواره بین المللی 
نمایش های آیینی و سنتی:

پرهیز از ممیزی لازمه حفظ 
آیین های کهن ایرانی است

کارگردان نمایش عروسکی بیست و یکمین جشنواره 
بین المللی نمایش های آیینی و سنتی خواستار پرهیز از 
ممیزی برای حفظ آیین های کهن ایرانی در این رویداد 
شــد و از ضرورت فراهم کردن بســتری برای آشنایی 
هنرمندان با فرهنگ ها آیین های خراسان شمالی برای 

تبدیل آن ها به اثر نمایشی شد.
گروه ســینما و تئاتر هنرآنلایــن، »محبوبه اعرابی« 
کارگردان اثر نمایشی»افســانه خرت و پرت پرانی« در 
بیست و یکمین جشنواره بین المللی نمایش های آیینی 
و سنتی با اشاره به اثرگذاری این رویداد در حفظ و اشاعه 
تمدن، فرهنگ و آیین های کهن ایرانی، لازمه اثرگذاری 
را اجرای درست این رویداد و فرصت ارائه کامل و درست 
نمایش هایی آیینی و سنی با پرهیز از ممیزی هایی که 
به اصل اثر لطمه وارد می کند، بیان کرد و گفت: این امر 
نه تنها به اصل آیین و فرهنگ لطمه می زند، بلکه به پایه 

و اساس این رویداد نیز خدشه وارد می کند.
وی که نخستین حضورش را در این دوره از جشنواره 
در مقام کارگردان تجربه مــی کند، ازتمرکز زدایی این 
جشنواره به عنوان اتفاقی مبارک یاد کرد و افزود: فراهم 
شدن فرصت تماشای آثار برای هنرمندان و علاقه مندان 
به نمایش عروسکی و آشنایی آن ها آیین ها و سنت های 
مختلف، در کنار تبادل اطلاعات و تجربیات هنرمندان از 

دستاوردهای این اتفاق است.
این هنرمند درکنار مزیت های یاد شده به عدم برنامه 
ریزی درست برای این رویداد اشاره و سنجیدن شرایط 
حضور هنرمندان شــرکت کننده بــا گنجاندن میزبانی 
دیگر استان ها برای بخش های مختلف جشنواره در دل 
فراخوان را امری مهم و تاثیرگذار برای شرکت فعالان این 
عرصه ذکرکرد و خواستار نگاه حمایتی ویژه برای حضور 

هنرمندان شرکت کننده در این رویداد ملی شد. 
»اعرابی« ادامه داد: متاســفانه فراهم کردن شــرایط 
حضور برای شــرکت کنندگان در این رویداد مسئله ای 

که مورد غفلت برگزار کنندگان قرار گرفته است.
او کــه پیش از این به عنوان عروســک گردان دراین 
رویداد بین المللی حضور یافته است، با اشاره به این که 
خراسان شمالی مهد آیین ها و سنت های مختلف است، 
اظهارداشت: اگر بســتری فراهم شود تا آیین های این 
خطه به هنرمندان معرفی شــود، به طور قطع می توان 
از ظرفیت های این خطه برای تبدیل آن به هنر نمایش 
بهره جســت و به نظر می رسد برنامه ریزان باید از این 

اتفاق به بهترین شکل ممکن بهره بگیرند.

»شهرک« بهترین فیلم فستیوال 
»ویتره« فرانسه شد

فیلم ســینمایی »شــهرک« بــه تهیه کنندگی علی 
سرتیپی و کارگردانی علی حضرتی برنده جایزه بهترین 

فیلم از جشنواره بین المللی »ویتره« فرانسه شد.
به گزارش هنرآنلاین، فیلم ســینمایی »شهرک« به 
تهیه کنندگی علی ســرتیپی و نویسندگی و کارگردانی 
علی حضرتی در دومین حضور بین المللی خود توانست 
جایزه بهترین فیلم فستیوال فیلم های ایرانی »ویتره« در 

کشور فرانسه را از آن خود کرد.
این فیلــم در رقابت با فیلم های »شــنای پروانه« به 
کارگردانی محمد کارت، »مامــان« به کارگردانی آرش 
انیسی، »برندگان« به کارگردانی حسن ناظر و »خورشید 
آن ماه« به کارگردانی ســتاره اسکندری توانست جایزه 

بهترین فیلم را دریافت کند.
همچنین فیلم »برندگان« جایزه بهترین فیلم از نگاه 
تماشاچیان و فیلم سینمایی »مامان« جایزه ویژه داوران 

جشنواره »ویتره« را از آن خود کردند.
فســتیوال »ویتره« به ابتکار »مرکز ایران و فرانسه« 
به عنوان یک ســازمان مردم نهاد فرانسوی با همکاری 
انجمــن فرهنگــی »گارو مدیا« و شــهرداری ویتره در 
حمایت معنوی وزارت فرهنگ فرانسه، استان بروتاین و 

خانه فرهنگ های جهان برگزار شده است.
نکته حائــز اهمیت این فســتیوال حضور چهره های 
سرشــناس در هیات داوران بود که از میان آنها می توان 
به مهرداد اســکویی از ایران و همچنیــن آلن دوپاردیو 

اشاره کرد.
پخش بین الملل فیلم ســینمایی »شهرک« به عهده 
کمپانی  DreamLab Films به مدیریت نســرین 

میرشب است.
در فیلم سینمایی »شهرک« که پیش از این توانسته 
بود جایزه ویــژه هیات داوران دهمین دوره جشــنواره 
»تریپولی« لبنان را دریافت کند، ســاعد سهیلی، کاظم 
سیاحی، مهتاب ثروتی، همایون ارشادی، رویا جاویدنیا، 
شــاهرخ فروتنیان، مرتضی ضرابی، ساقی حاجی پور به 

ایفای نقش پرداخته اند.
»شهرک« فضایی متفاوت، عاشقانه، رازآلود و معمایی 
را مدنظــر قرار داده و داســتان نویــد فلاحتی، جوان 
علاقمند به بازیگری را روایت می کند که در تســت یک 
فیلم ســینمایی بزرگ قبول می شود و برای پیوستن به 
این پروژه و رســیدن به آرزوی دیرینه خود یعنی بازیگر 
شدن، باید شرایط ویژه و تمرین های روحی و روانی گروه 

بازیگران در شهرکی ایزوله شده را بپذیرد.

جواد عزتی طی ســال ها قد م هایش را 
درست برداشت تا امروز به جایی برسد که 
فرقی نمی کند در فیلم کمدی باشــد و یا 
درامی اجتماعــی، در هر صورت او خوب 
ظاهر می شــود و تهیه کنندگان حاضرند 
برای به تصویر کشیدن او بر پرده نقره ای 

سینما، حسابی پول خرج کنند.
گروه سینما»هنرآنلاین«:هر هنرمندی 
برای ســتاره شــدن، راه و روشی را برای 
خــودش در نظر می گیرد کــه گاه حتی 
بیراهه اســت. هنرمندان زیادی داشته ایم 
که برای مطرح شــدن دست به هرکاری 
زدند غیــر از کاری که واقعــا باید انجام 
می دادنــد و نتیجه هم عیان اســت و چه 

حاجت به بیان!
شــاید آن زمان که ســریال» من یک 
مستاجرم« پخش می شد، کسی حواسش 
بــه بازیگر نقش پیک موتــوری نبود و در 
هیاهوهای آن سریال کسی او را ندید؛ اما 
خودش چه آن زمــان و چه بعدتر خوب 
حواســش بود که دارد چــه کار می کند.

همان بازیگــر پیک موتــوری، اکنون به 
جایی رســیده است که لقب پول سازترین 

بازیگر مرد ایرانی را دارد؛ جواد عزتی.
جواد عزتی طی ســال ها قد م هایش را 
درست برداشت تا امروز به جایی برسد که 
فرقی نمی کند در فیلم کمدی باشــد و یا 
درامی اجتماعی، در هــر صورت او خوب 
ظاهر می شــود و فیلمسازان حاضرند برای 
به تصویر کشیدن او بر پرده نقره ای سینما، 

حســابی پول خرج کننــد و مخاطب هم 
برای سلفی گرفتن با او سر و دست بشکند. 
چیزی که هیچکس فکرش را نمی کرد. نه 
آن زمــان و نه حتی بعدتر کــه پایش به 
سینما با فیلم »طلا و مس« باز شد. اما او 
صبــر کرد. صبر کرد و »بابا اتی« قهوه تلخ 
مهران مدیری شد که چندین و چندسال 
از خــودش بزرگتر بود و بــا اکت هایی که 

داشت به دل مخاطبان نشست.
نقطه اوج جــواد عزتــی در تلویزیون 
ســریال دردســرهای عظیم بود که این 
شب ها برای چندمین بار از شبکه آی فیلم 

پخش می شــود و از جواد عزتی ستاره ای 
بی بدلیل در تلویزیون ساخت. اما او باز هم 
صبــر کرد. و این آن چیزی نبود که عزتی 
می خواســت. تا آن زمان همچنان عزتی 
بازیگر کمدی شــناخته شده در تلویزیون 
با فیلم»  بود اما محمدحســین مهدویان 
ماجرای نیمروز« موجب کشف استعداد او 
در نقش های جدی شد. و ناگهان ستاره ای 

در سینما متولد شد!
جواد عزتی بعد از آن مزد سال ها تلاش 
و صبر خود را گرفت و تبدیل به ستاره ای 
شد که مســیر کاری خود را تغییر داد. در 

کارنامــه کاری او بعد از »ماجرای نیمروز؛ 
رد خون« دیگر خبری از کمدی های دست 
چندم نیســت. گویی که عزتی بعد از این 

فیلم، مسیر مورد علاقه اش را کشف کرد.
تجربــه »ماجرای نیمروز« باعث شــد 
مهدویان و عزتی هردو تمایل به همکاری 
بیشــتری باشــند تا آن جا که بعد از آن 
عزتی شــخصیت اول اولین سریال شبکه 
نمایــش خانگــی مهدویــان یعنی»زخم 

کاری« شد.
هیچ کس مســیر جــواد عزتــی را از 
مسعود »ســه دونگ ســه دونگ«، ناصر 

»چاردیــواری« و لطیــف »دردســرهای 
عظیــم« تــا حجت»شــنای پروانــه« و 
مالک»زخــم کاری« را حدس نمی زد. اما 
او آرام و بدون حاشیه به مسیر خود ادامه 
داد. حتی آن زمان هایی که همه می گفتند 
حــق جواد عزتی در جشــنواره فیلم فجر 
خورده شــده و او را لایق سیمرغ بلورین 
می دانســتند و نشد که بشود، او همچنان 
آرام و بدون حاشــیه باقی ماند و تنها در 
کار خوبه خدا  نوشــت»  اینســتاگرامش 

درست کنه؛ سلطان محمود خر کیه.«
او تنها روشــی که برای ســتاره شدن 
انتخــاب کرده بود همین بــود؛ تمرکز بر 
مســیر خود و صبر و توکل. این ستاره را 
خودش ســاخت و مردمی کــه قدرش را 
خوب دانستند و آن چنان طالب اویند که 
حالا فصل دوم »زخــم کاری« را به امید 

بازگشت او تماشا می کنند.
اما این بار قرار اســت بازگشــت جواد 
عزتی بــه ســینما در مقــام کارگردانی 
باشــد. او این روزها مشغول ساخت اولین 
فیلم ســینمایی خود است و باید دید که 
این ســتاره، در آســمان کارگردانی هم 

می درخشد یا خیر.
هرچه که باشــد؛ فرقی نمی کند؛ او هم 
اکنون تبدیل به یک برند شده است که بر 
هر جنسی که باشــد، خریدار دارد. عزتی 
مزد سال ها صبوری و تلاش و سکوتش را 
گرفته است و آن هم نگاه مشتاق تماشاگر 

به او است.

نگاهی به مسیر هنری »جواد عزتی« به بهانه کارگردانی اولین فیلم سینمایی اش؛

ستاره  تلویزیونی که در سینما متولد شد!

فرنوش عابــدی در گفت وگو با هنرآنلاین گفــت: هدف گذاری ملکوت جهت 
شرکت در فستیوال های داخلی و خارجی بود... اکران مجموعه »رویاهای رنگی« 
را می توانند ادامه بدهند. ادعا نمی کنم که اگر فیلم ما ۶ ماه اکران شود، مستمر و 
مداوم فروش خواهد داشت؛ ولی برای ۶۰ سانس اکران، آمار فروش در اولین اکران 

سینمایی انیمیشن های کوتاه، رضایت بخش بوده است.
گروه سینما هنرآنلاین: رفتیم ســینما چارسو برای تماشای مجموعه انیمیشن  
»رویاهای رنگی«. نیم ســاعتی زودتر از ساعت اکران رســیدیم. تا زمانی که اجازه 
بدهند برویم ســمت سالن به همکارم گفتم »معمولا کسی برای اکران نمیاد.« ولی 
به محض اینکه پای مان را در ســالن بگذاریم غافلگیر شــدم و یک نفر قبل از ما در 
ســالن بود. خندیدم که »یک نفر دیگه هم اومــده.« اما »رویاهای رنگی« همچنان 
قرار بود غافلگیرمان کند. یکی یکی بر تعداد تماشاگرها اضافه شد و نور امید امکان 
جذب مخاطب با انیمیشــن های کوتاه در دلمان روشــن شــد. مجموعه انیمیشن 
»رویاهای رنگی« متشکل از ۱۰ انیمیشن کوتاه است که برای اولین بار از ۲۸ اکتبر 
)۶ آبان( روز جهانی انیمیشــن بر پرده سینما رفت. »سیم ششم« از بهرام عظیمی؛ 
»پســر دریا« به کارگردانی عباس جلالی؛ »گذشته« به کارگردانی حمید محمدی؛ 
»ملکوت« از فرنوش عابدی؛ »کلاغ« از اهورا شهبازی؛ »بالانس« به کارگردانی برزان 
رستمی؛ »شهر خاموش« از امیر مهران؛ »دیوار چهارم« به کارگردانی محبوبه کلایی؛ 
»اکتسابات انتسابی« از  سمانه شجاعی و »سوزن بان« به کارگردانی مهدی خرمیان 
مجموعه انیمیشن »رویاهای رنگی« را ساخته اند. از لحظه ای که پخش انیمیشن ها 
شروع شد، میزان حرفه ای بودن آنها شــگفت زده مان کرد. این انیمیشن های کوتاه 
برخلاف تفکر غالب، مخاطب بزرگسال دارند و اگر شما هم »رویاهای رنگی« را دیده 
باشید، خواهید گفت سینمای ایران در این قالب نه تنها در ایران بلکه در جهان حرفی 
برای گفتن دارد. »ملکوت« را از این جهت برای گفت وگو انتخاب کردیم که به زعم 
بیننده بین دیگر انیمیشن های مجموعه متفاوت تر بوده است. گفت وگوی انجام شده 

با آقای فرنوش عابدی نویسنده، کارگردان و تهیه کننده »ملکوت« است.
* از »ملکوت« بگویید.

ایده و فیلم نامه ملکوت از خودم اســت. حدودا دو ســال و نیم تولیدش زمان 
برده. ســاختش چالش های زیادی داشت. هدفم ســاخت فیلمی هارور با فضای 
قجری و شرقی بود. تجربه اکران عمومی، تجربه لذت بخشی بود و امیدوارم اکران 

انیمیشن های کوتاه همچنان ادامه پیدا کند.
* فضای حاکم بر »ملکوت« فضای وحشت و توهم با مفاهیم انتزاعی و 
جزئیات فراوان است. با توجه به زمان کوتاه و ریتم سریع آن، به نظرتان 

مضمون ملکوت همه فهم است و مخاطب عام دارد؟
»ملکوت« مخاطب عام ندارد. هدف گذاری ملکوت جهت شرکت در فستیوال های 
داخلی و خارجی بود. فســتیوال هاش را رفته و گشت زنی هاش را هم داشته. حالا 
در قالب ده فیلم کوتاه به اکران در آمده. نه تنها »ملکوت« بقیه انیمیشــن ها هم 
کم وبیش این ویژگی را دارند. البته مخاطب فعلی سینما را نباید دست کم گرفت. 
با اینکه فیلم متفاوتی است خیلی از مخاطبین عام اطرافم از آن لذت برده اند. این به 

این نکته هم توجه کنید که این مجموعه در قالب سینمای هنر وتجربه معرفی شده 
و  این ســینما اداعا دارد که سینمای عامه پسند نیست. هر چند وقتی باکس آفیس 
را می بینیم و آمار اکران سینماها و سانس ها را چک می کنیم طبق آمار، مجموعه 
»رویاهای رنگی« از یک ســوم پایانی و حتی چه بسا از نیمه پایینی باکس آفیس، 
مخاطب بیشــتری داشته است و این برای مجموعه ای که در تعداد سالن های کم 
و با تعداد ســانس کم، اکران شده، نه تنها بد نبوده، که خوب هم است. البته روی 
ســاعت ســانس ها هم حرف است. ساعتی که به ما دادند ســاعت خوبی نبوده. با 
وجود تمام ایــن چالش ها آمار مخاطب برای ما، آن هــم در »اولین تجربه پخش 
مجموعه ای« خوب بوده! این ها همه نشان بر این است که مخاطب خاص »رویاهای 

رنگی« به سینما آمده.
مخاطب ما مخاطبی نبوده که چیپس به دست آمده باشد تا صرفا بین فیلم ها 
یک فیلمی ببیند. مشــکل ما در تعداد سالن ها، تعداد سانس ها و ساعت اکران ها 
بود. طبق آمار با وجود این مشــکلات مجموعه ما نسبت به فیلم های موفق دیگر 
باکس آفیس درصد خوبی از جذب مخاطب را داشــته. مطمئنم فیلم های ما اگر 
ســه ماه اکران می داشت، آمار بهتری هم می توانست داشته باشد.  این برای م آرزو 
نیست و ظرفیتش وجود دارد. با یک محاسبه ساده ی دو دوتا چهارتا می شود تعداد 
تقریبی تعداد مخاطبین هر سانس را بررسی کرد. آن هم با آن ساعت خاص اکران 

که مخاطب اقبالی هم به سینما ندارد.
* با توجه به صحبت های انجام شده تا به اینجا، از صرفه اقتصادی 

انیمشین سازی برای سرمایه داران بگویید.
برای پاســخ به این ســوال از »بچه زرنگ« به عنوان نمونه موفق بازار امروز مثال 
می آورم. »بچه زرنگ« عنوان موفق ترین انیمیشــن تاریخ ســینمای ایران را تا به این 
لحظه به دســت آورده و این یعنی موفقیت. این انیمیشــن به لحاظ عدد و رقم عنوان 
پرفروش ترین فیلم تاریخ سینمای ایران را هم دارد. اگر »بچه زرنگ« مثلا پنجاه میلیارد 
فروش داشته باشد، یک سوم دست تهیه کننده را می گیرد، آن هم در مورد »بچه زرنگ« 
که به تهیه  کنندگی مشــترک تولید شده اســت، جمعا چیزی حدود شانزده تا هفده 
میلیــارد آورده تهیه  کننده خواهد بود. البته از این میزان هم کلی هزینه تولید شــده 
اســت. این آورده در واقع برای پنج ســال کار تولیدی آن است. این جا با قراردادن عدد 
و رقم فروش در کنار مدت زمان تولید، فاجعه مشــخص می شــود. این بیشتر به یک 
شوخی می ماند. حالا مخاطب محاســبه کند سود اتفاق افتاده یا... . محاسبه اش ساده 
اســت. حرف من، صرفا دوتا دوتا چهارتا نیســت، این تصور نشود که هنر یعنی چرتکه 
انداختن. نه! حرفم این نیســت. اما کســانی که کار سینمایی می کنند، باید نیم نگاهی 
هم به وضعیت باکس آفیس اقتصاد سینما داشته باشند. مسایل اقتصادی در تولید آثار 
بسیار مهم ند. تا فیلمی آورده نداشته باشد ،نمی شود فیلم خوب بعدی را ساخت، و حتی 
در صنعت فیلم ســازی نمی توانی ادامه حیات بدهی. می توانم از کارنامه انیمیشن سازی 
خودم مثال بیاورم. جوایز ارزی »ملکوت« پله ســاخت اثر بعدی من »سم پاش« شد و 

جوایز »سم پاش« پله ساخت اثر بعدی خواهد شد.
* برگردیم به ژانر »ملکوت« و مخاطب عام سینمایی.

مخاطب عام به نظرم مفهوم بدی ندارد. هر چند در سینمای حال حاضر دیگر 
مخاطب عام، معنا ندارد. فیلم های پیچیده زیاد شده اند و مردم در سیر روزمرگی ها 
این نوع فیلم را زیاد می بینند. این ژانر برایشــان عادی شده است. دیگر »ملکوت« 
برای مخاطب پیچیده نیست. حرفم این نیست که این انیمیشن سر راست است. 

مخاطب رشد کرده و آگاه است.
* »ملکوت« پیچیده نیست. اما جزییات زیاد دارد و نیاز است چندین 

بار دیده شود و این در اکران سینمایی پیچیده اش می کند.
این که نیاز اســت چندین بار دیده شــود نقطه قوت »ملکوت« است. البته در 
صورتی که فیلم مســتقل سینمایی بسازم قطعا دوزش »ملکوت« نخواهد بود. از 
چگونگی ساخت تکنیکال »ملکوت« زیا صحبت کرده ام. بهتر است از فرصت پیش 
آمده بیشــتر درباره اکران صحبت کنم. این اولین بار است ۱۰ انیمیشن کوتاه در 
قالب یک مجموعه، اکران سینمایی می شوند و آمار به دست آماده به نسبت تعداد 
سالن ها و تعداد سانس ها خوب بوده است. مجموعه »رویاهای رنگی« در کل ایران 
شصت سانس نمایش داشته است. ما کارگردان های این مجموعه از تعداد مخاطب 
در این تعداد سانس کم، راضی هستیم. فیلم تجاری در سانس ۲۰ یا ۲۲ سالن پر 
می شود. سانس ساعت ۱۶ مخاطب زیادی نخواهد داشت. اگر به جای ساعت ۱۶ 

به ما سانس ساعت ۱۸ را می دادند امکان افزایش مخاطب بیشتر می شد.
* پس اکران مجموعه »رویاهای رنگی« را می توانند ادامه بدهند؟

به نظــرم اکران مجموعه »رویاهــای رنگی« را می توانند ادامــه بدهند. ادعا 
نمی کنم که اگر فیلم ما ۶ ماه اکران شــود، مستمر و مداوم فروش خواهد داشت؛ 
ولی برای ۶۰ سانس اکران، آمار موجود فروش، در اولین اکران سینمایی انیمیشن 
های کوتاه، رضایت بخش بوده. اطلاع دارم دوستان سینمای هنروتجربه قصد دارند 
ده انیمیشــن دیگر را هم در قالب مجموعه آماده کرده و به پرده ســینما ببرند. 
این امر می تواند باعث آشــنایی مخاطب با این قالب و استفاده از ظرفیت های آن 
برای جذب مخاطب شــود.  هر چند تاکید می کنم همین مجموعه هم می تواند 
حداقل ۶۰ ســانس دیگر نمایش داده شود. البته، علت تخصیص تعداد کم سانس 
هــم تعداد زیاد فیلم های در نوبت اکران اســت. باید نوبت به دیگرفیلم های صف 

اکران هم برسد.
* نظرتان درباره تاسیس بنیاد پویانمایی وزارت ارشاد چیست؟

این ایده تاســیس بنیاد پویانمایی حرف تازه ای نیســت. با وجود اینکه حرف 
تازه ای نیســت اطلاعاتی از جزئیات هم هنوز وجود ندارد. از صاحب نظران نظرات 
مثبتی نشنیدم. این ممکن است باعث پیش دواری م شود. هنوز نمی دانم این بنیاد 
قرار اســت چه ساختار و عملکردی داشته باشد. سوالم این است که آیا بنیاد ملی 

بازی های رایانه ای کمکی کرده؟
الان انیمیشن از طریق چند موسسه و ارگان مختلف تولید و کار می شود. این امر 
باعث وجود سلیقه های متنوع شده است. ولی وقتی در قالب یک بنیاد متمرکز شود، 
این تنوع را از دست می دهیم و ممکن است کسی هم از این دایره بیرون بیفتد. رقابت 
برای تولید آثار فاخر هم کم می شــود. مثل این اســت که در لیگ فوتبال فقط یک 

باشگاه وجود داشته باشد. به هر حال باید آسیب شناسی شود.

نویسنده، کارگردان و تهیه کننده انیمیشن کوتاه »ملکوت«:

»ملکوت« با رویاهای رنگی در اکران سینمایی

آیدیــن کاظمی زاد آهنگســاز آلبوم صوتی »هاجســتم و 
واجستم« موفق به کسب مدال برنز از جوایز جهانی موسیقی 

)global music awards( کشور آمریکا شد.
آلبوم صوتی »هاجستم و واجستم« از سوی واحد موسیقی 
اداره کل امور ســینمایی و تئاتر کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان ســروده مصطفی رحماندوست و با آهنگ سازی و 
تنظیم آیدین کاظمی زاد برای گروه سنی بالای ۴ سال تولید 

شده است.
آیدین کاظمی زاد آهنگ ســاز آلبوم موســیقی »هاجستم 
و واجســتم« که موفق به کســب مدال برنز از جوایز جهانی 
موسیقی شده اســت درباه این اثر می گوید: »آنچه این پروژه 
را خاص می کند، تلفیقی از آلات موســیقی ســنتی ایرانی با 
مضامین مدرن است که به طور یکپارچه با ساز های کلاسیک 

ترکیب شــده است. این ترکیب نه تنها برای ایجاد یک تجربه 
شاد و سرگرم کننده برای کودکان بلکه برای آموزش آن ها در 
مورد موضوع های مهم نیز مفید است. علاوه بر این، آن ها را با 
آلات موسیقی سنتی ایرانی و ملیله های غنی موسیقی فولکلور 

آشنا می کند و باعث قدردانی و آگاهی فرهنگی می شود.
وی افزود: »معتقدم موفقیت »هاجستم و واجستم« نه تنها 
یک دستاورد شخصی اســت، بلکه تجلیل از تنوع و خلاقیت 
در فضای موسیقی ایران است. ماهیت مبتکرانه یک آهنگساز 
ایرانی برنده جایزه جهانی در موســیقی کودک شایسته توجه 
است و مطمئن هستم که داستانی جذاب و الهام بخش خواهد 

بود.«
این آلبوم موسیقی شــامل ۱۲ قطعه موسیقایی با نام های 
»آمــوزگار«، »بــاران«، »بــازی«، »گنــج«، »هاجســتم«، 

»حیوانات«، »کبوتر«، کتاب«، »خانه«، »خدا«، »مداد رنگی«، 
»ســفر« و »صداها« است که رویا اسدی، صابر جعفری، فریبا 
اسدی و گوینده خردسال سارینا کاظمی زاد کار خوانش آن را 

بر عهده دارند.
قرار اســت آلبوم موســیقی »هاجســتم و واجســتم« در 
پلتفرم های جهانی از جمله اسپاتیفای )موسیقی و پادکست(، 

یوتیوب، اپل و... پخش شود.
 global music( گفتنی است جوایز جهانی موســیقی
awards(، مســابقه ی بین المللی موســیقی اســت که از 
نوازندگان مســتقل در بخش های مختلــف تجلیل می کند. 
ایــن جایزه، نهادی معتبــر و بین المللی اســت برای معرفی 
موســیقیدان های مستقل و از ســال ۲۰۱۱ پایه گذاری شده 

است.

یک آهنگساز ایرانی مدال برنز جایزه جهانی موسیقی آمریکا را کسب کرد



آبان ماه 1402
 شماره 100

فرهنگی هنری 1010

نمایش »کات« تمدید شد
نمایــش »کات« باطراحی، کارگردانی و بازیگری ســید 
سعید نعمتی و تهیه کنندگی منوچهر هادی به دلیل استقبال 

مخاطبان تا سوم آذرماه تمدید شد.
به گزارش هنرآنلاین، نمایش »کات« با طراحی، کارگردانی 
و بازیگری سید سعید نعمتی و تهیه کنندگی منوچهر هادی 
اجرای نمایش خود را از ســوم الی سی آبان  ماه در سالن سه 
پردیس تئاتر شهرزاد، ساعت ۲۱:۳۰ به روی صحنه می رود به 

دلیل استقبال مخاطبان تا جمعه سوم آذر تمدید شد. 
تاکنون هنرمندانی نظیر منوچهر هــادی، کامبیز دیرباز، 
مجید واشقانی، حمیدرضاقجر، ایمان فلاح، حسین ماهینی، 
حمید مطهری، منوچهر والی زاده، امید گل زاده، دکتر مسعود 
صابری، خواهران منصوریان، مینا وحید، پدرام کریمی، بابک 
کایدان، ایمان صفا، شــهرام شاه حسینی، سیدعلی صالحی، 
نیما مظاهری، هومن جوادی، هوتن جوادی، علی لهراســبی، 
ساناز سعیدی، شهناز شهبازی، شاهین باباپور، ساقی زینتی، 
باربد بابایی، ســاجده جلیل زاده، یاسمن شاه حسینی، شبنم 
وکیلی، فاطمه فرح بخش، بهار غفار زاده، سید جواد هاشمی، 
امیــد جهان، حمید خندان، مریم مومــن، بهاره رهنما، رویا 
جاویدنیا، ســیروس همتی، پوریا بشــری، امیر تشکر، فرهاد 
بشــارتی، کامیار بامداد، امیر اســدپور، کیانوش حسینیان، 
مصطفی احمدی، مجید نــوروزی، مصطفی قدیری، مهوش 
وقاری، آزاده شــمس، مجید یاســر، رضا محقق، حمیدرضا 
شجری، بهرنگ علوی، قاسم جعفری، رضاتوکلی، جلیل فرجاد  

به تماشای نمایش کات نشسته اند.
نمایش  »کات« برداشــت آزادی از نمایشنامه های»خشم 
و هیاهو« به نویسندگی مهرداد رایانی مخصوص و »لوله« به 

نویسندگی رسول بانگین است.
سید سعید نعمتی بازیگر نمایش و کامران خانزاده به عنوان 

یاریگر روی صحنه نمایش »کات« هستند.
در خلاصه نمایشــنامه آمده است: من دلم برای زنم تنگ 

نمی شه...
از دیگر عوامل نمایــش »کات« می توان از هادی فلاح به 
عنوان مدیر تولید،  امیرمحمد ســکوتی دستیار کارگردان و 
برنامه ریز،  محمد رســائلی مشاور کارگردان،  حسین عباسی 
مدیر اجرایی،  عاطفه ارضی و مرتضی غلامی طراحان صحنه،  
الهه غلام رضا پور طراح لباس،  البرز پور صیاد طراح پوســتر 
و بروشــور،   عبد نیک سیرت و البرز پورصیاد طراحان تیزر،  
بهنام قربانی نریشن تیزر،  میلاد بریران آهنگساز و میکس و 
مستر،  کاوه حقدوست آواز،  میثم حسین پور،  مهیار غضنفری 
کمانچه،  ماهان پور آقایی مدیر صحنه،  آیناز رضازاده منشی 
صحنه،  شــهروز شفیع زاده،  عرشیا جهانی،  محمد عسکری،  
حمیدرضــا مرادی،  صدرا نعمتی،  علی زرآبادی دســتیاران 
صحنه،  فائزه میرنوری و محسن ناصرانی نور،  شهرزاد خادم 
طراح گریم،  محدثه حسین پور موسیقی،  سپهر قنبری موشن 
گرافی و تدوین،  حسین صدقی جانشین تولید،  علی دهقان و 

زهرا رضازاده عکاس،  و ناصر ارباب مشاور رسانه نام برد.

"دفتر یادداشت" کپی 
سریال آمریکایی؟

امیر علی نصیری
پخش اولین قسمت از سریال»دفتر یادداشت« هم 
رکورد شکســت و هم بحث های زیادی را در محافل 
هنری به وجود آورد.به همین بهانه نگاه کوتاهی کرده 

ایم به اولین قسمت پخش شده از این سریال.
ایرج )رضا عطاران( و حمید )حسن معجونی(، رفقای 
قدیمــی از دوران کودکی که سرشــان برای پیگیری 
پرونده های جنایی درد می کند، پایشــان ناخواسته به 
پرونده قتل های زنجیره ای باز می شــود؛ پرونده ای که 
با ورود آن ها آبستن حوادث خطرناک تری می شود، اما 
ماجرا پیچیده تر از این حرف هاســت. در این بین ایرج 
به دلیل مشکل مغزی منحصربه فردش مرتباً همه چیز 

و همه کس را از خاطر می برد.
صرف حضور نام رضا عطاران )در اولین تجربه شبکه 
نمایش خانگی(، حسن معجونی )یکی از ماندگارترین 
شــخصیت ها در »رهایم کن«( یا کیارش اســدی زاده 
)مجموعــه نمایش خانگی »کرگدن«( برای وسوســه  
به تماشــای »دفتر یادداشــت« کفایت می کرد؛ ولی 
وقتی مشغول تماشای آن شدم، مرا مبهوت فضاسازی 
عجیب و غریبش کرد. قســمت های مختلف آسایشگاه 
که با پرده جدا شده بودند و با یک تراولینگ طولانی از 
مقابل چشمان تماشاچی می گذرند یا مجتمع مسکونی 
که به هتل می ماند، یا فضای رنگی خیاط خانه هر کدام 
با رنگ بندی منحصر به خــود. وقتی در تیتراژ پایانی 
با نام محســن نصرالهی )طراح صحنه »سرخپوست«، 
»آکتور« و برنده سیمرغ بلورین برای »اعترافات ذهن 
خطرناک من«( برخورد کردم،  متوجه شــدم که مسیر 

را به اشتباه نرفته ام.
با تماشای اولین قسمت، حدس می زنم که مجموعه 
تلویزیونی " فقــط قتل های داخل ســاختمان" )اپل 
تی وی، ۲۰۲۱( الهام بخش نویسنده »دفتر یادداشت« 
)مسعود خاکباز( باشد. اضافه  شدن یک شخصیت زن به 
تیم ایرج و حمید در قسمت های آتی می تواند شاهدی 
بر این ادعا باشــد؛ با این حال، در دوران حکمفرمایی 
پلتفرم ها کــه حجم انبوهی از مجموعــه تلویزیونی و 
فیلم سینمایی داخلی و خارجی برای تماشا پیش روی 
بینندگان قرار می دهند، به نظرم »دفتر یادداشــت« از 
کیفیت مطلوبی برخوردار اســت که برای ادامه تماشا 
کنجکاوی برانگیزد. گذشــت زمان، صحت و سقم این 

گزاره را اثبات خواهد کرد.

یک تعزیه خــوان قدیمی تاکید کرد که 
مجالس نو و غریب تعزیه باید در طول سال 
هم اجرا شــود و اجــرای آن نباید مختص 

زمان برگزاری جشنواره باشد.
گروه ســینماو تئاتــر هنرآنلاین، علی 
اکبر قدوســیان، عضو هیات انتخاب بخش 
شــبیه خوانی بیســت و یکمین جشنواره 
نمایش هــای آیینی ســنتی، بــا تاکید بر 
ضرورت توجه به عناصر اصلی تعزیه، نسبت 
به آلوده شــدن این هنر به خرافات هشدار 

داد.
ایــن تعزیه خــوان دربــاره ارزیابی آثار 
شــرکت کننده در این دوره از جشــنواره 
آیینی سنتی گفت: حدود ۶۰ کار آمده بود 
که آمار قابل توجهی است و این آثار در دو 
بخش مجالس غریب و مجالس نو متقاضی 

شرکت در جشنواره بودند.
قدوسیان با اشاره به تلاش تعزیه خوانان 
برای یافتن و اجرای تعزیه های نو افزود: در 
بخش تعزیه های نو، بعضی از آثار از حیث 
متــن، کیفیت خیلی خوبی داشــتند ولی 
در اجرایشان کم و کاســتی هایی بود و به 
چارچوب تعزیه بی توجهی کرده بودند. در 
حالیکه نمی توان به اســم نوآوری، عناصر 
اصلی تعزیه را کنار گذاشت. به عنوان نمونه 
ســازهای مورد استفاده در تعزیه مشخص 
است و نمی توان سازهای دیگری را به کار 

گرفت.
ایــن تعزیه خوان پیشکســوت در عین 
حال ابراز خرسندی کرد: البته در مجالس 
نو چند کار بســیار قابل توجه داشتیم ولی 
در صورت کلی، صِــرف انتخاب مجلس نو 
شرط نیســت و باید در اجرا هم خلاقیت 
داشــت، منتها در چارچــوب اصلی تعزیه. 
تعزیه هنری اســت سمبلیک ولی برخی از 

کارگردان هــای مجالس نو هیچ یک از این 
ســمبل ها را باقی نگذاشــته بودند و این 
مشــکلات در تعزیه های نو وجود داشــت. 
البته آثار دیگری هم بودند که تلفیق  بسیار 
خوبی میان اسوه و اســطوره هایمان انجام 

داده بودند که بسیار قابل توجه بود.
قدوســیان در ارزیابــی بخش مجالس 
غریب نیز گفت: در این بخش ، انتظارمان 
این بود که مجالس شــاد باشد و خیلی در 
حال و هوای عاشورا نباشند چون جشنواره 
اســت و ســوگواره نیســت. بخصوص که 
جشــنواره در ایام شادی برگزار می شود. با 
این حال تعداد مجالس غریب خیلی اندک 
بود. البته برخی از کارها بعد از ۳۰ ســال 

دوباره در جشنواره امسال اجرا شدند.
او در توضیح مشــکلات بخش مجالس 
غریب، گفت: نسل تازه ای که در این سال ها 
وارد کار شــده ، اغلب تحت تاثیر نوارهای 
تعزیه اســت که آنها را از مکان های معتبر 
تهیه می کنند و بیشتر به تقلید از آن نوارها 
می پردازند در حالیکه کسی که می خواهد 
نقش مهمی را در تعزیه بر عهده بگیرد، در 
وهله اول باید شناخت درستی از آن نسخه 
داشته باشد. جای تاسف است که به دلیل 
همین نبود آگاهی، شهادت خوانانِ نواری ما 
نقش های دیگری را نمی توانند اجرا کنند. 

قدوســیان ابراز تاســف کــرد: در حال 
حاضــر اغلب تعزیه خوانان جدید ما تنها به 
نقش های تعزیه های عاشورایی تسلط دارند 

و این برای تعزیه ما هیچ خوب نیست.
او با اشاره به عناصر تشکیل دهنده تعزیه، 
افزود: تعزیه از ادبیات منظوم،موســیقی و 
آواز و بازیگری تشکیل شده و بسیار دشوار 
است که کســی در همه اینها چیره دست 
باشــد . به همیــن دلیل، اغلــب فقط به 

ســمت خوانش رفته اند. ضمن اینکه همه 
نمی توانند دستگاه ها را به درستی بخوانند 
یا تحریرهای بی دلیل می زنند و همه اینها 
به دلیل نداشتن شــناخت کافی از عناصر 

تعزیه است.
ایــن تعزیه خــوان یکــی از بزرگترین 
مشکلات تعزیه ما را کمبود معین البکاهای 
توانمند خواند و تاکید کرد: معین البکا، همه 
کاره تعزیه است و اختیاراتش حتی خیلی 
بالاتر از کارگردان تئاتر اســت ولی الان در 
این زمینه مشکل داریم. به همین دلیل در 
جشنواره ها و ســوگواره ها همین کارهای 
غلــط را می بینیم اما اینهــا باید در همان 
جاهای معتبری که بــه ضبط نوارها اقدام 

می کنند، اصلاح شود.
نویسنده کتاب »نانوشته های تعزیه« با 
تاکیــد بر اینکه نباید اجــازه بدهیم تعزیه 
به خرافات آلوده شــود، خاطرنشــان کرد: 
در پذیــرش آثار جشــنواره بایــد به اصل 
ماجرایــی که هر تعزیه روایــت می کند و 

راســتی و درستی آن هم توجه داشت و با 
کتاب های تاریخ تطبیق داد تا ناخواسته به 
تحریف تاریخ نپردازیم.ضمن اینکه نباید از 
اعتقادات مذهبی مردم ســوء استفاده کرد 
ولی متاســفانه تعزیه هیچ مسئولی ندارد 
که سره را از ناســره تمیز بدهد. افراد هم 

به تنهایی نمی توانند کاری از پیش ببرند. 
قدوسیان یادآوری کرد: جشنواره با همه 
کم و کاستی هایش محسنات بسیاری دارد؛ 
از جمله اینکه به هر حال شرکت کنندگان 
برای حضور درآن جستجو کرده و مجالسی 
نو را یافته اند، فارغ از کیفیتی که داشــته، 
یعنی زحمت کشیده اند و این هزار بار بهتر 
از آن است که فقط تعزیه های عاشورایی را 
تکرار کنند ولی اشکال کار این است که از 
اجرای این مجالس در طول ســال حمایت 
نمی شود. این مجالس باید بعد از جشنواره 
هم سالی چند بار اجرا شود تا نهادینه شود 
و گروه های تعزیه خوان اینها را هم کار کنند 
نه اینکه دوباره به اجرای تعزیه های تکراری 

روی بیاورند ولی متاسفانه بعد از جشنواره، 
کســی نیســت که از اجرای این مجالس 

حمایت کند.
بیســت و یکمین جشــنواره بین المللی 
نمایش هــای آیینی و ســنتی بــا دبیری 
احمد جولایی، از یکــم تا یازدهم مهر، در 
بخش های »رادیــو تئاتر« و »نمایشــگاه 
هنرهــای نمایشــی« به میزبانــی تهران، 
»صحنــه ای« )ویــژه-آزاد( و »بین الملل« 
به میزبانی اســتان گلســتان )گــرگان و 
کردکــوی(، »شــبیه خوانی« بــه میزبانی 
»نمایش های  )تفــرش(،  مرکزی  اســتان 
فردی، نقالــی، روایت های ملی و کارآواها« 
و »معرکه ها، آیین ها و بازی های نمایشی« 
به میزبانی اســتان چهارمحال و بختیاری 
)شــهرکرد(، »عروســکی« و »دانشجویی 
صحنه« بــه میزبانی خراســان شــمالی 
)بجنورد( و »ســمینارهای پژوهشــی« و 
آذربایجان  میزبانی  به  »نمایشنامه نویسی« 

شرقی )تبریز( در حال برگزاری است.

آیین های اصیل در معرض فراموشی؛

نمایش های آیینی سنتی نباید به زمان خاصی محدود شود

بیژن میرباقری کارگردان ســینما با اشاره به تجربه 
حضور خود در هیــأت انتخاب جشــنواره فیلم کوتاه 
تهران، فیلمســازی برخی کارگردان های جوان از روی 

فیلم موفق دیگران را مورد انتقاد قرار داد.
بیژن میرباقــری تهیه کننده و کارگردان ســینما و 
عضو هیأت انتخاب آثار داســتانی چهلمین جشــنواره 
بین المللی فیلم کوتاه تهران، در آســتانه برگزاری این 
رویــداد درباره ارزیابی خــود از آثار متقاضی حضور در 
جشــنواره گفت: فیلم هایی که در هیــأت انتخاب این 
دوره از جشــنواره دیدیم، فیلم های خیلی خوبی بودند 
که حجم بالایی هم داشــتند. بخش قابل توجهی هم از 
فیلم های بخش خصوصی بودند. در مجموع فیلم ها در 
ژانرها و دســته های مختلفی هم ساخته شده بودند و 
مثلًا اینگونه نبــود که همه فیلم ها در فضای اجتماعی 

ساخته شده باشند.
وی افزود: امسال فیلم های شاعرانه زیادی را دیدیم و 
همزمان فیلم های تخیلی هم تعداد قابل توجهی داشتند. 
سطح فنی فیلم ها، منهای برخی کارهای کلاسی، عمدتاً 
بالا بود. برخــی حتی به صورت حیرت انگیزی ســطح 
فنی بالایی داشــتند، اما همچنان در زمینه مضامین، با 
مضامین تکراری هم مواجه بودیم. فیلمنامه ها هم گاهی 

مشکلات خاص خودشان را داشتند.
میرباقــری تأکید کــرد: معتقدم به فیلمســازان و 

فیلمنامه نویســان نمی توان هیچ توصیه ای داشت و هر 
کس باید تجربه خودش را کسب کند اما آنچه مشخص 
اســت، در میان فیلم های متقاضی ای که در جشنواره 
امســال دیدیم، پدیده فیلم های ســاخته شده از روی 
فیلم های دیگر، زیاد بود. یعنی مضمون و پرداختی که 
قبلًا در فیلم دیگــری دیده ایم حالا در یک فیلم دیگر 
تکرار شده است. این گرته برداری یا تکرار یک فیلم در 
آثار دیگران، مهمترین ضعف در میان فیلمی هایی است 
که دیدیم، البته شاید فقط یک دهم گرفتار آن بودند اما 
باید بگوییم که وقتی این فرصت را داشــته اید که فیلم 
خود و روایت خود را ارائه کنید، چرا سراغ فیلم دیگری 
می روید که پیش تر موفقیتش در یک موضوع مشخص، 

اثبات شده است.
وی ادامه داد: عدم رصد اتفاقات موجود در پیرامون 
هم یک نکته بود. این البته باعث نمی شود که ما قدردان 
تلاش این نیروی فیلمســاز جدید و اندیشمندی که در 
راه ورود به سینما هستند نباشیم. شاید خیلی از فیلم ها 
بیــرون از دایره انتخاب ما مانده باشــند اما باید توجه 
داشته باشیم که فهرســت اعلامی حاصل یک انتخاب 
جمعی است. برخی از آثار بود که شخصاً خیلی به آن ها 
علاقه داشــتم اما در جمع بندی آرا، بیرون از جشنواره 
ماندنــد. حداقل می توانم بگویم جشــنواره فیلم کوتاه 
تهران، چهار برابر ظرفیت فیلم های انتخابی، فیلم های 

خوب متقاضی داشت که بخش زیادی از آن ها به دلیل 
ظرفیت محدود جشنواره بیرون از جشنواره ماندند.

این کارگردان باســابقه ســینما درباره اعتراض های 
احتمالی به عملکرد هیأت انتخاب گفت: عمدتاً اینگونه 
اســت که یک فیلمساز فیلم خود را بهتر از آثار دیگران 
می داند. این اعتقاد همه فیلمســازان است و اگر غیر از 
این باشــد، ایراد دارد. اما نکته مهم این است که بدانیم 
فهرست آثار انتخابی، حاصل یک جمع بندی در نظرات 
است. شاید ما پنج فیلم اجتماعی را در یک دسته بندی 
در کنار هم دیده ایم و طبیعتاً این پنج فیلم نســبت به 
یکدیگر ارزیابی می شــوند. این فیلم ها توسط هفت نفر 

ارزیابی و انتخاب شده اند.
وی تأکید کرد: هر فیلمســازی می تواند بگوید فیلم 
من هم خوب بود و قطعاً هم فیلم خوبی ســاخته است 
و حــق دارد، اما در یک هیأت انتخــاب، اینگونه عمل 
می شــود که فیلم ها باید واجد رأی اکثریت باشــند تا 
بتوانند به جشنواره راه پیدا کنند. شاید فیلم من نوعی 
واقعاً هم فیلم خوبی بوده باشــد اما نتوانسته نظر هفت 

نفر را به خود جلب کند.
میرباقری در پاســخ به اینکه آیا در میان فیلم های 
متقاضــی، فیلمی بود که او را شــگفت زده کند، گفت: 
بله. فیلم هایی در جشــنواره هستند که تقریباً هم رأی 
اکثریت را در هیأت انتخاب به دســت آوردند. این آثار 

هــم به جهت فنــی و هم به جهت داســتان پردازی و 
حس وحال ما را شگفت زده کرد.

ایــن عضو هیــأت انتخــاب همچنین گفــت: تیم 
اجرایی جشــنواره مطلقاً مداخله ای در فرآیند انتخاب 
آثار نداشــتند. برخی از فیلمســازان که متوجه حضور 
ما در هیأت انتخاب شــده بودنــد، زنگ هایی می زدند 
و ســفارش هایی هم می کردند، اما قاعدتــاً در مرحله 
جمع بندی نظرات، این جنس سفارش ها و درخواست ها 

جایی نمی توانست داشته باشد.
چهلمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران به 
دبیری مهدی آذرپندار ۲۷ مهر تا ۲ آبان ۱۴۰۲ برگزار 

خواهد شد.

بیژن میرباقری مطرح کرد؛

پدیده عجیب فیلمسازی از روی دست دیگران

کشورهای آرژانتین، کاستاریکا، مالزی و ایرلند 
فیلم های برگزیده خود را برای رقابت در شــاخه 
بهترین فیلــم بین المللی اســکار ۲۰۲۴ معرفی 

کردند.
به گزارش ایســنا به نقل از اســکرین، با وجود 
اتمام مهلت ارســال فیلم به آکادمی برای رقابت 
در شاخه بهترین فیلم اسکار ۲۰۲۴، چهار کشور 
دیگر نیز فیلم های خود را به آکادمی معرفی کردند 
و بر این اســاس کشور آرژانتین فیلم »بزهکاران« 
ساخته »رودریگو مورنو«، مالزی فیلم »راه راه های 
ببــر« به کارگردانی »آماندا نــل یو«، ایرلند فیلم 
»در سایه بیروت« ساخته »استفن جرالد کلی« و 
»گری کین« و کاستاریکا هم فیلم »من رویاهای 
برقی دارم« از »ولنتینــا مورل« را به عنوان فیلم 

برگزیده خود معرفی کرده بودند. 
 مهلت ارسال فیلم از سوی کشورها برای رقابت 
در شــاخه بهترین فیلم بین المللی نود و ششمین 
دوره جوایز اســکار امروز )۱۰ مهر، دوم اکتبر( به 
پایان رسیده بود و تاکنون ۸۰ کشور فیلم برگزیده 

خود را به اسکار معرفی کرده اند.
آکادمی اســکار اقدام به بررســی ایــن آثار بر 
اســاس قوانین اسکار می کند و در نهایت فهرست 
فیلم های واجد شرایط را برای جوایز اسکار ۲۰۲۴ 

منتشر می کند.
بر اساس جدیدترین قوانین اسکار، فیلم ها برای 

داشتن شــرایط رقابت در شاخه فیلم بین المللی 
باید در فاصلــه زمانی اول دســامبر ۲۰۲۲ )۱۰ 
آذر ۱۴۰۱( تــا ۳۱ اکتبر ۲۰۲۳ )۹ آبان ۱۴۰۲( 
حداقــل هفت روز اکران پیاپی تجــاری همراه با 

بلیت فروشی داشته باشند.
برای اینکــه فیلم ها راحت تر الزامات آکادمی را 
برآورده کنند، آکادمی اجازه واجد شــرایط شدن 
فیلم ها با اکران در خارج از کشــور مبدا )کشــور 
معرفی کننده( را نیز می دهد، مشــروط بر اینکه 
فیلم در خارج از ایــالات متحده و قلمروهای آن 
برای حداقل هفت روز متوالی در یک ســینمای 

تجاری همراه با بلیت فروشی اکران شود.
در صورتی که هر نسخه ای از فیلم قبل از اکران 
عمومی، نمایش داده شــود، این فیلم دیگر واجد 
شــرایط برای رقابت در شــاخه فیلم بین المللی 
جوایز اســکار نخواهد بود. اکران غیرســینمایی 
شامل نمایش فیلم در سامانه های نمایش آنلاین 
)پلتفرم های آنلایــن(، عرضه از طریق دی وی دی 
و یا نمایش در بســتر اینترنت و حتی نمایش در 

خطوط هوایی می شود.
همچنیــن آثار انیمیشــن و مســتند بلند نیز 
می توانند در این شــاخه به عنوان نماینده رسمی 
کشــورها به آکادمی معرفی شــوند و حداقل ۵۰ 
درصد از دیالوگ های فیلم باید به زبان غیرانگلیسی 
)زبان کشــور مبدا( باشد و اضافه کردن زیرنویس 

انگلیسی ضروری است.
چنانچه فیلمی بخواهد نماینده رسمی سینمای 
یک کشور در جوایز اسکار باشد، باید کنترل هنری 
بر آن فیلم به عهده اتباع آن کشــور باشد )یعنی 
بخشــی عمده ای از عوامل اصلی فیلم از کشــور 

معرفی کننده باشند(.
دوره گذشــته در ابتدا ۹۳ کشور فیلم نماینده 
خــود را بــرای رقابت در شــاخه بهتریــن فیلم 
بین المللی به آکادمــی معرفی کردند. طی مرحله 

نخســت ۱۵ فیلم به عنــوان نامزدهای اولیه و در 
نهایت ۵ فیلم به عنوان نامزدهای نهایی این شاخه 
از طریق رای گیری از اعضای آکادمی انتخاب شدند 
و سرانجام در مراسم اعطای جوایز فیلم »در جبهه 
غرب خبری نیست« ساخته »ادوارد برگر« از آلمان 

برنده اسکار بهترین فیلم خارجی سال شد.
نود و ششــمین دوره جوایز سینمایی اسکار 
روز ۱۰ مــارس )۲۰ اســفند ۱۴۰۲( برگــزار 

خواهد شد.

چند کشور دیگر به رقابت اسکار رسیدند

یادداشت
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فرهنگی هنری 1111

مریم شــوندی منتقد حوزه رســانه در گفــت و گو با 
هنرآنلاین گفت: می خواهیم یک اثر ایدئولوژیک بســازیم 
که هویت کودک را بر مبنای آن شکل بدهیم، حرف های 
خاص بزنیم و به بیان دیگر آن که می خواهیم اثری بسازیم 

که مدیران فرهنگی خوششان بیاید.
گروه ســینما هنرآنلاین، انیمیشن »بچه زرنگ« چند 
وقتی اســت که در صدر آمار فروش بلیــت تاریخ اکران 
انیمیشن های ایرانی نشســته است. از جمله بازخوردهای 
»بچه زرنــگ« در بین والدیــن، اســتفاده از المان های 
فرهنگی -اجتماعی و میزان در لفافه یا رو بودن این المان ها 
و استعاره هاســت. آن استقبال بی نظیر و بازخوردهایی که 
در گوشه و کنار مجازی و دنیای واقعی از این اثر سینمایی 
دیده ایم، ما را ترغیب کرد پای صحبت های مریم شوندی 
پژوهشــگر، منتقد ســینما و فعال حوزه فرهنگ و رسانه 
درباره این انیمیشــن بنشــینیم. لازم به ذکر است که در 
بخش هایی از گفتگو امکان لو رفتن داستان »بچه زرنگ« 

وجود دارد.
*مفاهمیمی که »بچه زرنگ« می خواسته به 

مخاطب منتقل کند، چه مفاهیمی بوده اند؟
مریم شوندی:این انیمیشن جز آثاری ست که می خواهد 
عامدانــه و خیلی رو و از پلان اول بگوید قرار اســت یک 
ابرقهرمان بســازد؛ یک ابرقهرمــان ایرانی برای بچه ها. در 
اینجا اولین ســوال این اســت که آیا توانسته موفق باشد 
و این ایده را پیاده کند یا خیر. برای پاســخ به این سوال 
یک پیش مقدمه می آورم. ابرقهرمان چه ویژگی هایی دارد؟ 
در پلان اول محســن در حال ورق زدن یک کمیک بوک 
است که شــامل تصاویری از ابرقهرمان های غربی است و 
انــگار دارد از آن ها الگو می گیرد، چــه در لباس و چه در 
کنش های قصه. ولی در نهایت این توفیق به دست نمی آید. 
محسن نمی تواند شــخصیت ابرقهرمان را نمایندگی کند. 
در ابرقهرمان های مارول و دی سی زمینه ظهور ابرقهرمان 
همیشــه بر روی گفتمان عدالت شــکل می گیرد به طور 
مثال مرد عنکبوتی و بت منِ آنجا یک ناعدالتی بین مردم 
و نیروهای امنیتی )پلیس( چالــش به وجود می آورد که 
ترمیم آن فقط و فقط به دســت ابرقهرمان انجام می شود. 
آنهم به شکلی که مردم می روند سراغ ابرقهرمان که فقط 
تــو می توانی ما را نجات دهی و این از دســت پلیس هم 
برنمی آیــد. آن چیزی که در ابتــدای «بچه زرنگ« اتفاق 
می افتد همین است یعنی یک مشکل محیط زیستی برای 
محسن به وجود می آید که احتمالا برای او مهم است. هر 
چند که ما نمی بینیم این مهم بودن از کجا شکل می گیرد، 
هیچ پیش زمینه ای در ذهن مخاطب وجود ندارد. به ظاهر 
این چالش برای محســن مهم است و سعی می کند آن را 
رفع کند. اما این کنش در مســیر گفتمان عدالت -یعنی 
برجا نشــاندن هر آنچه که در مسیر خود نیست- در ادامه 
حالتی کاریکاتوری به خود می گیرد. شخصیت ابرقهرمان 
فرضی به جای آن که همه چیز را درست کند دست وپاگیر 
می شــود و در صحنه های آخر و اتفافات آتش ســوزی و 
شــکار حیوانات اگر محسن نباشد کار بهتر پیش می رود. 
محیط بان به ماجرا وارد می شود و محسن دیگر ابرقهرمان 

نیست.
مورد دیگری که به ذهنم می رســد این اســت که چرا 
این ابرقهرمان در شاخصه ها و شمایل ابرقهرمان های غربی 
ارائه می شود. آیا عوامل تولید کننده می خواهند آن را نقد 
کنند؟ ولی ما می بینیم در جهت تثبیت آن پیش می روند. 
کجا؟ آنجا که در اقلام تبلیغاتی »بچه زرنگ« او را در لباس 

اسپایدر من معرفی می کنند.
البتــه در انتهای داســتان در قالب یــک تک دیالوگ 
گزاره ای به داســتان اضافه می کنند کــه لباس خادمان 
حرم، لباس قهرمان است. اما این در دیالوگ باقی می ماند. 
چرا این ایده در حد یک نتیجه گیری شــعارزده ارائه شد؟  
دلیلش می تواند تبدیل نشــدن ایده به فرم باشد. مسئله 
این اســت وقتی ایده به فرم نیاید حتی برای بزرگســال 
هم باورپذیر نخواهد بود و در ســطح شــعار باقی می ماند 
و احتیاج است شــخصیت پردازی و فضاسازی دقیق تری 

صورت می گرفته است.
چگونه این ایده می توانست موفق باشد، این ایده، ایده ی 
درخشــانی است. ایده ای که بر منطق آیینی و ملی استوار 
اســت. اما اینکه چرا به فرم درنیامده این است که قصه  ای 
برای آن پرداخت نشده اســت. ایده در قالب یک پلان یا 
یک دیالوگ پیاده شده و این ایده را ذبح و شعارزده کرده 
است. نه فقط برای مخاطب کودک که حتی بزرگسال. این 
یک شمای کلی بود از آنچه که »بچه زرنگ« دوست داشته 

باشد اما درنیامده است. 
*برخلاف نظر شما در رو  بودن ایده ی »بچه 
زرنگ« در بازخورد فضای مجازی والدین، گفته 

شده که در این انیمیشن المان های فرهنگی 
و ملی ای وجود دارد که در بطن داستان و 

غیرمستقیم و گذرا ارائه شده. علت این تفاوت 
برداشت در چیست؟

شــوندی: اینکه یک ســری المان ها در دل داســتان 
وجود دارد که قطعی اســت. لازم اســت بگویم ســاختار 
فیلم نامه ساختار درستی اســت. اما آنچه که وجود ندارد 
شخصیت پردازی و فضا سازی است. به عنوان یک فیلم نامه 
موفــق این فیلم نامه دو  کنش یا گره دارد که قرار اســت 
توســط ابرقهرمان گره گشایی شــود. یک آنکه ببری در 
خطر شکار است و محســن ببری را از دست شکارچی ها 
نجــات می دهد. دو بازگشــت ببری به جنــگل و قصه ی 
قلب جنگل اســت. یعنی فرار، نجات و رستگاری. این یک 
روند فیلم نامه خیلی ســاده و کلاسیک است؛ ولی چیزی 

که اتفاق نمی افتد شــخصیت پردازی محسن و حتی پدر 
و مادر محســن به عنوان شخصیت های کلیدی و کمکی 
است. چه کسی می تواند در این نقش بنشیند و حل کننده 
مشکل باشد. چه کسی نقش کمک کننده دارد. شخصیت 
پدر و مادر در انیمیشــن هایی با مخاطب کودک کلیدی 
هستند. اما در «بچه زرنگ» این شخصیت پردازی ها شکل 
نمی گیرد و در حد تیپ باقی می مانند. مادر صرفا دل نگران 
اســت و پدر صرفا در جهت دل جویــی مادر برمی آید این 
عملکرد والدین صرفا احساســی است و  تاثیری در تغییر 

شخصیت یا حادثه ندارند.
این در نیامدن شخصیت به دلیل این است که داستان 
پرداخت مناســبی در فرم ندارد. یعنی آن حس و مضمون 
نهایی که قرار بوده از طریق شخصیت محسن به مخاطب 
منتقل شــود به زبان تصویر در نیامده است. اینجاست که 
می گویم وقتی فرم موفق نیست، هر چند المان ها هم که 
در داستان وجود داشــته باشد موفق عمل نخواهند کرد. 
حالا هر چقدر که اصرار داشــته باشد که این نقشه ایران 
اســت. این ببر شبیه ایران اســت. در حد یک پلان گذرا 
باقــی می ماند. یا حتــی اینکه بخواهد از طریق ســفر به 
مشــهد طبیعت مسیر را نشان دهد یا اینکه بگوید ما امام 
رضــا داریم. این ها در هوا معلق می ماند، در نمی آید. مثال 
عینی اش این اســت که فرم را یک سرپیچ بگیریم و قرار 
است مفهوم در قالب لامپ به آن وصل و روشن شود. وقتی 
سرپیچ )فرم( نباشد شما آن لامپ )مفهوم یا مضمون( را با 
دو سیم رشته روشن کرده ای که موقتی است. لامپ روشن 
می شــود اما این روشنایی ماندگار نخواهد بود. سرپیچ در 
قالب یک ساختارروایی چارچوب مند می ماند که لامپ را 
همیشه روشن نگه می دارد و باعث ماندگاری اثر می شود . 
بله المان دارد اما پرداخت مناســب فــرم ندارد. پرداخت 
مناســب باعث انتقال مفهوم به فرهنگ عامه می شود. در 
ذهــن کودک تثبیت می شــود.  در »بچه زرنگ« کودک 
در ســینما قهقه می زند و یا حتی می ترسد این بر مبنای 
تصاویری است که بر پرده می نشیند اما بعد از آن از کودک 
بپرســید از محسن چه به یاد دارد، من پرسیده م، محسن 
پسر حرف گوش نکنی است که بر حرف خود صرفا پافشاری 
می کند، همه جا و همــه چیز را بهم می ریزد و در نهایت 

می گوید من بی عرضه ام.
نقدی که من بر انیمیشــن های ایرانی دارم، این است 
که در ساخت انیمیشن ها دو سطح از هدف گذاری داریم. 
یک آن که می خواهیم برای بچه ها فیلم  بســازیم، تصویر 
بســازیم برای سرگرم شــدن و هم ذات پنداری بچه ها. به 
نوعی خودشــان را بر پرده ی ســینما ببینند. در ســطح 
دیگــر هدف گذاری آن هم به علل مختلف می خواهیم یک 
اثر ایدئولوژیک بســازیم که هویت کودک را بر مبنای آن 
شکل بدهیم، حرف های خاص بزنیم و به نوعی می خواهیم 
اثری بســازیم کــه مدیران فرهنگی خوششــان بیاید. ما 
انیمیشن نمی ســازیم که یاد بچه ها بماند و تصویر داشته 
باشــند و این مهم ترین و کلیدی ترین نقدی است که به 
جریان انیمیشن ســازی ایران وارد است. البته استثنا هم 
بوده که قسر در رفته. مثلا فیل شاه نمونه انیمیشن خوب 
اســت. هم فرم دارد و هم محتوای قابل دفاع. در فیل شاه 

شخصیت پردازی شکل گرفته و مطابق با محتواست.
*تاکید زیادی بر شخصیت پردازی ضعیف »بچه 

زرنگ« داشتید، مصداقی برای آن دارید؟
مریم شــوندی:در مورد این انیمیشن، محسن متعلق 
به شــهر است، بچه ایســت که می تواند با حیوانات حرف 
بزنــد. این حرف زدن با حیوانات محســن را دچار چالش 
می  کند. وقتــی تارزان را می بینیم که می تواند با حیوانات 
صحبت کند برای مخاطب باور پذیر استچرا که متناسب با 
زمینه ی زیسته ی تارزان است ولی این برای محسن شکل 
نمی گیرد. یا ورود ببری به مدرســه بر مبنای فضاســازی 
اشتباه است. یک ببر وارد مدرسه می شود، چطور این اتفاق 
می افتد، عکس العمل معلم و مدیر چیست. در سینما من 
به چهره ی بچه های مخاطب نگاه کردم آن صحنه ها برای 
بچه ها باورپذیر نبود و هاج وواج باقی مانده بودند. وقتی پای 
درام به میان می آید که من بر مبنای قوانینی که برای درام 
ساخته ا م و داستان را بر آن استوار کرده ام داستان بسازم. 
مثلا دیوار حرف می زند، در راه می رود. اما هنر آنجاست که 
بتوانند این ها را به مخاطب بقبولانند.  در این  مورد هملت 
و روح پدرش را مثال می زنم. پدر هملت مرده اســت. روح 
پدرش بر او مستولی می شود و با هملت صحبت می کند. 
فضا، فضای سورئال اســت اما ماتریالیست ها یا ماده گراها 
آن را بــاور می کنند. این به معنای آن اســت که معنا بر 
فرم اســتوار اســت. برای مثالی دیگر می توان از آلیس در 
ســرزمین عجایب اسم برد. در این داســتان برای انتقال 
آلیس به سرزمین عجایب از سوراخ خرگوش استفاده شده 
اســت. هیچکس نمی داند آن سوراخ خرگوش کجاست و 
نمی گوید که نمی شــود از آنجا به سرزمینی عجایب رفت؛ 
چــون به مخاطب از طریق فرم القا شــده و باور پذیر بوده 
است. اما در مورد محسنی که بچه شهری است و با توجه 
به پلاک ماشین پدرش، بچه ی تهران است، می رود جنگل، 
با حیوانات صحبت می کند و دچار چالش محیط زیســتی 
می شــود . این در حالی اســت که در همان حین پدر و 
مادرش پای ســجاده در حال دعا هســتند. نه شخصیت 
درست پرداخت شــده و نه فضاسازی لازم صورت گرفته 
است.  این برای پدر و مادرها عجیب است، برای بچه های 
شهری عجیب است، حتی برای بچه های روستا هم عجیب 
اســت.  باورپذیر نیست و نتوانســته جهان داستان را به 

مخاطب انتقال بدهد.
برای پرداخت شــخصیت پدر و مــادر هم ضعف ادامه 

دارد. در انیمیشــن های غربی شــخصیت پــدر و مادر را 
منفعل نمی کنند اما در »بچه زرنگ« برای عمل گرا نشان 
دادن، محســن در قالب بچه زرنگ یــا ابرقهرمان مجبور 
شده اند بزنند توی سر پدر و مادر تا منفعل شوند و محسن 
به چشــم بیاید و این اتفاق بدی اســت. در حالی که در 
انیمیشــن »میچل ها در برابر ماشین ها« می بینیم خواهر 
و بــرادر قهرمانند و پدر و مــادر در قالب حمایتگر ظاهر 
می شــوند و با بچه ها یک تیم می ســازند بــرای جنگ با 
ماشین ها. هیچ وقت نخواستند مادر را کمرنگ کنند بلکه 
مادر ایده می دهد و در حد تیپ باقی نمی ماند. در حالی که 
پدر و مادر انیمیشن «بچه زرنگ« در پس زمینه قرار دارند، 
در روند پرداخت داســتان تاثیــری ندارند، دعا می کنند، 
حرص می خورند و منتظرند نیروی قدسی به فریاد برسد. 
این برای من مهم اســت، چون نتوانسته بود نسبت رابطه 
والد را با دنیای محسن یا نسبت دنیای بزرگسال با کودک 

را نشان دهد.
*به نظر شما »بچه زرنگ« در مسیر صنعت 

انیمیشن ایران پیشرو بوده است؟
شوندی: »بچه زرنگ«با ایده ی درخشان نسبت دین با 
محیط زیســت طراحی شده است. اما نتوانسته این ایده را 
به بیان داستانی بکشاند. این ایده جدید است و نقطه قوت 
»بچه زرنگ« در ایــن زمینه دو نکته خاص و پیش رونده 
اســت. یک ایده ی نســبت دین و محیط زیست است که 
فوق العاده و درخشان است. غالبا برداشت عرفی این است 
که گفتمان دینی منقطع و خارج از محیط زیست است، در 
حالی که در این انیمیشن ارتباطی که توانستند برای یک 
امر قدسی در ارتباط با محیط زیست برقرار کنند چشم گیر 
و جذاب اســت و به خورد داستان رفته است. من، خودم 
در انتهای فیلم شــگفت زده شدم. اما همچنان معتقدم در 
انتقال مفهوم، به واسطه در نیامدن فرم، موفق نبوده است.

دومیــن نقطــه قوت این انیمیشــن اســتفاده از یک 
شخصیت واسطه برای امر قدسی است. مرسوم بوده وقتی 
می خواستند یک امر قدسی را در آثار نمایشی نشان دهند 
مستقیما دخیل ش می کردند مثل استفاده  از استعاره ها و 
نمادهایی که خیلی کلیشــه ای شده است، نماز، دعا، حرم 
و چیزهایی که قبل از این در پرده ســینما دیدیم. اما در 
اینجا از آهو استفاده می شود که البته حرف نمی زند و این 
شخصیت پردازی خیلی خوبی است. نقش آهو در حاشیه 
اما کلیدی اســت. این آهو نماینده امر قدسی است و این 
از نقاط قوت «بچه زرنگ» است. این دو نقطه قوت بسیار 
ایده خوبی هســتند که ای کاش می شد در بستر داستانی 

خوبتری دیده شوند.
*در تبدیل محسن به »بچه زرنگ« و ابرقهرمان 
ایرانی برای الگو گیری، این انیمیشن چقدر موفق 

عمل کرده؟
مریم شوندی: همان طور که قبلا هم گفته شد، باز هم تاکید 
می کنم، یک اتفاق در این انیمیشــن به درستی انجام نشده، 
نه در پوســتر، نه در تبلیغات و اکسسوری ها که قبل از اکران 
بیرون آمد و نه در پایان بندی. فرم درنیامده اســت. نیاز است 

شخصیت پردازی و فضاسازی دقیق تری صورت می گرفت.
زمانی محســن بچه زرنگ به معنای خادم حرم دیده 
می شد که تصاویر ماندگار این انیمیشن، او در لباس خادم 
می بود. در حالی که تصاویر ماندگار محســن قبل از اکران 
در اکسسوری ها با لباس اسپایدرمن و ابرقهرمان های غربی 
روی دفترچه ها و مدادها است. اگر قرار نیست محسن یک 
ابرقهرمان غربی باشــد و ایده نقد چنین ابرقهرمانی است 
چرا باید بچه ها، محســن را با این لباس بشناسند. به زعم 
من باید معرفی محســن با لباس جایگزین دیگری می بود 
مثلا همان لباس خادم. البته تنها تصویر محسن در لباس 
خــادم آن هم فقط کلاه خادم، خیلی کوتاه و در قالب یک 
پایان شــعارزده شــکل می گیرد. کودک فرصت برقراری 
ارتباط با این پلان را ندارد. تصویر کودک از محسن با کلاه 
خادمی بسیار کوتاه و شتاب زده شکل می گیرد  و این باعث 
می شود تصویری از خادم بودن محسن وجود نداشته باشد. 
در واقع داستان منطبق بر ایده نیست و عوامل تولیدکننده 
نتوانستند این ایده را در قالب برند پیش ببرند. البته خود 
فرآیند برندســازی پیچیده است و داستان خودش را دارد 

که »بچه زرنگ« در این زمینه موفق نبوده است.

*از دیگر مشخصه های »بچه زرنگ« همان 
بحث بروز ایدئولوژی در قالب تکه کلام ها، پوشش 
و حتی ترکیب چهره بود مثلا پدر ریش داشت، 
مادر در فضای خانه چادر سر داشت. نظرتان را 

در این خصوص و اینکه چقدر این ایده در مسیر 
انیمیشن سازی موفق عمل کرده یا موفق خواهد 

بود بفرمایید.
شــوندی: مادری که در »بچه زرنگ« کار شده مادری 
اســت که چادر به ســر دارد. البته من مخالف این نیستم 
که شــخصیتی ساخته بشــود که معطوف به گروه فکری 
خاصی باشــد مثلا همین گروه مذهبــی و ایدئولوژیکی 
که مادر محســن هســت اما لوث کردن، دستمالی کردن 
و دل زده کــردن مخاطــب باید خط قرمز باشــد. این در 
ادامه همان حرفی اســت که گفته شــد برای دعا کردن 
و منفعلی بودن مادر محســن باید خیلی محتاطانه عمل 
می شد. چرا مادر محسن چادری کار شده؟ چرا شخصیتی 
ساخته نشده که محجبه باشد، اما در پوششی که اکثریت 
جامعه را نمایندگی کند.اینکه دست بگذاریم روی گروهی 
خاص که احتمالا به لحاظ اعتقادی متفاوت تر باشند خیلی 
ارزشمند اســت، ما خودمان هم جزئی از این گروه یم؛ اما 
اینکه نتوانســتند او را بر پرده به شکلی نمایش دهند که 
مادران ایرانــی را نمایندگی کند، و مادر همه بچه های به 
اصطلاح شیطان، مادر همه بچه های دغدغه مند باشد این 

مسئله ساز می شود و آسیب می زند.
در مورد این که پوشــش مادر در خانه هم چادر بود باز 
جای صحبت اســت. ما در تلویزیون کارتونی داشــتیم به 
اسم »بچه های ساختمان گل ها« که برای اولین بار در این 
انیمیشــن مادر در خانه کنار محارم خودش بدون پوشش 
حجاب ظاهر شــد. این ایده آن موقع با فشارهای زیادی 
روبه رو شد که این چه کاری بوده، و یک سری چارچوب ها 
وجود دارد که باید در انیمیشن هم رعایت شود. این تنها 
انیمیشنی اســت که این خط قرمز را شکسته شاید دلیل 
پوشش مادر محسن در «بچه زرنگ» همین قوانین بوده. 
این الگوی پوشــش در کنار محرم، الگوی غلطی اســت 
اما تا زمانی که از طریق بالادســتی الزام آور باشــد برای 
تولیدکننده محدودیتی است که باید انجام شود. احتمال 
دارد سازندگان هم علاقه مند بوده باشند که پوششی غیر 

از این می داشت اما ممکن نبوده.
*از یک جایی به بعد داستان شعارزده می شود 
مثلا »کی از ابرقهرمان قهرمان تره؟« و مادر دعا 
می کند و روند داستان تغییر می کند. یا اینکه 
محسن به بی عرضگی اعتراف می کند. این ها را 

چگونه دیدید؟
مریم شــوندی: این ها ذیل همان نکته در نیامدن فرم 
یا ضعف شــخصیت پردازی و فضاسازی تعریف می شوند. 
به خاطر همین مخاطب دچار دل زدگی می شــود. اما یک 
شــخصیت دیگر در داستان وجود دارد که درست طراحی 
شــده و به جا ورود پیدا می کند و آن محیط بان است. در 
ســاختار فیلم نامه کلاسیک ما یک یاری گر داریم یعنی ما 
شخصیتی داریم که در نقطه بحرانی ظاهر می شود و کنش 
دارد و چه بســا بیشتر از همه کنش دارد و باعث می شود 
به حل مسئله برسیم. آن یاری گر دقیقا همین محیط بانی 
است که نشان داده شده و امنیت دهنده است، کسی است 
که قرار اســت به قهرمان کمک کنــد، به نوعی در مقابل 
شــر قرار می گیرد، بالاخص که در اینجا قهرمان نتوانسته 
درســت عمل کند، ولی محیط بــان و آهو با همراهی هم 
و هم زمان در مقابلش قرار می گیرند. این ها نکاتی اســت 
که در فیلم نامه کار شــده و مشخص است از حیث رعایت 
ســاختار کلاسیک روی فیلم نامه کار شــده و قابل تقدیر 
اســت. کمتر پیش می آید فیلم نامه درست داشته باشیم 
اما این فیلم نامه درست است و تنها مشکلش پرداخت در 

جزییات و ظرایف است.
مثلا در ده دقیقه پایانی مخاطب می داند قرار است چه 
اتفاقی بیفتد. خیلی گل درشت هم این اتفاق بیان می شود. 
هه منتظریم محسن و خانواده در حرم همدیگر را ببینند. 
اگر مــن در جایگاه عوامل تولیدکننده بودم برخلاف روند 
این جریان کلیشه در سینمای ایران عمل می کردم و الزاما 
با صحنه حرم پایان بندی را نمی ســاختم. نیاز به این همه 

مستقیم گویی نبود.
در دو جا از اینکه محســن لیاقت انتخاب شدن داشته 
صحبت می شــود، مخصوصا در صحنه دست زدن به قلب 
جنــگل، این امر را در نمایش اسلوموشــن و امر قدســی 
نشان می دهند که اگر پرســیده شود چرا محسن لیاقت 
دارد جوابی برایش وجود ندارد و باز به شخصیت پرداری و 

فضاسازی اشتباه یا داستانی نشدن خواهیم رسید.
*»بچه زرنگ« چقدر قابلیت جهانی شدن دارد؟

شوندی: به نظر من، ما هنوز در انیمیشن خیلی مبتدی 
هستیم، با اینکه طبق نظر منتقدین ما در زمینه انیمیشن 
پیشــرفت کرده ایم ولی این نظر بیشتر بر مبنای تصاویر 
گرافیکی اســت که در جای خود قابل تحسین است؛ اما 
زمانی می توانیم از انیمیشــن موفــق نام ببریم که کودک 
بتواند بــا تصویر روی پرده ســینما همذات پنداری کند، 
همذات پنــداری نه بــه معنای »من این هســتم«؛ بلکه 
به معنــای اینکه »من هم با او شــریکم« و »من هم اگر 
در این صحنه حضور داشــتم چــه کاری می کردم« و با 
ایجاد این دســت ســوال ها و به فکر واداشــتن می توان 
گفت موفقیت آفرین بوده. در صورتی که به این ســطح از 
انیمیشن ســازی برسیم، می توانیم بگوییم به سطح خوبی 
رسیده ایم. در یک کلام شخصیت انیمیشن بتواند کودک 
را بر پرده نمایندگی کند.  ولی اگر این اتفاق نیفتد ما هنوز 

در مرحله مشق نویسی هستیم.
به نظر شما انیمیشن با ذائقه ایرانی می تواند 

مخاطب جهانی داشته باشد؟ لطفا با رویکرد تمرکز 
بر ذائقه ی ایدئولوژیک ایرانی پاسخ دهید.

مریم شــوندی: ذائقه ایرانی با تم ایدئولوژیک داشــتن 
دو چیز اســت. حتما می تواند. مسئله ذائقه ایرانی یا حتی 
ایدیولوژیک بودن آن نیســت. هر چند  در جشنواره های 
جهانی قطعا به آثار ایرانی با تم ایدئولوژیک جایزه نخواهند 
داد یا فرصت دیده شدن نمی دهند، به خاطر اینکه احتمالا 
خودشان زمان اکرانش را جوری می چینند که دیده نشود. 

این بحث خارج از بحث سینمایی است.
من بحث سینمایی می کنم. در سینما، درام و داستان، 
قصه باید اول بیانگر مردم خودش باشد تا بر صحنه جهانی 
دیده شود. مثلا شازده کوچولو داستانی است که دوسنت  
اگزوپری برای مردم روستای خودش نوشت و بعد جهانی 
شــد. تا زمانی که نتوانی زیســت خودت را به تصویر در 
بیاوری مطمعنا در جهان هم دیده نمی شود. این مسیری 
اســت که باید طی شود. نمی توانی جهانی فکر کنی بدون 
اینکه محیط خودت را بشناســی یــا  آدم هایی که دورت 
هستند را نشناسی. فیلم های جهانی بر این الگو استوارند. 
چقدر زندگی ش کردی؟ همانقدر می توانی خلق ش کنی. 
مبنای حس انســانی بــرای خلق اثر هنری بســیار موثر 
است. مسئله این اســت که برای شما مسئله انسان است 
یا شــعار. این پرداخت مهم اســت. به طور مثال در فیلم 
»مرد عوضی« هیچکاک، سکانسی داریم که مشهورترین 
ســکانس ایدئولوژیک کل تاریخ سینمای جهان است. در 
این سکانس مردی را عوضی، در حالی که گناه کار نیست 
متهم به گناه می کنند. مرد عضــو یک خانواده کاتولیک 
است. برمی گردد خانه. مخاطب هیچ اثری از دین به عنوان 
یک شــاخص شــعاری نمی بینید. برمی گردد خانه اش، تا 
دادگاه ش بعدا برگزار شــود. مادری دارد که بسیار معتقد 
اســت. روی دیوارش عکس مسیح و صلیب است خودش 
یک تســبیح صلیبی دارد و همه این ها در عمق داســتان 
گنجانده شده به شــکلی که شعاری و گل درشت نیست. 
این صحنه خیلی قوی اســت. مادر می گوید نگران نباش. 
مرد از مادرش می پرسد چطور حل می شود ما در مخمصه 

افتادیم. چشمش می رود سمت تصویر مسیح، همین!  
در سکانس بعد یهویی و به شکلی ماورایی تمام ورق ها 
برمی گردد. اینکــه در فرم، دعا را در بیاوری، در واقع دعا، 
مادر، مســیح، یک هنر ماندگار اســت. ترکیب این ســه 
باهم تبدیل شده به سکانســی ایدئولوژیک بدون شعار و 
باورپذیر. همه مردم جهان می گویند این سکانس جهانی 
است. مسئله این است که چطور این فرم را بسازیم. مسئله 
این نیســت که چون از دین صحبــت می کنیم پس زده 
می شــویم، نه! از نظر من، ما بلد نیســتیم چطور از دین 

حرف بزنیم.

»بچه زرنگ«؛ ایده درخشانی که به فرم در نیامد
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»چپ دست« به سی وششمین 
جشنواره اکسگراند آلمان راه یافت

فیلم کوتاه »چپ دست« به نویسندگی و کارگردانی 
نســرین محمدپور در ادامه حضورهای جهانی خود، به 
سی وششمین جشنواره اکسگراند فیلم ست کشور آلمان 

راه پیدا کرد.
به گزارش هنرآنلاین، فیلم کوتاه »چپ دســت« به 
نویسندگی و کارگردانی نسرین محمدپور  و تهیه کنندگی 
فریبا عرب )کمپانی CHOSEN IMAGE( در ادامه 
حضورهای جهانی خود به ســی و ششــمین جشنواره 

بین المللی اکسگراند فیلم ست آلمان راه یافت.
بر اساس اعلام سایت جشــنواره، در سی و ششمین 
دوره، فیلم های برجسته از جشنواره های بزرگ همچون 
فهرست   در کن، برلین، ونیز و کارلووی واری به ویسبادن 
می آینــد. از بیــن ۲ هزار فیلم کوتاه و بلند ارســالی به 
جشنواره اکسگراند، حدود ۲۰۰ اثر نمایش داده می شود.

سی و ششمین جشنواره بین المللی اکسگراند فیلم ست 
آلمان ۲۶ آبان تــا ۵ آذرماه ۱۴۰۲ مصادف با ۱۷ تا ۲۶ 

نوامبر ۲۰۲۳ در شهر ویسبادن آلمان برگزار می شود.
فیلم کوتاه »چپ دست« پیش از این علاوه بر حضور 
در جشنواره های معتبر  داخلی  و خارجی، در جشنواره 
ورودی اســکار ددسنتر آمریکا حضور داشت و از بیست 
و چهارمین دوره جشــنواره فیلم زنان سئول در بخش 
رقابــت بین المللــی، جایــزه bnp را از آن خود کرد. 
مدال افتخار ســیزدهمین جوایز آکادمی ایسفا )انجمن 
فیلــم کوتاه ایران(، جایزه ویژه تماشــاگران جشــنواره 
Gobeklitepe   ترکیــه و همچنین جایزه بهترین 
فیلم جشنواره پوزیتیو یونان از دیگر جوایز این فیلم کوتاه 

است.
یاسمن نصیری، رهام اسدی، سهیل رضایی، لیلا دلیر، 
رضا موســی زاده گلستانی، علی جوان، ناصر شجاعی فر، 
رضا لیودانی، رحیم اســدی، شهرزاد خوشخو، مصطفی 
رضایی، مســعود خانزاده، تکتم محمدی و محمدامین 

مجدی، بازیگران این فیلم کوتاه هستند.
فهرست عوامل فیلم کوتاه »چپ دست« عبارت است از: 
نویسنده وکارگردان: نسرین محمدپور، مشاور کارگردان: 
حامد بقائیان، دستیار یک کارگردان: محمدعلی نعمت 
الهی، دســتیاران کارگردان: آزاده بذرافشــان و مهســا 
فراهانی، منشــی صحنه: مطهره نصرت پناه، برنامه ریز: 
کیارنگ کیان، تدوین: عماد خدابخش، دســتیار تدوین: 
مرتضی سوری، مدیر فیلمبرداری: حامد بقائیان، دستیار 
یک فیلمبردار: یوسف صفایی، دستیاران فیلمبردار: حامد 
محمدی شــادان، مهدی حــدادی و محمد جواد قلیچ، 
استدی کم: شاهین شیرزادی، مدیر و طراح صحنه: رضا 
محمدپور، دســتیاران صحنه: ابراهیم مشهدی و مهدی 
علیزاده، طــراح لباس: فهیمه تقــوی، صدابردار: احمد 
محمدی، دســتیار صدا: هاشم امینی، طراحی و ترکیب 
صدا: آرش قاسمی، مدیر فنی استدیو: امیر قاسمی، طراح 
گریم: ســولماز حاجی آقاجانی، دستیار گریم: ساره پور 
قربان، جلوه ویژه بصــری: مهران جبلی، تصحیح رنگ: 
فربد جلالی، زیرنویس: رضا تاری وردی، مترجم: حسن 
شرف الدین، آهنگساز: سراج الدین روحانی فرد، میکس 
و مستر: نوید صالح زاده، نوازنده ویلن: آرش ناصر المعمار، 
مدیر تدارکات: داوود حسن زاده، دستیار تدارکات: محمد 
امین مجدی، مدیرتولید: رهام رســولی، جانشین تولید: 
رضا موسی زاده گلستانی و سهراب سلطانی، گروه تولید: 
امیرعلی علیپور و امیر حسین امینی یزدی، طراح پوستر 
و لوگو: متین خیبلی، عکاس و تصویربردار پشت صحنه: 
مهرداد حدادیان، مشــاور رســانه ای: آزاده فضلی، تهیه 
 ،)CHOSEN IMAGE کننده: فریبا عرب )کمپانی

پخش بین الملل: فرست اسکرین )مهدی مهائی(.

تجلیل در جشنواره سانتاباربارا؛

رابرت داونی جونیور جایزه 
می گیرد

جشنواره بین المللی فیلم سانتاباربارا ۲۰۲۴ با اهدای جایزه 
استاد مدرن خود از رابرت داونی جونیور تجلیل می کند.

به گزارش هنر آنلاین  رابرت داونی جونیور جایزه اســتاد 
مدرن مالتین ســی و نهمیــن جشــنواره بین المللی فیلم 
ســانتاباربارا را دریافت می کند. این جایزه که بالاترین جایزه 
این جشنواره است، در مراسمی که ۹ فوریه برگزار می شود به 

بازیگر »مرد آهنی« اهدا می شود.
این مراســم شــامل گفت وگوی حضوری داونی و لئونارد 
مالتین، مورخ و منتقد سینما که نام جایزه برای احترام به وی 
گذاشته شده، می شود. آن ها در مورد حرفه گسترده داونی، از 
شروع کارش در صنعت فیلم تا بازی اخیرش در نقش لوئیس 
اشتراوس در »اوپنهایمر« کریستوفر نولان بحث خواهند کرد.

داونــی در حالی که برای بازی در نقش تونی اســتارک یا 
»مرد آهنی« از دنیای ســینمایی مارول شناخته می شود، در 
بیش از ۱۱۰ فیلم بازی کرده و نامزد ۲ جایزه اسکار و برنده ۲ 
گلدن گلوب شده است. فیلم های بعدی او عبارتند از اقتباس 
سریالی از رمان »همدرد« که در آن او در ۴ نقش مکمل بازی 
می کند، و بازسازی »سرگیجه« فیلم کلاسیک آلفرد هیچکاک 

از سال ۱۹۵۸ توسط پارامونت.
کریستوفر نولان درباره وی گفته است: تماشاگران نه تنها 
بــه جذابیت باورنکردنی رابرت داونی جونیور واکنش نشــان 
می دهند، بلکه به بازی وی که فارغ از هر نشانه ای از ستاره های 
سینماســت واکنش نشان می دهند و این یک بار دیگر نشان 
می دهد که او یکی از بهترین بازیگران اســت. او هیجان انگیز 

است.

مدیر عامــل خانه موســیقی و رییس 
شورای سیاست گذاری پنجمین جشنواره 
موســیقی امیرجاهد با اشــاره به محاسن 
برگزاری ایــن رویداد پیشــنهاداتی را به 

مجموعه های اقتصادی ارایه داد.
بــه گــزارش هنرآنلایــن، حمیدرضا 
نوربخش مدیرعامل خانه موســیقی ایران 
و رییس شورای سیاســتگذاری جشنواره 
موســیقی امیرجاهد دربــاره حمایت این 
نهاد خصوصی از جشــنواره توضیح داد: از 
همان زمان که خانه مــوزه دکتر معین و 
استاد امیرجاهد افتتاح شد، خانه موسیقی 
در کنار این مجموعه حضور داشــت و به 
نوعی ســعی کرد هنرمندان را بیشــتر با 
آن مجموعه آشــنا کند. برگزاری مراسم و 
مناسبت ها همچون بزرگداشت هنرمندان 
و تقدیر از فعالیت هــای آن ها و برگزاری 
جشــن های تولــد هنرمنــدان از جمله 
رویدادهایــی اســت که تاکنــون در این 

خانه موزه برگزار شده است.
وی با اشــاره به اهمیــت این مجموعه 
فرهنگــی تاریخــی که در ســال های نه 
چندان دور محل رفت و آمد بســیاری از 
هنرمندان عرصه موســیقی بوده است، به 
برگزاری جشــنواره موســیقی امیرجاهد 
در این مجموعه اشــاره کــرد و گفت: هر 
ساله جشــنواره های مختلفی را در کشور 
و در حوزه موســیقی برگزار می شود. پس 
طبیعتاً قرار نبود اتفاقی مانند ســایر این 
رویدادهــای فرهنگی برگزار شــود و این 
جشــنواره هم تکرار همان رویدادها باشد. 
بنابراین ما ســعی کردیم خلاهایی را که 
در آن جشــنواره ها وجود دارد با برگزاری 
جشــنواره ای دیگر، جبــران کنیم. به هر 
حال، در این ســال ها جشــنواره ای جدی 
با تمرکز بر فرم دونــوازی و یا گروه نوازی 

نداشتیم به همین دلیل تصمیم گرفتیم در 
این جشنواره از این قابلیت استفاده کنیم 
تا حتی متفاوت از جشنواره ملی موسیقی 

جوان باشد.
مدیرعامل خانه موســیقی ضمن تاکید 
دوباره به ضرورت برگزاری این جشــنواره 
تخصصی حوزه موســیقی و جایگاه آن در 
بین اهالی موسیقی درباره حمایت نهادهای 
مربوطه از برگزاری این جشــنواره عنوان 
کــرد: مجموعه هایی از جمله شــهرداری 
تهران و وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
و حتی بخش خصوصــی می توانند از این 
جشــنواره حمایت کنند. امیدوارم بخش 
خصوصی بتواند با این جشــنواره همکاری 
داشته باشــد و افرادی که دغدغه فرهنگ 
و هنر دارند و فعــالان حوزه های مختلف 
اقتصادی و تجــاری بتواننــد از این گونه 
فعالیت هــا حمایــت کنند. ضمــن اینکه 
برگزاری این جشنواره در راستای اهداف و 

برنامه های شهرداری تهران است. همچنین 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی نیز باید 
نگاهی به این حوزه داشته باشد و امیدوارم 

که بتوانند از این جشنواره حمایت کنند.
وی افــزود: زمانــی که جشــنواره ای 
برگزار می شــود، معرفی و حضور رسانه ای 
و دیده شــدن آن، در گــرو معرفی خوب 
اســت که بتواند جامعه را از برگزاری این 
رویــداد آگاه و مطلع کنــد. فکر می کنم 
همه باید تــلاش کنند کــه در ارتباط با 
مجموعه رســانه ها، از جمله رســانه های 
دیــداری، شــنیداری و خصوصاً در بخش 
فضای مجــازی اتفاقات خوبی رقم بخورد. 
اما همان طور که می دانید، بسیاری از این 
کارها مستلزم هزینه هایی است که به دلیل 
محدودیت هایی که وجود دارد، شاید نتوان 
برایشان  گسترده ای  تبلیغاتی  فعالیت های 
در نظر گرفــت. اما به هر حــال می توان 
کارهایی انجــام داد که ارتباطات مؤثرتر و 

گسترده تری با رســانه ها داشته باشیم تا 
در معرفی بهتر این جشــنواره تلاش های 
بیشتری انجام گیرد. به نظرم باید راه هایی 
باز شود تا فعالیت های تبلیغاتی گسترده ای 
همانند نصب بیلبوردها در ســطح شــهر 

انجام گیرد.
مدیرعامل خانه موســیقی اضافه کرد: 
درایــن چارچــوب ســازمان زیباســازی 
شــهرداری می تواند بســیار مؤثر باشــد. 
امیــدوارم ســازمان زیباســازی همکاری 
بهتری با جشــنواره داشته باشد تا بتوانیم 
بیلبوردهای شهری داشته باشیم، چرا که 
ایــن بیلبوردها نقش مؤثری در شــناخت 
جشنواره دارند. در دوره سی و یکم تا سی 
و سوم جشنواره موسیقی فجر، شهرداری 
تهــران بــا همراهــی بخــش خصوصی 
حمایت هایی انجام دادنــد تا بیلبوردهای 
تبلیغاتی را در ســطح شهر نصب کنیم و 
خوشبختانه استقبال بهتری از سوی مردم 

صورت گرفت و جشنواره با توفیق فراتر از 
انتظار مواجه شــد. به هر حال اگر سازمان 
زیباســازی حمایت جدی  برای در اختیار 
قرار دادن فضای های تبلیغاتی داشته باشد، 
اتفاقات بهتری برای جشنواره خواهد افتاد.

این خواننده موســیقی ایرانی در پایان 
عنوان کرد: هر چقدر که حمایت جدی تری 
از جشنواره داشته باشیم، کمک شایانی به 
ارتقای جشــنواره و موسیقی کرده ایم. این 
جشنواره هر چقدر که جدی تر، چشمگیرتر 
و فراگیرتر شــود و جامعه از آن آگاه شود، 
طبیعتاً توجه بیشتری به خود جلب می کند 
و اســتقبال بهتری از ســوی مردم انجام 
می شود به عنوان مثال، اگر بتوانیم جوایز 
غنی تری به لحاظ مادی داشــته باشــیم، 
انگیزه های بیشــتری در شرکت کنندگان 
ایجاد می شــود. کمااینکه زمانی که جایزه 
باربد را در جشــنواره موسیقی فجر برگزار 
کردیم، توانستیم اتفاق بزرگی را رقم بزنیم؛ 
تب و تاب و انگیزه عجیبی در حوزه تولید 
موسیقی ایجاد شــد و تلاش های جدی و 
شور و شــعف خاصی در جامعه موسیقی 
ایجاد کرد و باعث شد هنرمندان تولیدات 
بهتری داشته باشند و بتوانند جایزه باربد 
را کسب کنند. در طول سه دوره برگزاری 
جشنواره موسیقی فجر، آنقدر جایزه باربد 
مهم شــد که تمامــی تولیدکنندگان آثار 
موســیقی در طول سال ســعی می کردند 
تولیدی شان  تمامی بخش های  به کیفیت 
دقــت کنند. ایــن تجربه نشــان می دهد 
که در جشــنواره هایی کــه رقابت وجود 
دارد، اگــر بخواهیــم رقابــت را جدی تر 
کنیم، جوایز بســیار مهم است چون برای 
شــرکت کنندگان انگیزه ایجاد می کند و 
همه تــلاش می کنند کارهای بهتری ارایه 

دهند و بهتر دیده شوند.

مدیر عامل خانه موسیقی عنوان کرد:

پیشنهادهایی به فعالان اقتصادی

عوامل کنسرت نمایش »کلنل« در گفتگوی تفصیلی 
با هنرآنلاین عقیده داشــتند که حضور موسیقی زنده و 
محمدمعتمدی صرفا جهت جذب مخاطب نبوده است و 

بخشی از داستان و روایت نمایش است.
گروه تئاتر»هنرآنلاین«:کنســرت نمایش »کلنل« به 
کارگردانی امیر بشــیری و تهیه کنندگی امین اشرفی از 

۲۵ مهر در تالار وحدت روی صحنه رفته است.
این کنسرت روایتی از زندگی و زمانه محمدتقی خان 
پسیان و عاشقانه ای گمشده در تاریخ معاصر ایران است، 
محمد معتمدی خواننده شــناخته شده موسیقی ایران 
در نقش عارف قزوینی و کاظم ســیاحی در نقش کلنل 

محمدتقی پسیان در این نمایش حضور دارند.
به همین سبب  امیر بشیری کارگردان، امین اشرفی 
تیه کننده، علــی عطایی و محمدباقــر صفانور و میثم 
انتظاری دستیارکارگردان این نمایش مهمان هنرآنلاین 
بودنــد و هنرآنلاین به گفت و گــو با عوامل این نمایش 
پرداخته اســت. بخش اول این گفــت و گو که پیش تر 
منتشــر شــد به لزوم اهمیت پرداخت به تاریخ کشور و 
شخصیت های مهم آن پرداختیم. در ادامه بخش دوم این 

گفت و گو را می خوانید؛
حضور موسیقی زنده و اجرای آقای محمد 
معتمدی چقدر بر اجرای نمایش تاثیر داشت؟

محمدباقر صفانور  طرح و ایده بسیار خوب این بود که 
بخشی از متن حذف شود و  به جای آن موسیقی فاخر به 

کار رود که به جذب مخاطب کمک کرده است.
امیر بشــیری تاثیــر زیادی داشــت و مخاطب با آن 
بخش ها ارتباط زیادی برقرار کرده است. محمدمعتمدی 
خواننده مورد علاقه من اســت و برای کاری که می کند 
دغدغه دارد. موســیقی و این نمایش بسیار درهم تنیده 
هستند. تصنیف ها در جایی قرار گرفته است که متناسب 
با فضا و اتمسفر صحنه قبل و یا بعد باشد. موسیقی صرفا 
جهت استراحت مخاطب نیســت؛بلکه جزئی از داستان 

است.
در طــرح اولیه نمایش این بود که عارف قزوینی یک 
شــخصیت دیگر باشد و خواننده فرد دیگر. اما در نهایت 
به این رســیدیم که خواننده حذف شــود و خواننده ما 
همان عارف باشــد و از همان ابتدا هم این نقش را برای 
محمدمعتمدی در نظر گرفتــم. آقای معتمدی زحمت 

زیادی کشید تا اتفاق خوبی در اجرا رخ دهد.
اولین شبی که نمایش بعد از همه چالش ها، اجرا شد 
به امین اشــرفی گفتم بالاخره شــد. جا دارد که در این 
جــا نام چندنفر را ذکر کنم. ایــن تیم بازیگری که روی 
صحنه است سختی زیادی تحمل کرده است. همه عوامل 
زحمت کشیدند و به ویژه دوازده بازیگر اصلی اما باید از 
کاظم ســیاحی یاد کنم که بسیار اذیت شد از این جهت 

که نقش اصلی صحنه بود و استرس زیادی داشت.
همچنین در این پروژه کســی که بسیار به من کمک 
کــرد آقای نادر برهانی مرند بــود که با دغدغه کنار من 
و پــروژه بود.با این که می دانم نیاز ندارد جایی اســمش 

گفته شود. 

چرا قالب کنســرت نمایش را انتخاب کردید؟ برخی 
این اصطلاح را چندان قبول ندارند.

امیر بشــیری  ما هم چندان با آن موافق نیستیم. این 
یک نمایش اســت اما چون در فضای اشــتباه رایج قرار 
گرفتیم و مخاطب به این تعریف رسیده است، ما هم به 
این اشــتباه تن دادیم. به نظرم هر چه از این نمایش ها 
بیشتر تولید شود ما به تعریف دقیق تری از آن می رسیم 

و مخاطب آگاه می شود.
امین اشــرفی  بار نمایشــی کار بالا اســت و اساسا 
نمایشی است که موسیقی هم در آن وجود دارد اما چون 
از لحاظ رسانه و تبلیغات نمی توان درست منتقل کرد ، 
فکر کردیم که مخاطــب فکر کند که صرفا یک نمایش 
ساده است.  گروه ما تمام تلاشش این بود که با کنسرت 
نمایش های معمول مقایسه نشود. معمولا تمام کنسرت 
نمایش هایی که تا کنون اجرا شــده، موسیقی به صورت 
یک فضای سانتی مانتال و فضای حسی در کنار یک اتفاق 
دراماتیک بوده اســت که کار را برای ارتباط با مخاطب 
آســان می کند اما در نمایش ما در بستر دراماتیک باید 

تصنیف هایی خوانده شود.
علی عطایی شــما نمی توانید داســتان زندگی کلنل 
پسیان بدون اشاره به عارف قزوینی تعریف کنید. حداقل 
در روز خاکسپاری محمدتقی پسیان که سر بریده ایشان 
را به مشــهد می آورند و عارف بر سر می کوبد و دو بیت 
مشــهور را می خواند،نمی توانید عــارف را حذف کنید. 
عارف قزوینی بســتر مناسبی برای روایت داستان است. 
تمام تصنیف های عارف زبان حــال یک ملت در عرصه 
تاریخی مهم است. در این نمایش، موسیقی صرفا به دلیل 
جذابیت نیست. محمدمعتمدی به صرف جذب مشتری 
حضور ندارد. تصنیف ها عارف قزوینی بخشی از روایت و 

محتوای داستان است.
امیر بشــیری  نمایش »کلنل« یک قطعه موســیقی 
اورجینال دارد که بعد از شهادت محمدتقی پسیان، آقای 
معتمــدی اجرا می کنند. این قطعــه پایان تمام اتفاقات 

نمایشی این نمایش است.

روند پیش تولید هم در سکوت خبری پیش 
رفت. آیا دلیل خاصی داشت؟

امین اشــرفی  بخشی از آن به این علت بود که گمان 
کردیم که چون چهل شب اجرا داریم،برنامه ریزی برای 
تبلیغات به این گونه بود که در زمان نمایش باشد. بخشی 
از آن هم بــه علت حجم کار باعث فشــار به گروه بود. 
نخواستیم که تبلیغات فشــار تازه ای به گروه وارد کند. 
ممکن بود که در فضای رسانه ای به افراد گروه وارد شود 
و اســترس را زیاد کند و در نتیجه کار اثر منفی داشته 

باشد.
پیش از این نمایشــی به نام »کلنل« اجرا شد که به 
گمانم ربطی به زندگی محمدتقی پسیان نداشت. چرا نام 
تکراری برای این نمایــش انتخاب کردید و نگران ایجاد 

سوتفاهم برای مخاطب نبودید؟
امیر بشــیری  کلنل یک درجه نظامی است و یکی از 
افتخارات محمدتقی پسیان این است که درآستانه سی 
سالگی کلنل می شــود و این برای آن زمان خاص بوده 

است. این نام از آن جا وام گرفته شد.
مــا در خبرگــزاری هنرآنلاین پرونــده ای در مورد 
سالن های تئاتر دولتی باز کردیم که به صورت غیر فعال 
یا نیمه فعال هستند. ما الان در تهران حدود ۲۰۰ سالن 
داریم کــه در حال خاک خوردن اســت. نمونه بارز آن 
هم پردیس تئاتر تهران اســت. هنرمندان می گویند که 
به دلیل عدم حمایت مســئولان از این سالن ها استفاده 
نمی کننــد از طرفــی مســئولان هم اذعــان دارند که 
هنرمندان خودشان به سمت استفاده از این سالن ها نمی 

آیند. نظر شما در این مورد چیست؟
علی عطایی  این ۲۰۰ ســالنی که می گویید باید دید 
چه سالن هایی هستند. برخی از آن ها امکانات لازم برای 
اجــرای نمایش را ندارند. ما بخشــی از تمارینمان را در 
یکی از همین ســالن ها گذراندیم . این ســالن به شدت 
فرسوده بود که جای اجرای تئاتر خوب نیست. ما با وجود 
سالن های بسیار دولتی و خصوصی هنوز مشکل اساسی 

تئاترمان کمبود سالن مناسب است.

نکته دیگر این اســت که تولید تئاتــر امروز  بیمار و 
فاسد است. منظورم فساد اخلاقی نیست. وضعیت تئاتر 
امــروز زیر مجموعــه ای وضعیــت فرهنگی،اجتماعی و 
اقتصادی کشور ما است. در راستای غفلت های مدیریت 
کلان فرهنگی و هنری کشور، ایجاد سالن های خصوصی 
موجب زوال تئاتر شده است. اکثرا در آن سالن ها آثاری 
اجرا می شود که با معنایی که هنرمندان قدیمی از تئاتر 
به دنبالش بودند  همخوان نیســت.  اکنون تئاتر تفریح 
مد روز بخشــی از جامعه شده است که اگر از مد بیافتد 
تمام آن قصر با شکوهی که ساخته اند فرو می ریزد. زمان 

زیادی است که از نظر من تئاتر در ایران زنده نیست.
این منظــر نمایش »کلنل« یک اثر نجیبانه اســت.

تولید تئاتر در ایران یک چرخه معیوبی دارد اما این کار 
چند حسن خوب دارد. اول این که مانند کارهای بزرگ 
دیگر در وهله اول به دنبال فروش نبوده اســت. دوم این 
که دغدغه آشــنا کردن یک نسلی با بخشی از حقیقت 
تاریخی این سرزمین و انسان های بزرگی که در آن دوره 

زیستند را دارد.
درمــورد پردیــس تئاترتهران باید بگویــم که قطعا 
جانمایی آن غلط بوده است. بعد از آن یک زمان طولانی 
پردیس تئاتر در سایه مدیریت های گسسته و دست های 
بســته قرار گرفت که وضعیت آن اکنون به صورتی است 
که دشوار است آن جا فضای مورد علاقه برای هنرمندان 
تئاتر باشد. اگر قرار است این اتفاق بیافتد یک مدیریت با 

زمانی طولانی و با ایده های ناب نیاز دارد.
امین اشــرفی  پردیس تئاتر تهران هم اکنون درحال 
اجرای دو نمایش اســت. اما آن جــا نمی تواند به قطب 
تئاتر تبدیل شود. این امر نیازمند برنامه ریزی با حمایت 
می خواهد. از نظر من شاید جانمایی پردیس تئاتر تهران 
غلط بوده است اما با این حال می شد که با یک ریل گذاری 
آن را به ســمتی ببریم که آن جا کار فرهنگی و هنری و 
نه لزوما تئاتر انجام داد. من دوست دارم تمام سالن هایش 
تئاتر اجرا کنند اما وقتی می بینم که اگر ســالن سینما 

باشد بهتر جواب می دهد، این کار را انجام می دهم.

عوامل کنسرت نمایش »کلنل« مطرح کردند؛

موسیقی جزئی از داستان و روایت »کلنل« است
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»یک و نیم اسب بخار« در 
جشنواره های فیلم لیستاپاد و 

سن خوزه
فیلــم ســینمایی »یــک و نیم اســب بخــار« به 
کارگردانی رسول کاهانی به جشنواره های بین المللی 

فیلم لیستاپاد و سن خوزه راه یافت.
به گزارش هنرآنلاین، فیلم ســینمایی »یک و نیم 
اسب بخار« به کارگردانی رسول کاهانی و تهیه کنندگی 
محمود یاوری در ادامه حضور جهانی خود به بیست و 
نهمین دوره جشنواره فیلم لیستاپاد بلاروس و نهمین 

دوره جشنواره فیلم سن خوزه کاستاریکا راه یافت.
 Listapad جشــنواره فیلم لیســتاپاد بــلاروس
در ســال ۱۹۹۴ تأسیس شــده و یکی از رویدادهای 
ســینمایی بزرگ و باشــکوه در جهان است. اولویت 
انتخــاب در این جشــنواره، فیلم هایی اســت که در 
جشنواره های بین المللی فیلم مورد توجه قرار گرفته اند 
و از سوی فیلم سازان و مخاطبان امتیاز بالایی دریافت 
کرده اند. فیلم های منتخب در بخش های مسابقه اصلی 
فیلم های داستانی، غیرداستانی، انیمیشن، کودکان و 

نوجوانان به رقابت خواهند پرداخت.
بیست و نهمین دوره جشنواره فیلم لیستاپاد از ۱۷ 
تــا ۲۴ نوامبر ۲۰۲۴ )۲۶ آبان تــا ۳ آذر ۱۴۰۲( در 

مینسک بلاروس برگزار خواهد شد.
  SJIFAجشــنواره فیلم ســن خوزه کاســتاریکا
با هــدف ارتقای اســتعدادهای جدید در ســینمای 
کاســتاریکا و همچنین افزایــش عرضه فیلم و کمک 
به ارتقای فعالیت های فرهنگی و گردشــگری در این 
کشــور، تأسیس شده و هر ســاله در ماه نوامبر محل 
ملاقات فیلمســازان، مردم و جامعه ملی و بین المللی 

فیلم است.
نهمین دوره جشنواره فیلم سن خوزه از ۲۰ تا ۲۳ 
نوامبر )۲۹ آبان تا ۲ آذر ۱۴۰۲( در شــهر سن خوزه 

کاستاریکا برگزار خواهد شد.
در خلاصه »یک و نیم اســب بخار« آمده اســت: 
بچه که بودم سَــرَمو می ذاشــتم رو شونه های مامانم، 
شونه هاش خیلی گرم بود، دلم برای بوی مامانم تنگ 

شده، دلم براش تنگ شده...
این فیلم سینمایی، دومین فیلم بلند رسول کاهانی 
پس از »منگی« اســت و پیش از این جشنواره، موفق 
به کســب جایزه جام طلایی بهترین بازیگر زن )سُرور 
پیروانی( و نامزدی بهترین فیلم، کارگردانی و فیلم نامه 
در بخش اســتعدادهای آســیای بیســت و پنجمین 

جشنواره شانگهای چین، شده است.
سُــرور پیروانــی، ابراهیم عزیزی، محمد اشــکان 
فر، امیر باباشــهابی و... در این فیلــم به ایفای نقش 
پرداخته اند و کمپانی مورچه به مدیریت حســن نجم 
آبادی مســئولیت پخش بین المللــی فیلم را بر عهده 

دارد.
کارگردان: رســول کاهانی، نویســندگان: سُــرور 
پیروانی، حسن نجم آبادی، رسول کاهانی، تهیه کننده: 
محمــود یاوری، مدیــر فیلم بــرداری: علیرضا زندیه، 
امین دهقان، تدوین: رســول کاهانی، صدابردار: امین 
سواری زاده، صداگذار: آرمین سواری زاده، طراح صحنه 
و لباس: رســول کاهانی، کیارش ظریفــی، برنامه ریز 
و دســتیار اول کارگردان: صدف قطعی، اصلاح رنگ 
و نور: علی فخرزاده، عکس: ســجاد پیروانی و مشاور 

رسانه ای: علی کشاورز

علی دهکردی مدیرعامل خانه 
سینما شد

علی دهکردی بازیگر ســینما و عضو هیات مدیره، 
مدیرعامل این تشکل صنفی شد.

به گزارش هنرآنلاین، در جدیدترین جلســه هیأت 
رییســه خانه ســینما، علی دهکردی بازیگر سینما و 

عضو هیات مدیره مدیرعامل این تشکل صنفی شد.
رسول صدرعاملی سخنگوی خانه سینما اعلام کرد: 
در جدیدترین جلســه مقرر شــد یکی از اعضا هیأت 
رئیســه به عنوان مدیرعامل انتخاب شود که به اتفاق 

آرا علی دهکردی به عنوان مدیرعامل انتخاب شد.
 پیش از این مرضیه برومند مدیریت خانه ســینما 
را به عهده داشــت که پس از هشــت ماه تکیه بر این 

کرسی، چندی پیش از سمت خود استعفا کرد.

پردیس »چارسو« خانه 
»سینماحقیقت« شد

هفدهمین جشــنواره بین المللی فیلم مستند ایران 
»سینماحقیقت« در پردیس »چارسو« برگزار می شود.

بــه گزارش هنرآنلایــن، پردیس »چارســو« خانه 
هفدهمین جشنواره »سینماحقیقت« است.

این دوره از جشــنواره از دوشنبه ۲۷ آذرماه شروع 
شــده و نمایش آثار تا جمعــه اول دی ماه ادامه داد. 
شــنبه دوم دی مــاه مراســم اختتامیــه هفدهمین 
جشــنواره »ســینماحقیقت« در تالار وحدت برگزار 

می شود.
هفدهمین جشــنواره بین المللی فیلم مستند ایران 
با دبیری محمــد حمیدی مقدم  »ســینماحقیقت« 

برگزار می شود.

تلویزیونی  مجموعــه  طاهری،بازیگر 
»هنرآنلایــن«  بــه  یــاران«  »ســواد 
گفت:مــام تــلاش مــن و همــکاران 
خوبم در شــبکه آموزش این است که 
بتوانیم رســالت شبکه که همان عدالت 
به  آموزشی در راستای آموزش درست 

دانش آموزان است را گسترش دهیم.
گروه رادیــو و تلویزیون  هنرآنلاین  
مجموعــه تلویزیونی »ســواد یاران« با 
طراحــی، تهیه کنندگــی و کارگردانی 
عبدالرضــا فیروزان و با هدف پرداختن 
ابعاد مهم ریشه کنی بی سوادی،این  به 
روزهــا  روی آنتــن شــبکه آمــوزش  
مهمان منازل مخاطبان اســت. »سواد 
یاران« در ۳۰ قسمت ۲۰ دقیقه ای در 
گروه آموزشــهای رسمی شبکه آموزش 
با مشارکت سازمان نهضت سوادآموزی 
تولید شــده اســت. در هر قسمت این 
مجموعه به یکــی از معضلات و تبعات 
بی ســوادی در جامعه پرداخته می شود 
و در ادامه از همه اقشــار جامعه دعوت 
می شود تا برای آموزش و تشویق افراد 

بی سواد، به سهم خود همیاری کنند.
لذت بازیگری اصلا قابل قیاس 

با اجرا نیست
مجموعه  طاهری«،بازیگــر  »فریبــا 
نمایشــی »سواد یاران« در گفت وگو با 
بازی در  از  هنرآنلاین، مــی گوید:قبل 
تلویزیونی ســوادیاران   بنده  مجموعه 
ایران آیتم  تلویزیونی  برنامه مدرسه  در 
های بازی داشــتم) آموزش به صورت 
بازی و بازیگری انجام میدادم(و بعد از 
پخش شدن قســمت های نمایشی من 
در مدرسه تلویزیونی ایران تهیه کننده 
»ســوادیاران« با من تمــاس گرفتند و 
گفتند من در حال تولید یک مجموعه 
تلویزیونی به نام ســوادیاران هستم که 
محتــوا و موضوع ســریال ،جنگ با بی 
سوادی  است و از من خواستن در این 
ســریال ایفای نقش کنم.با کمال میل 
پذیرفتــم چرا که علاقــه ی من بعد از 
ضبط قســمت های نمایشی در مدرسه 

به بازیگری دو چندان شــده بود واقعا 
حال و هوای بازی رو دوســت دارم به 
شــدت تنوع در کار بازیگری بالاســت 
و باعث شــد تجربــه ی خوبی در این 

سریال کسب کنم.
اصلا  بازیگری  لــذت  افزود:  طاهری 
قابــل قیاس بــا اجرا نیســت؛ چرا که 
تنــوع در بازیگری و ایفای نقش جلوی 
دوربینــی که هــر لحظه بــا توجه به 
دیالوگی که میگی باید حست رو تغییر 
بدی بی نهایت خاص و جذابه و به نظر 
مــن بعد از کار تو معدن ســخت ترین 
کار بــازی در مقابل دوربین به شــمار 
می رود. قطعا تولید همچنین مجموعه 
بســیار  تاثیر  تواند  تلویزیونی می  های 
زیادی در بحث آموزش داشــته باشد.

هــدف از تولیــد اینگونــه مجموعه ها 
ریشــه کنی  ابعاد مختلف  به  پرداختن 
بی ســوادی اســت؛ لازمه داشتن یک 
آگاه  انسان های  داشــتن  جامعه سالم 
است. تولید این دسته از مجموعه های 

تلویزیونــی می تواند انگیــزه ای برای 
افرادی که علاقه مندند باســواد بشوند. 
پس وظیفه رســانه و البتــه بهتر بگم 
رسالت رسانه این است که با پرداختن 
به موضوعات مختلف جامعه که دغدغه 
مردم اســت به صورت نمایشی و تولید 
سریال به بالا بردن سطح دانش و سواد 

افراد کمک کند. اجتماعی 
 اثر گذاری مجموعه های 

نمایشی برای بالا بردن سطح 
دانش و سواد اجتماعی

این بازیگر معلم رســانه ملی تصریح 
کرد:کار در مدرســه تلویزیونی با شروع 
کرونا اســتارت خورد و مــن به عنوان 
مجری کارشــناس ار همــان روز اول 
شــروع به کار کردم و با توجه به شغل 
خودم که معلمیســت در برنامه مدرسه 
بــه لطف خــدا موفق عمل کــردم که 
تلویزیونــی در دوران  تفاوت مدرســه 
کرونــا با ادامــه ی برنامه ی مدرســه 
تلویزیونــی بعد از کرونــا در نقش من 

بود کــه ابتــدا از معلمی آغاز شــد و 
سپس به ســمت بازیگری سوق یافت.

دقیقــا نقطــه ی علاقه مندیــه من به 
بازیگری از همینجا شــروع شدکه بعد 
باعث  بازی در ســوادیاران  از پیشنهاد 
شــد که بتوانم از مهارت های کســب 
شده از مدرسه تلویزیونی در بازیگری) 
سوادیاران( اســتفاده کنم.ناگفته نماند 
که کار کــردن در مدرســه تلویزیونی  
باعث دیده شدن عملکرد من به عنوان 
مجری بازیگر شــد؛ چرا کــه ما معلم 

نداریم! بازیگر 
طاهری یادآور شــد: مــن به عنوان 
فرهنگی  خانــواده ی  کوچکترین عضو 
معتقــدم  معلــم بودن بــه تنهایی در 
آمــوزش و  یادگیــری موثــر در حال 
حاضــر و عصر جدیــد و بــا توجه به 
پیشــرفت تکنولــوژی و تغییر ذائقه ی 
کنار  نیســت.در  کافی  آمــوزان  دانش 
معلــم بودن اگــر مهارت آمــوزش به 
همراه بازی را داشــته باشیم قطعا و بلا 

شــک تاثیر بســیار زیادی در نحوه ی 
یادگیری نســل امروز خواهد داشــت؛ 
چرا که یادگیــری در زمان ما به دلیل 
نبودن محتواهای زیاد آسان تر از الان 

بوده است.
وی بیــان کــرد: نســل جدیــد به 
دنبــال محتوای جذاب اســت که یکی 
در  بــودن محتوا  فاکتورهای جذاب  از 
آمــوزش می تواند یادگیــری به همراه 
بازی باشــد.تمام تلاش من و همکاران 
خوبم در شــبکه آموزش این است که 
بتوانیم رســالت شبکه که همان عدالت 
به  آموزشی در راستای آموزش درست 
دانش آموزان اســت را گسترش دهیم.

در کل مجموعه ســوادیاران به ریشــه 
کنــی بی ســوادی پرداختــه و در هر 
قســمت به یکی از معضلات بی سوادی 
اشــاره کرده است؛ سوادیاران تجربه ی 
بینظیری برای من بود نقشــم را بسیار 
دوست داشــتم و خوشــبختانه تجربه 

های زیادی کسب کردم.

»فریبا طاهری«بازیگر »سواد یاران« :

اثر گذاری مجموعه های نمایشی برای بالا بردن سطح دانش و 
سواد اجتماعی

ســومین و چهارمیــن روز از پنجمین 
دوره جشنواره موسیقی »امیرجاهد« ۱۸ و 
۱۹ آبــان ماه در برج آزادی برگزار شــد و 
سنتورنوازان در این جشنواره اجراهای قابل 

توجهی داشتند.
بــه گــزارش هنرآنلایــن، ســومین و 
چهارمین روز از پنجمین دوره جشــنواره 
موسیقی »امیرجاهد« روزهای پنجشنبه و 
جمعه-۱۸ و ۱۹ آبان ماه- در رده های سنی 
»الف« )۹ تا ۱۱ سال(، رده سنی »ب« )۱۲ 
تا ۱۵ ســال(، رده ســنی »ج« )۱۶ تا ۱۸ 
سال(، رده ســنی »د« )۱۹ تا ۳۵ سال( و 
رده ســنی »ه« )۳۶ ســال به بالا( در برج 

آزادی تهران برگزار شد.
روز ســوم جشــنواره، پنجشــنبه- ۱۸ 
آبان مــاه- بــه اجــرای پیانــو در ژانرهای 
موسیقی کلاســیک غربی، موسیقی فیلم و 
داشت  اختصاص  ایرانی  موسیقی کلاسیک 
و در پایان، دیگر شرکت کنندگان با اجرای 
قطعاتی در ژانر موســیقی پــاپ در مقابل 

داوران به هنرنمایی پرداختند.
در اجراهای روز چهارم، جمعه- نوزدهم 
آبان ماه- بخش اول اجراها شامل اجراهای 
گروهــی موســیقی کوبه ای و موســیقی 
کلاســیک ایرانی بــود و بخــش پایانی به 

اجراهای دونوازی اختصاص داشت.
ایــن اجراها بــا حضور هیئــت داوران 
متشــکل از اســتادان محمد مقدسی، پویا 
ســرایی، مظفر شــفیعی، آرش فرهنگ فر، 
مهرداد کریم خاوری، بهنام وادانی و ســعید 

خرم شاهی برگزار شد.
بهترین  برگــزاری چنین جشــنواره ای 

کلاس درس برای نوازندگان است
بهنام وادانی از داوران جشنواره موسیقی 
امیرجاهــد در مورد اجراها اظهارداشــت: 
اجراها امیدوارکننده هستند. طبیعتاً در این 
مقطع ســنی ضعف هایی وجود دارد که به 
مرور زمان حل خواهد شــد. هر چه بیشتر 
اجرا داشته باشند می توانند نقاط ضعف شان 

را پیدا و اصلاح کنند.
وی گفت: شایســته اســت از مسئولان 
جشــنواره خانه موزه اســتاد امیرجاهد و 
خانه موســیقی ایران تشکر کنم که مسلماً 
کار بســیار ســختی انجام دادنــد. چنین 
جشــنواره هایی باعث می شــود نوازندگان 
با اســتعداد دیگری نیز تشــویق شــوند و 

رقابت بیشتری ایجاد شود. برگزاری چنین 
جشــنواره ای بهتریــن کلاس درس برای 

نوازندگان است.
استعدادهای خوبی در این 

جشنواره حضور داشتند
آرش فرهنگ فر دیگر داور جشنواره نیز 
در مورد کیفیت اجراها بیان کرد: اجراهای 
خوب و متفاوتی را شاهد بودیم و عده ای از 
نوازندگان خصوصاً در بخش دونوازی سنتور 
اجراهــای خیلی خوبی داشــتند و قطعات 
پخته ای را اجرا کردند. استعدادهای خوبی 
در این جشنواره حضور داشتند و هر کدام 
از اجراها رنگ و بوی خاص خود را داشت.

فرهنگ فــر گفت: هر ســاله اســتقبال 
بیشــتری از این جشــنواره می شود. به هر 
حال این موســیقی ها باید حفظ شــوند و 
حتی ایــن شــرکت کنندگان می توانند در 
فســتیوال های بین المللی شــرکت کنند و 

مقام کسب کنند.
نام و یاد دکتر معین و استاد 
امیرجاهد مسبب برگزاری این 

جشنواره شد
محمــد مقدســی از داوران جشــنواره 

امیرجاهــد نیــز در مــورد اجراهــا گفت: 
اجراهای بســیار خوبی را بــه خصوص در 
بخش ســنتور شــاهد بودیم و با توجه به 
اینکه زمان تمرین نوازندگان نیز کم بود اما 
بســیار پرقدرت ظاهر شدند و امیدوارم این 
جوانانِ مستعد آینده درخشانی در موسیقی 
کشور داشته باشــند. جای امیدواری برای 
نسل گذشته موســیقی است که قرار است 
چنین جوانان با انگیزه ای آینده موســیقی 

کشور را بسازند.
مقدســی همچنین در مــورد نقش این 
جشــنواره در آینده موســیقی کشور بیان 
کــرد: برگزاری این جشــنواره کار بســیار 
خوبی بود و درود می فرســتم به روان دکتر 
معین و استاد امیرجاهد که نام و یاد این دو 
عزیز مســبب برگزاری این جشنواره شدند 
و جوانان بااســتعداد و خوش ذوق را تشویق 
کردنــد با نواختن موســیقی، تمام غم ها و 
غصه های خــود را فراموش کنند و امیدوار 

به آینده درخشان باشند.
برگزاری این نوع جشنواره ها تأثیر 

مثبتی بر نوازندگان جوان می گذارد
پویا ســرایی داور این جشــنواره نیز در 

مورد کیفیت اجراها اظهارداشــت: قطعاتی 
که امروز شــنیدیم، قطعاتــی بودند که در 
ســالیان گذشته کمتر اجرا می شدند و تنها 
عده ای از اســاتید می توانستند آنها را اجرا 
کنند اما در اجراهای امروز، همین قطعات 
توســط نوازندگان سنین پایین تر اجرا شد. 
در کل، از اجراها بســیار راضــی بودم، به 
خصوص در بخش سنتور که واقعاً اجراهای 

درخشانی بودند.
چنیــن  برگــزاری  گفــت:  ســرایی 
جشنواره هایی برای نسل جوان بسیار خوب 
است، حتی باعث شد خود من علاقه مند به 
نوازندگی شــوم و در آن زمان دلخوش به 
این بودم که روزی در چنین جشنواره هایی 
حضور داشــته و اجرا داشته باشم برگزاری 
ایــن نــوع جشــنواره ها تأثیــر مثبتی بر 

نوازندگان جوان می گذارد.
داور جشنواره  سعید خرم شــاهی دیگر 
نیز در مورد اجراهای جشــنواره گفت: در 
بخش دونــوازی اجراها بســیار امیدبخش 
بود. جوانان نشان دادند که می توانند آینده 
خوبی داشــته باشند. نکته بسیار جالب این 
بود که اجراهای ضعیف بســیار کم بود. اگر 

کارشــان را جدی بگیرنــد می توانند آینده 
درخشانی در موسیقی داشته باشند.

وی افزود: جالب اســت کــه خانواده ها 
حتی با وجود مشــکلات اقتصادی، کماکان 
از فرزنــدان خــود حمایــت می کنند که 
فرهنگ موســیقی ایرانی را زنده نگه دارند 
و امیدوارم روند رو به رشد نوازندگان جوان 

ادامه پیدا کند.
چهارمیــن و پنجمین دوره جشــنواره 
موسیقی اســتاد امیرجاهد بنا بر تصمیم 
برگزارکننــدگان این جشــنواره به همت 
خانه موزه دکتر معین و اســتاد امیرجاهد، 
خانه موســیقی ایــران و بــرج آزادی با 
مجوز دفتــر موســیقی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی به صورت همزمان از ۱۱ 
تــا ۲۶ آبان ماه در بخش هــای تکنوازی، 
دونــوازی، اجــرای گروهــی و پژوهش و 
بخش ویژه اســتعدادهای درخشــان در 
گونه های مختلف همچون موسیقی ایرانی 
)دســتگاهی و نواحی(، کوبه ای، کلاسیک 
غربی و پاپ در ســالن برج آزادی تهران، 
خانه موزه اســتاد امیرجاهد و سرای ابوذر 

برگزار می شود.

درخشش سنتورنوازان در جشنواره موسیقی »امیرجاهد«
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بازیگر فیلم »هبه« نامزد 
دریافت جایزه از جشنواره 

آمریکایی شد
نســترن پارســاییان برای بازی در فیلم کوتاه »هبه« در 
بین نامزدهای بهترین بازیگر زن دوازدهمین جشــنواره سن 

لوییس آمریکا قرار گرفت.
به گزارش هنرآنلاین، »هبه« به نویسندگی و کارگردانی 
هاتف عســگری و تهیه کنندگی حسام علی عسگری که به 
تازگی در دوازدهمین جشــنواره سن لوییس آمریکا راه پیدا 
کرده، توانســت نامزدی بهترین بازیگر زن را برای نســترن 

پارساییان به ارمغان بیاورد.
این اثر کوتاه روایتی متفاوت از نقش خانواده در سرنوشت 

فرزندان است.
هاتف عســگری که پیشتر در عرصه مستندسازی، اجرا و 
برنامه سازی تلویزیون فعالیت داشته، نویسندگی و کارگردانی 

»هبه« را برعهده دارد.
این فیلم کوتاه در تاریخ ۱۴ تا ۱۷ نوامبر در سن لوییس، 

آریزونای آمریکا نمایش خواهد داشت.
»هبه« روایتی متفاوت از مسئله کودک همسری است.

دیگر عوامل این فیلم کوتاه عبارتند از: مدیر فیلمبرداری: 
علیرضا کلیایی، طراحی و ترکیب صدا: امیرحســین صادقی، 
مدیر صدابرداری: مســعود شاهوردی، تدوین: فاطمه توکلی، 
مدیر تولید: مصطفی غزنوی، مشاور فیلمنامه: نیکا عسگری، 

تهیه کننده: حسام علی عسگری.

دبیرخانه جشنواره بین المللی 
فیلمهای کودکان و نوجوانان، 

دائمی شد
بنیاد ســینمایی فارابی با هدف ایجــاد امکان پیگیری و 
اجــرای بهینه برنامه های راهبردی و زیر ســاختی در حوزه 
ســینمای کودک و نوجوان، دبیرخانه جشــنواره بین المللی 

فیلمهای کودکان و نوجوانان را دائمی کرد.
به گزارش هنرآنلاین، پیش از این دبیرخانه جشــنواره به 
صــورت دوره ای و غیر دائمی در آســتانه برگزاری هر دوره 
تشــکیل و پس از پایان جشنواره نیز به فعالیت خود خاتمه 

می داد.
با تصمیم جدید بنیاد، دبیرخانه دائمی جشنواره به صورت 
مستمرفعالیت می کند و محدود به برگزاری جشنواره نخواهد 

بود.
ســی و پنجمین جشــنواره بین المللی فیلمهای کودکان 
و نوجوانــان چندی پیش با دبیری مجیــد زین العابدین در 
اصفهان برگزار شــد و انتظار می رود فعالیت دائمی دبیرخانه 
جشــنواره بتواند فصل جدیدی را در حرکت رو به رشد این 

رویداد دیرپای سینمایی آغاز کند.
 بر اســاس این تصمیم دفتــر دائمی دبیرخانــه نیز در 
ســاختمان مرکزی بنیاد ســینمایی فارابی افتتــاح و آزاده 
غفاری بعنوان مسئول این دبیرخانه معرفی  و در حال حاضر 
امور مربوط به هفتمین المپیاد فیلمسازی نوجوانان ایران را 
پیگیری می کند. ضمن اینکه دبیرخانه جشــنواره های بنیاد 
سینمایی فارابی با مدیریت سیمون سیمونیان در حال ادامه 

کار است.

دبیرخانه شورای فرهنگ عمومی اعلام 
کرد:

شب یلدا و چهارشنبه سوری از 
تقویم حذف نشده است

دبیرخانه شــورای فرهنگ عمومی کشــور در اطلاعیه  
ای با تکذیب حذف دو مناســبت ملی از تقویم رســمی 
کشور اعلام کرد نه تنها هیچ مناسبتی حذف نشده، بلکه 
در کنار عنوان شــب یلدا یک مضمون فرهنگی ترویجی 
یعنــی فرهنگ مهمانی و پیوند با خویشــان که از ارکان 
زیســت خانواده ایرانی می باشد به تقویم ملی اضافه شده 

است.
شــب یلدا و چهارشنبه ســوری از تقویم حذف نشده 

است
به گزارش هنرآنلاین، در توضیحات دبیرخانه شــورای 
فرهنگ عمومی کشور آمده اســت: شورای عالی انقلاب 
فرهنگی هرســاله بر اســاس مصوبات شــورای فرهنگ 
عمومی، مناســبت های جدیدی را با توجه به پیشنهادات 
اشــخاص حقیقی و حقوقی برای درج در تقویم رســمی 
کشور تایید می کند. در همین رابطه شورای عالی انقلاب 
فرهنگــی در جلســه ۸۹۹ مورخ ۱۸/۷/۱۴۰۲ هشــت 
مناسبت برای درج در متن تقویم و پنج مناسبت را برای 
درج در ضمیمه تقویم رســمی کشور تصویب کرده است. 
در ایــن اطلاعیه آمده اســت: از جمله مناســبت های 
جدید »روز ترویج فرهنگ میهمانی و پیوند با خویشان« 
اســت که همزان با ۳۰ آذر )شب یلدا( و در کنار عنوان 
شــب یلدا می باشــد. شــب یلدا جزء فرهنگ غنی مردم 
ایران اســلامی است که نه تنها یک امر ملی است بلکه به 
خاطر حضور اعضای خانواده ها در کنار یکدیگر به عنوان 

یک امر دینی مورد توجه است.
در این اطلاعیه درباره مناســبت دیگر هم اضافه شده: 
برای اســتفاده بهینه فرهنگ از روزهای پایانی ســال به 
ویژه چهارشنبه ســوری که در جامعه ایرانی مورد توجه 
اســت، مناسبت »روز تکریم همســایگان« برای درج در 
متن تقویم رســمی کشــور در روز سه شــنبه آخر سال 

تصویب شده است. 
در پایــان ایــن اطلاعیــه دبیرخانه شــورای فرهنگ 
عمومــی با تاکید بر اینکه هیچ مناســبتی حذف نشــده 
اســت آمده: دو مناســبت فوق با توجه بــه ویژگی های 

فرهنگی و هویتی ایرانیان به تقویم اضافه شــده است.

نخستین تجربه آرمان خوانساریان یک 
عاشقانه آرام با طعم نوستالژی و رگه های 

اجتماعی است.
گروه سینمایی هنرآنلاین: علی بهاریان 
)ســهراب بهاریان( دانش آموخته رشــته 
ادبیات نمایشــی اســت که به تازگی در 
مدرسه ای به عنوان معلم ادبیات استخدام 
شده اســت. سختگیری های او حتی باعث 
اعتراض مدیر مدرســه هم شده! بهاریان 
مجبور می شود با وجود میل باطنی به شهر 
محل تحصیل )تنکابن( بازگردد، شهری که 
برای وی پر از خاطره های تلخ و شــیرین 

است.
و  فیلمنامه نویس  خوانســاریان،  آرمان 
کارگردانِ »جنگل پرتقــال« به این بهانه 
از نســلی می گوید که گویی خود را برتر از 
هر نسلی می داند. نسلی که جوانانِ امروزی 
را جمعی بی ســواد، الکی خوش، بی آرمان، 
بی ادب، بی ریشه، بی توجه به گذشته، بدونِ 
توجه به اتفاق های اجتماعی و سیاسی و... 
قلمداد می کند. نسلی که می خواهد با پتکِ 

دورانِ طلایی گذشــته بر سرِ آینده بکوبد 
بدون اینکــه راه حلی برای پرســش ها و 

مشکلاتِ امروز داشته باشد.
بهاریان نمونه آدم هایی است که در حلِ 
ساده ترین مشــکلاتِ امروز خود مانده اما 
می خواهند به همه درسِ اخلاق و چگونه 
زیســتن بدهند. او قرار بوده چخوفِ آینده 
نمایشنامه نویســی ایران بشــود اما هنوز 
نتوانسته تک نمایشنامه خود را به صحنه 
ببرد چون هیچ کارگردانی را لایقِ این امر 
نمی داند! علی آنقدر غرقِ توهم خودساخته 
اســت که می پندارد در گذشــته رهبری 
اعتراض های دانشجویی را به عهده داشته 
و یک لیــدرِ تمام عیار بوده اما بیننده رفته 
رفتــه درمی یابد وی بیشــتر وقت ها فقط 
گنده گویــی می کند و گذشــته اش پر از 

گاف هایِ بزرگ است.
بهاریان فقط شــعار می دهــد اما پر از 
ضعف های شــخصیتی اســت و به همین 
دلیــل عصبانــی و طلبکار اســت و چون 
نتوانســته به جایگاه واقعی برسد پس به 

ضعیف تر از خود زور می گوید. جالب اینکه 
در پیجــش از حقوق زنان دفاع می کند اما 
در گذشــته خودش خیانتی بزرگ در حقِ 
یکی از همشاگردی هایش یعنی مریم سیف 

مرتکب شده است.
بیننده اواسط فیلم درمی یابد بهاریان از 
عشــق مریم سوء استفاده و تمام پیام های 
عاشــقانه او را در خوابگاهِ پســران پخش 
کرده است. بر اثر همین اتفاق، مریم دچارِ 
مشــکلاتِ روحی شده اســت. علی برای 
عذرخواهی و دلجویی سراغِ سیف می رود 
اما وقتی درمی یابد او در تصادف حافظه اش 
را از دســت داده سعی می کند از موقعیتِ 
پیش آمده سوء استفاده کند وتمامِ اتفاق ها 

را وارونه جلوه دهد.
اما این تازه اول ماجرا و فرصتِی ایده آل 
برای انتقام جوییِ مریم از علی است. شاید 
یکی از ســکانس های زیبــایِ فیلم زمانی 
اســت که بهاریان سرخورده از همه جا به 
پارتیِ دانشجویانِ جدیدِ دانشگاه می رود تا 
باز هم افاضه فضل کند و شاید عقده گشایی 

اما در برخوردِ با نسلِ جدید درمی یابد تمامِ 
پیشداوری هایش درباره این نسل غلط بوده 
و اتفاقا نســلِ جدیــد، آگاه و فرزندِ زمانه 

خویش است.
»جنگل پرتقال« فیلمی درباره امروز و 
روابط امروز است، فیلمی خوش ساخت که 
می داند چه می خواهد بگوید برای همین از 
اضافه گویی حذر می کند. آرمان خوانساریان 
با اولین ســاخته خود در حیطه فیلم بلند 
نویدِ تولدِ یک کارگــردانِ خوش قریحه را 

می دهد. نقش آفرینی بازیگرانِ فیلم یعنی 
میرســعید مولویــان، ســارا بهرامی، رضا 

بهبودی و... خوب و ستودنی است.
شاید اوج نقش آفرینی بهرامی و مولویان 
صحنه ای اســت که مریم اعتراف می کند 
فراموشی ندارد و دنیا را بر سرِ علی خراب. 
در این روزهای پاییزی دیدن این فیلم 
اندکی آرامش، نوســتاژی و عشق را به ما 
هدیه می کند.گاهی باید در عطر پرتقال و 

خاک باران خورده غرق شد.

در خــلال قصه نیمه عاشــقانه و نیمــه دراماتیک 
»گیجگاه«، پیغام هایی نه چندان بدیع اما مهم می توان 
یافت؛ مهم ترین آنها اینکه علیرغم اتفاقات شوربختانه ای 
که در نیمه دوم رخ می دهد اما این عشق و جوانمردی 

است که همچنان پابرجاست.
گروه ســینما هنرآنلاین: حامد بهــداد قصه اش را 
یک قصه شــریف توصیف می کند که حرمت عشق را 
حفظ می کند. فیلم »گیجگاه« ســاخته عادل تبریزی 
یک کمدی عاشــقانه نوســتالژیک از جنس عشق های 
دهه شصتی اســت. فعلا ششمین فیلم پرفروش گیشه 
اســت و حضور در این جایگاه به دلیل آن است که در 
مواجهه با آن، اصلا با یک فیلم گیشــه ای و زرد طرف 
نیستیم. »گیجگاه« اگرچه یک فیلم کمدی است اما از 
کمدی ای نیست که بخواهد به هر قیمتی خنده بگیرد 
و مخاطب جذب کند و پرفروش شود. این فیلم بیش از 
آنکه در پی شوخی سخیف باشد در پی شوخی اخلاقی 
است و می خواهد پیام اخلاقی خودش را با چاشنی طنز 

به مخاطب ارائه کند.
داســتان فیلم در دهه شــصت می گذرد و خواندن 
ادامه گزارش ممکن است به لو رفتن بخش هایی از آن 
منتهی شود. مسلما دهه شــصت، بستری حاصل خیز 
برای طنزهایی اســت که هنوز هم طرفداران بسیاری 
دارد. با این حال اما آنچه این کارگردان فیلم اولی جلوی 
دوربین برده، فیلمی نیست که از ابتدا تا انتها مخاطب 
را مدهوش خود کند و ســالن را از خنده به مرز انفجار 
برســاند؛ گهگاهی تک خنده هایی از مخاطب می گیرد 
و به همین مقدار هم راضی اســت چون خنداندن کار 
اصلی اش نیســت و هدف مهم تری بــرای خود متصور 

اســت که هدف بسیار محترمی اســت و این روزها در 
فیلم هایمان کمتر به آنها پرداخته ایم.

در »گیجگاه«، عشقی شکل می گیرد که حامد بهداد 
یا همان آقای خشــنود نقش اول آن است و پس از به 
ثمر نشســتن این عشــق، تازه اول ماجراست و همین 
نقش اول در توییستی عجیب و غریب، از عاشق پیشه ای 
که کامروا شــده بود و همه چیز بر وفق مرادش پیش 
می رفت، تبدیل به شخصیتی می شود که دیگر بخت با 
او یار نیســت. در خلال این قصه نیمه عاشقانه و نیمه 
دراماتیک، پیغام هایی نه چندان بدیع اما مهم می توان 
یافت. علیرغم همه اتفاقات شوربختانه ای که در نیمه دوم 

رخ می دهد اما این عشق است که همچنان پابرجاست؛ 
شــاید خیلی چیزها در قصه »گیجگاه« به هم می ریزد 
اما جوانمردی همچنان پابرجاســت و سکانسی که بین 
سروش صحت و حامد بهداد می گذرد و تنها رویارویی 
این دو شخصیت در فیلم است، چقدر زیبا خنده و غم 

را در هم می آمیزد تا این پیام را منتقل کند!
اگــر حامد بهداد در ســخنانش در اکــران مردمی 
»گیجگاه«، عشــق حاضر در این فیلم را دارای حرمت 
می دانــد، به دلیل دوری اش از همین آلایش هاســت و 
اگر قصــه آن را قصه ای بااخلاق، باحیا و نجیب معرفی 
می کند که خندیدن به آن مشــروع و مجاز اســت، به 

همین علت اســت که عشق نوســتالژیک »گیجگاه«، 
جنسش با عشق هایی که در بسیاری از فیلم های دیگر 
دیده ایم، فــرق دارد. »گیجگاه« به دنبال رقابت با هیچ 
فیلم دیگری نیســت و نباید در جدول فروش گیشه به 
دنبال آن بگردیم. این فیلم آمده تا حرفش را و تلنگرش 
را به مخاطب بزنــد و برود. اگرچه در میانه های جدول 
فروش است اما مخاطب خاص خودش را دارد و همین 
برایش کافی است. این فیلم برای تغییر معادلات گیشه 
نیامده اســت؛ چون در بیــن حرف هایش، حرف هایی 
می شــنویم که متاســفانه این روزها خریــدار ندارد؛ 

حرف هایی از جنس اخلاق، نجابت و شرافت!

رضــا کیانیان در رابطه با آثار کمدی باب شــده 
در سینمای کشــور به هنرآنلاین گفت: یک زمانی، 
کیفیت آثار ســینمایی چنان بالا بود که مخاطبان 
برای تماشای آثار سینمایی سر و دست می شکاندند 
تا بتوانند فیلم ببینند اما از حدود دو دهه گذشــته 
به بعد این سفره جمع شد و اغلب آثار سینمایی به 
سمت کمدی های بی شناسنامه و لمپن رفته است.

گروه ســینما و تئاتر »هنرآنلاین«: رضا کیانیان، 
بازیگر ســینما و تئاتر ایــن روزها نمایش »پدر« را 
به کارگردانی آروند دشــت آرای در ســالن اصلی 

مجموعه تئاترشهر روی صحنه دارد.
این هنرمند با حضــور در خبرگزاری هنرآنلاین 
در خصوص وضعیت محوطه تئاتر شهر به خبرنگار 
هنرآنلاین گفت: دو ســال پیــش پیامی در فضای 
مجازی منتشــر کردم مبنی بر این که »تئاترشــهر 
پیشــانی فرهنگی شهر تهران اســت« و گله کردم 
که چرا فضای محوطه تئاترشــهر هیچ رنگ و بوی 
فرهنگی ندارد و متاسفانه از فضای امنی برای اهالی 
و هنر و خانواده ها برخوردار نیســت ار همان موقع 
قرار بود با همکاری وزارت ارشاد و شهرداری تهران 
این مشکلات بررسی شود تا راهکاری برای حل آن 
ارائه دهند. اما هنوز هنوز هیچ اتفاق خاصی در این 
زمینه رخ نداده اســت و متاسفانه وضعیت محوطه 

تئاترشهر هرروز بغرنج تر می شود.
وی افزود: من و آقای آروند دشــت آرای چندین 
طرح برای ســاماندهی تئاترشــهر ارائــه داده ایم 
اما نتیجه ای در پی نداشــته اســت از سوی دیگر 
شــنیدیم قرار اســت که اطراف تئاترشهر را شیشه 

بکشند.
وی خاطرنشــان کرد: اجرای طرح ما بدون هیچ 
گونه تنش قطعا تأثیرگذار خواهد بود و حتی اعلام 
کردیم نه تنها حاضریم این طرح  را بصورت رایگان 
عملیاتــی کنیم بلکه برای مجموعه تئاتر شــهر نیز 
درآمدزایی خواهیــم کرد اما متاســفانه علی رغم 
پیگیــری های متعدد،  برای ایــن طرح هنوز هیچ 

اتفاقی رخ نداده است.

کیانیــان همچنین در بخش دیگری از ســخنان 
خود در رابطه با آثار کمدی باب شــده در سینمای 
کشــور بیان کرد: یک زمانی، کیفیت آثار سینمایی 
چنــان بالا بود کــه مخاطبان برای تماشــای آثار 
سینمایی سر و دست می شــکاندند تا بتوانند فیلم 
ببیننــد اما از حــدود دو دهه گذشــته به بعد این 
سفره جمع شــد و اغلب آثار ســینمایی به سمت 

کمدی های بی شناسنامه و لمپن رفته است.
او ادامه داد: وقتی از کنار ســینماها رد می شوم 
شــاهد اکران همزمان چند فیلم کمدی هســتیم  
که اگر پوســتر هر کدام را ببینید و اســم  فیلم ها 
و عوامل یکســان را جا به جا کنیــم چیزی تغییر 
نمی کند. حتی نام چند مورد از کارگردانان این آثار 
را تا به حال اسمشــان را نشنیده ام و معلوم نیست 

از کجا به یکباره وارد سینمای کشور شده اند.
کیانیان ادامه داد: در واقع ســاختن اینگونه آثار 
کمدی هنر خاصی نمی خواهد، کافی اســت شــما 
دو هفتــه در فضای اینســتاگرام بچرخید و کلیپ 

هــای طنزهــای آن را جمع آوری کنیــد و نتیجه 
آن می شــود  یکی از این فیلم های کمدی در حال 
اکــران. تولید این آثــار هزینه زیادی نــدارد زیرا 
صرفا نمایــش جوک های اینســتاگرامی پرطرفدار 
اســت. که با ادامه این روند شاهد رواج بی ریشگی 

و بی شناسنامه شدن آثار سینمایی کشور هستیم.
رضــا کیانیــان در رابطه به عــدم دغدغه مندی 
برخــی از بازیگــران نســل جدید نســبت به هنر 
بازیگری و حضور در آثار باکیفیت گفت: یک زمانی 
بود که همه بازیگران  در کنار هم در ســینما فعال 
بودند اما از ســالیان پیش با ورود پول بیشــتر به 
ســینما، دســته بندی های  بازیگر خوب و بازیگر 
بد شــکل گرفت است  و مسئولین فرهنگی باید در 
این خصوص ســازماندهی کنند و برای ساماندهی 
و مدیریت بیش از هزار فارغ التحصیل رشــته های 

هنری برنامه ریزی وجود داشته باشد.
این بازیگــر همچنین گفت: در تمام کشــورها 
تئاترهای مرجع شان همیشــه با کمک دولتی اجرا 

می شــوند زیرا چراغ آن باید روشن باشد تا بقیه از 
آن تغذیه کنند. امروز ایران در ســال حدود ۱۸۰۰ 
دانش آموخته رشــته تئاتر دارد که این تعداد کجا 
باید آموزش ببینند؟ یک بخشــی از آن دانشــگاه 
اســت یک بخش دیگــری باید تئاتر مرجع باشــد 
که ببینند. دانشــگاه باید دانشجوها را بیاورد تئاتر 

ببینند و سر کلاس درباره نمایش صحبت کنند.
بازیگر فیلم »ســینما متروپل« در رابطه با عدم 
اکران این فیلم اظهار کرد: ســال گذشته بودجه ای 
به بنیاد ســینمایی فارابی داده شــد تــا چند فیلم 
درجــه یک بســازد. فارابی هم با چنــد کارگردان 
قدیمی و کارگردان جوان ۱۵ فیلم ساخت. یکی از 
این ها فیلم »سینما متروپل« بود که من هم در آن 
بازی کردم. در جشنواره فیلم فجر هم یکی از فیلم 
هایــی که حرف جدی برای گفتن داشــت  همین 
فیلم بود و جوایز بســیاری را دریافت کرد اما نکته 
جالب و قابل تامل اینجاســت هنوز این فیلم اجازه 

اکران عمومی نگرفته است.
کیانیان ادامه داد: ســینما و هنــر را هیچ کس 
در جهــان و در تاریخ جلویش را نتوانســت بگیرد. 
چرا که پنج هنر اصلی با بشــر به دنیا می آید. یک 
کودک وقتی آهنگی برایش پخش کنیم شادی می 
کنــد  و مــی رقصد این را خداوند بــه او  یاد داده 
اســت از ســویی کودک گاهی با خودش با اصوات 
نامشــخص آواز می خواند. اگــر مقابل کودک رنگ 
و کاغذ بگذارید به هرصورتی نقاشــی می کند. اگر 
مقابلش خمیربازی بگذارید، مجسمه سازی می کند. 
اگــر چوب به او بدهید، بــا همان چوب نقش بازی 
می کند.پنــج هنر اصلی هــر  کودکی در هر کجای 
جهان و با هر نژاد و مذهبی متولد می شــود این را 

با خود دارد.
وی افــزود:  هنر با هــر کودکی دوبــاره متولد 
می شــود و این معجزه اســت همانطور که پیامبر 
اسلام معجزه اش قرآن است و برای بشر تا آخر عمر 
کافی اســت. خدا هم از رگ گردن به ما نزدیک تر 

است.

نوستالژی یک نویسنده شکست خورده

نگاهی به فیلم در حال اکران عادل تبریزی که برای رقابت به گیشه نیامده است؛

»گیجگاه«؛ یک تلنگر عاشقانه!

بازیگر سینما و تئاتر:
فیلم های کمدی صرفا نمایش جوک های اینستاگرامی شده است
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»زاج« در جشنواره پرتغال 
روی پرده می رود

فیلم کوتاه »زاج« در جشــنواره کامینهوس کشور پرتغال 
به نمایش در می آید.

به گزارش هنرآنلاین، فیلم کوتاه »زاج« به نویســندگی 
و کارگردانــی جواد گنجی و تهیه کنندگــی بهنام آذرپور و 
جــواد گنجی که در حال حاضر در بیست وهشــتمین دوره 
کانبرای اســترالیا در حال نمایش اســت، به بیست ونهمین 
جشــنواره کامینهوس پرتغال راه پیدا کرد و قرار اســت در 
 The Power of تاریــخ ۱۰ تــا ۱۸ نوامبر در بخــش
Representations در کویمبرای پرتغال به نمایش 

در آید.
در خلاصه داستان این فیلم آمده است:

»در هیاهوی وارونگی انسانیت، در پیچ و تاب بی اعتمادی 
گم شده ایم...«

سارینا ترقی، محمدمسعود گنجی، کیوان علی محمدی، 
المیرا تدین، حامدخاکسار، نگار فرنود، بهار بهمن پور در این 

فیلم ایفای نقش کرده اند.
همچنین عوامل این فیلم کوتاه عبارتند از:

تدویــن: عماد خدابخش، صداگــذار: بهمن اردلان، طراح 
گریم: محســن دارســنج، مدیر تولیــد: امیر اســکندری، 
فیلمبــردار: وحید ملک محمدی، طراح صحنه و لباس: زهرا 
صمدی، صدابردار: حســن کرامتی، برنامه ریز و دستیار اول 
کارگردان: افشــین علیزاده، منشی صحنه: آنیتا فیروزبخت، 
دستیار کارگردان: نرگس احمدی، دستیار تولید:مهدی دشت 
آرا، گروه تدارکات: ســید مجید حسینی، سعید زحمتکش، 
روح الله غفــارزاده، رضا رخ، عکاس: ســمیه جعفری، طراح 
پوستر: محمدرضا بهشتی، تیزر: احمدرضا اسماعیلی، مشاور 

رسانه ای: مریم قربانی نیا و پخش بین الملل: فرست اسکرین.

هشتمین حضور جهانی »گیج گاه« 
در آمریکا

فیلم ســینمایی »گیج گاه« به کارگردانی عادل تبریزی و 
تهیه کنندگی حنیف ســروری و میرولی اله مدنی در هشتمین 
حضور بین المللی خود در فهرست نمایش فیلم های سینمایی 

پنجمین جشنواره Skiptown قرار گرفت.
بــه گــزارش هنرآنلایــن، ایــن رویــداد ســینمایی در 
لس آنجلــس )هالیوود( برگزار می شــود و عمده مخاطبان آن 
را پخش کنندگان، تهیه کننــدگان و دیگر متخصصان صنعت 
فیلم سازی در هالیوود تشــکیل می دهند که بر اساس جدول 
نمایش جشنواره، گیج گاه، دیروز - جمعه - ۱۰ نوامبر مصادف 
با ۱۹ آبان ساعت ۱۶ و ۳۰ دقیقه به وقت لس آنجلس در این 

رویداد به نمایش درآمد.
ایــن اثر پیش از این، موفق به دریافــت جایزه از چهلمین 
جشــنواره ورزشــی میلان، بهترین فیلمنامه از شانزدهمین 
جشــنواره چبوکساری روســیه، نامزد دریافت بهترین فیلم از 
پانزدهمین جشنواره فیلادلفیا آسیایی آمریکا، نامزد دریافت ۳ 
جایزه از چهل وسومین جشنواره فیلم های ورزشی پالرمو ایتالیا 
و همچنین موفق به حضور در بخش رقابتی بیستمین جشنواره 
فرشته تابناک مسکو، نهمین جشنواره شیملا در هند و نهمین 

جشنواره سینه لاویستا در آرژانتین شده است.
این فیلم توسط ماداکتو پیکچرز با مدیریت محمد توریوریان 

به جشنواره های بین المللی عرضه می شود.
حامد بهداد، باران کوثری، ســروش صحت، بهرنگ علوی، 
امیرحسین رستمی، نادر سلیمانی، بیژن بنفشه خواه، سیاوش 
چراغی پور, علی راد، مریم همتیــان، محمد الهی، علی باغفر، 
ایمان اسماعیل پور، داوود ونداده، حامد شیخی، وحید رحمتی 
با حضور فرهاد آییش و با هنرمندی جمشید آریا )هاشم پور( 

در گیج گاه ایفای نقش می کنند.
رضــا صفایی پور و حســن رضایی نقش آفرینــان این فیلم 

سینمایی هستند.
این فیلم با ســرمایه گذاری مشــترک محمد حسینخانی و 

حنیف سـروری تولید شده است.

تدوین »لاک پشت« به پایان رسید
پس از پایان فیلمبرداری فیلم سینمایی »لاک پشت« به 
نویسندگی و کارگردانی بهمن کامیار تدوین آن توسط پویان 

شعله ور به پایان رسید.
به گزارش هنر آنلاین تدوین فیلم سینمایی »لاک پشت« 
به نویسندگی و کارگردانی بهمن کامیار که فیلمبرداری آن 
در سکوت خبری انجام شد، این روزها توسط پویان شعله ور 
به پایان رسیده است تا پس از انجام دیگر مراحل فنی، برای 

نمایش آماده شود.
فرهــاد اصلانی کــه اولین تصویر از ایفــای نقش او در 
»لاک پشــت« منتشر شــده اســت، نقش اصلی این فیلم 

سینمایی را بر عهده دارد.
»لاک پشت« به عنوان سومین فیلم بلند سینمایی بهمن 
کامیار در مقام کارگردان پس از فیلم های »مرداد« و »در وجه 
حامل«، یک درام روان شناسانه است که فضایی متفاوت دارد.

کامیار که تهیه کنندگی آثاری چون »سد معبر« و »کارت 
پرواز« را در کارنامه خود دارد، »لاک پشــت« را نیز در مقام 

تهیه کننده به مرحله تولید رسانده است.
عوامل اصلی »لاک پشت« عبارتند از تهیه کننده، نویسنده 
و کارگردان: بهمن کامیار، تهیه کننده اجرایی و مدیر تولید: 
سجاد رحیمی، مدیر فیلمبرداری: وحید ابراهیمی، تدوین: 
پویان شعله ور، مدیر صدابرداری: امیر نوبخت، طراح گریم: 
محسن دارسنج، طراح صحنه: سعید مربی، طراح لباس: آرام 
موســوی، مدیر برنامه ریزی: آوا بالاور، منشی صحنه: لادن 
رحمتی، دســتیار اول فیلمبردار: فرهاد رستمی، دستیاران 
کارگردان: بهرنگ حجازی، میلاد گروســی، مدیر تدارکات: 
محمد ابراهیمی، مشاور پروژه: حسین متحد، عکاس: حسین 

حاجی بابایی.

ســپیده آرمان نویســنده و بازیگر فیلم »آهــو« در گفتگو با 
هنرآنلاین در رابطه با وضعیت ســینمای ایران گفت: فیلم های 
پرمخاطــب امــروز فیلم های کمــدی و اجتماعی هســتند که 
مخاطب از این همه بازنشــر سیاهی ســردرد می گیرد و جای 
فیلم هایی مانند»آه« که عاشــقانه و شاعرانه است در سینمای 

است. ایران خالی 
نویســنده و بازیگــر  »آهو« در گفــت وگو بــا هنرآنلاین: 
مخاطبــان ســینما از حجم بالای  ســیاه نمایی برخــی فیلم ها 

می گیرند   سردرد 
گــروه ســینما »هنرآنلایــن«: فیلــم ســینمایی »آهو« به 
کارگردانی هوشــنگ گلمکانی و نویســندگی ســپیده آرمان و 
تهیه کنندگــی جواد نوروزبیگی مدتی اســت کــه به اکران در 
ســینماهای کشور رسیده اســت. بازیگران این فیلم علی مصفا 
، ســپیده آرمان ، حامد کمیلی ، ســهیلا رضوی ، رضا یزدانی 
، محمــد طاها جمشــیدی ، غلامعلی رضایی و رضــا کیانیان 

. هستند
ســپیده آرمان که هم نویســنده و هم بازیگر این اثر است، 
از دنیای روزنامه نگاری وارد دنیای فیلمنامه نویســی و بازیگری 
شــده اســت. وی فعالیت هنری خــود را بــا نقش آفرینی در 
چندیــن فیلم کوتاه آغاز کرده و پیش از آن نیز در حوزه تئاتر 

است. داشته  فعالیت هایی 
روزنامه نگار  این سوال شروع می کنم که شما  *با 
بودید. چطور شــد که فیلمنامه نویسی و بازیگر فیلم 

»آهو« برای شما رقم خورد؟
من در تمام سال هایی که روزنامه نگاری می کردم هم زمان در 
گروه های تئاتر حضور داشــتم و در کلاس های فیلمنامه نویسی 
فرهاد توحیدی و کارگردانی شــهرام مکری هم  شرکت کردم و 
دوره بازیگری را در موسســات مختلفی گذراندم. من هم زمان 
مجــری هم بودم. یک روزی که آقای گلمکانــی تصمیم گرفته 
بودند که بر اســاس کتاب موردعلاقه شــان فیلمی بسازند. من 
بســیار به فضای کتاب نزدیک بودم. قهرمان داســتان دختری 
بود که فضای شــاعرانه ای داشت و اهل ادبیات بود و احساسات 
عمیقی داشــت. من کتاب را که خواندم متوجه شدم روحیاتش 
بســیار شــبیه من اســت. زمانی که آقای گلمکانی پیشــنهاد 
ســاخت این فیلم را دادند با واکنش های مختلفی روبرو شدند. 
برخــی موافق این بودند که یک منتقد ســینمایی معروف فیلم 
بســازد و برخی مخالف. اما در نهایت قرار بر ســاخت فیلم شد 
و فیلمنامــه کار را من بر عهده گرفتم. نوروز ۹۹ که اوج کرونا 
بود، من ســه مــاه در خانه بودم و فیلمنامه را نوشــتم و آقای 
گلمکانــی مطالعه می کردند و نظر می دادنــد. پیدا کردن تهیه 
کننــده برای این کار ســخت بود. چرا که یــک فضای خاصی 
داشــت و تهیه کننــدگان بیشــتر مایل اند که فیلــم کمدی و 
یا فیلم اجتماعی ســیاه بســازند. فیلم ما نــه کمدی بود و نه 
ســیاه نمایی. بســیاری از تهیه کنندگان اثر را نپذیرفتند. من به 
واسطه آشــنایی ام با آقای نوروزبیگی با ایشان صحبت کردم و 

پذیرفتند. ایشان  نهایت  در 
به  فیلم ها  بیشتر  که  کردید  اشاره  هم  *خودتان 

فیلم هایی  چقدر  است.  رفته  اجتماعی  یا  کمدی  سمت 
است؟  ایران جایش خالی  در سینمای  »آهو«  فیلم  مانند 
و می تواند  دارد  و شاعرانه ای  عاشقانه  که فضای  فیلمی 

بهتر کند. را  کمی حال مردم 
ر تمــام این ســال ها کــه در جشــنواره های مختلف حضور 
داشــتم خدا به ما رحم کرد که با وجود این فیلم های اجتماعی 
ســیاه خودکشــی نکرده ام. بعد از ایــن جشــنواره ها همه ما 
داغون می شــویم. زمانی که فیلم »ماهی ها عاشــق می شوند« 
را چندین بار دیدم متوجه شــدم کــه چیزی در درون من در 
طلب این گونه از ســینما اســت. در ادامه هم فیلم هایی چون 
ساعت  تو  دنیای  روشــن«،»در  کندلوس«،»شب های  »باغ های 
چنــد اســت؟« و »خواب زمســتانی«،»جهان با مــن برقص« 

دوست داشتم. متاســفانه تعداد این گونه از فیلم ها بسیار کم و 
انگشت شــمارند. ما در ســینما وارد یک فضای سیاهی شده ایم 
که جای فیلم هایی از این دســت خالی اســت. مخاطب از این 

می گیرد. سردرد  سیاه نمایی  همه 
نیست که خود مخاطب  این چیزی  نظر شما  *به 

این فضای سیاه  به  یعنی خود مخاطب هم  می خواهد؟ 
مخاطب  »آهو«  مثل  فیلم هایی  است؟مثلا  نکرده  عادت 
اجتماعی  فیلم های  برعکس  و  ندارند  سینما  در  چندانی 

دارند. مخاطب  کمدی ها  و  سیاه 
مســئله تغییر ذائقه اســت. شــما در نظر بگیریــد که ما به 
جای غذای ســالم مدام به ســراغ فســت فود برویم. در نهایت 
ما به همان فســت فــود عادت می کنیم. وقتــی مدام چیزهای 
نامناســب را به خورد مخاطب دهیم این ذائقــه تغییر می کند. 
به جایی می رســیم که به قول شــما مردم بیشتر سمت کمدی 
مبتــذل تمایل دارند. فیلم کمدی هم خوب اســت اما این که 
ژانرهای مختلف در کنار هم حمایت شــوند مهم اســت. حتی 
در سریال ســازی هم این گونه است. ســریال هایی وجود دارد 
که مخاطب زیادی دارد اما بعد آن ماه ها با افســردگی دست و 
پنجه نــرم کرده اند. چرا باید خودزنی کنیــم؟ چرا باید اینقدر 
سیاهی را منتشــر کنیم؟ هرکدام از ما در زندگیمان مشکلات 
و ســیاهی وجود دارد اما چرا باید به گونه ای بازنشــر کنیم که 

با آن ۸۰ میلیون نفر را افســرده تر کنیم؟
اجتماعی  سینمای  مرزبندی  می کنم  فکر  *من 

باید  رفته است.  درصورتی که  ازبین  و سیاه نمایی 
ظرافت  این  شوند.  بیان  اجتماعی  مسائل  هنرمندانه 

ندارد. دیگر وجود 
دقیقا همینطور اســت. در ابتدا برخــی از همین کارگردانان 
فیلم اجتماعی معترض بودند که چرا به آثارشــان ســیاه نمایی 
می گویند.امــا اکنــون بــه این نتیجه رســیده ایم که راســت 
می گفتند. مشــکلات وجــود دارد امــا آیا هــرروز زندگی ما 
آدم ها اینقدر ســیاه است؟ ســیاهی مفرط فیلم هایمان که در 
صورت مخاطب منفجر می شــود جالب نیست. به نظر شما چرا 
اینقدر آمار خودکشــی بالا رفته است؟ ما اخبار سیاه را بازنشر 
می کنیم و ســیاهی را گسترش می دهیم. من شخصا اخبار سیاه 
را بازنشــر نمی دهم. ســیاهی در کنار نور قرار دارد. چرا ما نور 
را نمی بینیــم؟ این ســریال ها و فیلم های ســیاه باعث افزایش 
خودکشــی و بیماری روانی و ناامیدی و یک نســل بی ســر و 
ســامان و بدون آرمان و ارزش می شود. نســل جدید ما معلوم 

نیست کجا هســتند و به چه چیزی فکر می کنند.
دارد  فیلم سعی  دارد.  *فیلم »آهو« مخاطب خاص 

با سوگ  ارائه دهد  و شخصیت اصلی  از عشق  تعریفی 
به  بتواند  با پذیرش آن  تا  و رنج خود تنها می ماند 

همزیســتی با آن برسد. فضای فیلم شاعرانه و ادبیاتی 
برایمان  اصلی  و شخصیت  فیلم  درمورد  کمی  است. 

بگویید.
فیلم در ســتایش عشــقی اســت که بــا توجه بــه تغییرات 
ارزش ها و اخلاقیات در جامعه ما کمرنگ شــده است. در دهه 
اخیر ما رابطه عاشــقانه کم می بینیم و به ســطح رسیده است. 
عشــق، عمق روابط انسانی و مفاهیم اخلاقی که در تمام جوامع 
مشــترک بود اکنون ورطه ابتذال کشیده شده و مفهومی ندارد. 
چقدر ایثار، عشــق،جوانمردی و سایر مفاهیم دیگر در روابط ما 
گستردگی دارد؟ دختر قصه ما یک عاشق آرمانی است که پس 
از رفتن معشــوقش از تهران، شغل و خانواده اش بریده است و 
در جنگل در کنج عزلتش می ماند و به همه مردانی که مشــتاق 
او هســتند، دســت رد می زند. او می خواهد تنها باشــد و این 
تنهایی و خاطرات و در عمق خودش کاویدن باعث می شود در 
پایان قصه یک فرد دیگری شــود. او به خودشناسی می رسد که 
شاید عشق نه عاشق شــخص دیگری بودن بلکه شناختن خود 
اســت. همان خودشناسی که در عرفان و فلسفه ما وجود دارد.

من از کودکی عاشق شعر بودم و به طور جدی شعر را دنبال 
می کردم و ادبیات با روح من آمیخته بود. فضای شــعر در من 
ته نشــین شد و چیزی از من ســاخت که اکنون دختر قصه ما 
هم با کاراکتر من قرابت دارد و شاعرانگی و عشق در او به بروز 
و ظهور رســیده است که خیلی هم شــبیه دخترهای امروزی 
نیســت. یک فرد عمیقی که امیدوارم موجب الگوسازی شود که 
جوان های ما از ســطح بگذرند و به تعمق برسند و خودشناسی 
تغییر در زندگیشــان به وجود می آورد. مانند شــخصیت اصلی 
ما که در نهایت به این می رســد که به کسی نیاز نداشته باشد.
تاثیری گذاشته  بازی شما چه  در  متن  این  *نوشتن 

است؟
ین کاراکتر چون در درون من ایجاد شــد و بزرگ شــد،  از 
همان روز ابتدایی فیلمبرداری من از ســپیده دور شــدم و به 
مســیر آهو شدن رســیدم. هرچند که آهو که عنوان فیلم است 
اســتعاره از دختر قصه اســت. من بعد از فیلم »آهو« یک فرد 
دیگری شــدم. این کاراکتر در من شــکل گرفــت. دختر قصه 
یــک انزوایــی دارد و حتی در راه رفتنش آرامش و ســکون و 
سنگینی دارد که نشــان دهنده رنج و افسردگی او است. انگار 
حتی کشیدن خودش هم برایش سخت است. این در من شکل 
گرفــت و ادامه پیدا کرد و من تبدیل به کاراکتر قصه شــدم و 

آن را زندگی کردم. این قرابت بســیار کمک کننده بود.

نویسنده و بازیگر »آهو«:
مخاطبان سینما از حجم بالای سیاه نمایی برخی فیلم ها سردرد می گیرند

ســومین شــب از اجرای پروژه »قصه 
ترانه هــای ماندگار« درحالــی پیش روی 
مخاطبان قرار گرفت که مسعود کیمیایی 
کارگــردان بزرگ ســینمای ایران، مهمان 
ویژه این اثر نمایشی در تالار وحدت تهران 

بود.
به گزارش هنرآنلاین، مسعود کیمیایی 
مهمان ویژه سومین شب اجرای »بازنمایش 
قصه  ترانه های ماندگار« در تالار وحدت بود.

وی پــس از پایــان اجرا در ســخنانی 
کوتاه گفت: روزهای ســختی را پشت سر 
می گذاریم و من این روزها بســیار غمگین 
هستم. هر جا می روم داریوش مهرجویی با 
من اســت، هر جا می روم با من می آید. ما 
همیشه دست هایمان در دست هم بود و کار 
می کردیم، حالا نمی دانم چه کنم. طی چند 
ماه اخیر چند تن از نزدیک ترین دوســتانم 
همچون احمدرضا احمدی، ابراهیم گلستان 
و داریوش مهرجویی را از دست دادم و برای 

داریوش بسیار بسیار غمگین هستم.

کیمیایــی همچنیــن »بازنمایش قصه  
ترانه هــای ماندگار« را کاری نوســتالژیک 
و یــادآور خاطرات گذشــته دانســت و از 

نقش آفرینی بازیگران این نمایش و اجرای 
ترانه هــای قدیمی توســط ســالار عقیلی 

تمجید کرد.

ترانه های  »قصــه  نمایــش  کنســرت 
ماندگار« پس از اجرا در کاخ ســعدآباد با 
عنــوان جدید »بازنمایــش قصه  ترانه های 

ماندگار« این شــب ها در تــالار وحدت به 
صورت پراکنده روی صحنه می رود.

این نمایش به نویسندگی و کارگردانی 
جلال الدیــن دری و تهیه کنندگــی آزیتا 
موگویــی درباره پنج ترانــه ماندگار تاریخ 
ببوس«،  ایران همچون »مــرا  موســیقی 
»طاقتم ده«، »زندگی«، »یار دبســتانی«، 
»ای ایران« است که در هر بخش، داستانی 
دربــاره هر یک از این ترانه هــا به اجرا در 
می آید و سپس ســالار عقیلی آن ترانه را 
با همراهی ارکســتر و نوازندگان حرفه ای 

بازخوانی می کند.
بازیگــران »بازنمایش قصــه  ترانه های 
ماندگار« به ترتیب قصه ها گلاره عباســی، 
آرش فلاحت پیشــه، نورا هاشــمی، پانته آ 
مهدی نیــا، امیرکاوه آهنین جان، شــهروز 
آقاخانی،  ایوب  دل افکار، محمد معتضدی، 
نازنیــن کریمــی، فرانک جواهــری، الهام 
کرمی، پولاد کیمیایی، المیرا دهقانی و سام 

قریبیان هستند.

مسعود کیمیایی از غم فقدان مهرجویی گفت؛

غم نبود مهرجویی برایم سنگین است
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بازیابیِ حقیقت بر 
پرده سینما

فاطمه فریدن
جشــنواره بین المللی فیلم مســتند ایران 
با عنوان ســینما حقیقت پــس از طی کردن 
شــانزده دوره کوشــیده بر شــعار اصلی اش 
»حقیقت بهترین راهنماســت« وفادار بماند. 
شــعاری که اکنون نزدیک به دو دهه اســت  
اســاس و بنیاد تولید آثار مســتند با سبک و 
ســیاق مختلف به حساب می آید. با وجود آن 
این وفاداری در دوره های گذشته طبق سلایق 
و سیاســت گذاری های مدیران دچار تحولات 
بسیاری شــده اســت. تغییراتی که گرچه با 
هدف بهبود این فستیوال وضع شده اما گاهی 
اوقات از هدف واقعــی اش دور می افتد. مورد 
بیان شده از نگاه منتقدان، تحلیل گران و حتی 
فیلمســازانی که سال هاست در این جشنواره 
به تماشــای انواع فیلم ها نشسته اند نیز قابل 
ردیابــی و پیگیری اســت. بنابراین برگزاری 
جشــنواره ای با محتویات آثار مستند همان 
اندازه کــه ضروری به نظر می رســد ، همان 
میزان نیز باید نگاهی جامع تر به انواع و اقسام 
موضوعات نهان و آشکار در پهنه جهان هستی 

داشته باشد.
از آن جا که یک فیلم مســتند بازگوکننده 
حقایق اســت، درک آن باید توسط بینندگان 
آثار نیــز به طور کامل صــورت پذیرد. بر ابن 
اســاس مســتند در هر حالتی باید گزارشی 
روراســت از یک واقعه یا داستانی واقعی باشد 
و به شفاف ســازی ذهن مخاطبــان نیز یاری 
رســاند. در تحلیل مورد مذکور باید این نکته 
را نیز یادآوری کنیــم که هر گونه کم  کردن 
یا حذف می تواند عکس این قضیه عمل کند 
و مخاطب را از تماشــای این گونه آثار که در 
بیان حقیقت ها کم کاری می کنند منزجر کند. 
از این بابت انتظار می رود که رویکرد مسئولین 
نســبت به انتخاب آثار نمایش داده شده در 
جشــنواره اندکی تغییر یابــد و روند کار به 

اصالت شعار منتشر شده از ابتدا بازگردد
بر اســاس این دیدگاه وفور آثار اجتماعی 
و تاکید و حساســیت بیش از اندازه روی آن 
موجب شده ژانرهای مختلف بعضا طرد شوند 
و توجه کمتری نســبت به آنان در طول زمان 

برگزاری جشنواره  ابراز شود.
درعین حال نمی توان اثرگــذاری این نوع 
ســینما )ســینمای اجتماعی( که مشخصا با 
مناسبات جمعی مردم ترکیب شده را نادیده 
گرفت. ســینمایی کــه در بخش داســتانی 
نیــز مخاطبان انبوهــی دارد و این نکته را به 
مــا اذعان می کند که داســتان زندگی آدم ها 
بیننــدگان دارای جذابیت های  برای  همواره 
فراوان است؛ خواه در گروه داستانی قرار گیرد 
و خواه در عرصه مســتند. علاقه تماشاگران 
بــه دیدن این نوع آثــار و صفوف طولانی که 
غالبا برای دیدن این گونه در حاشیه سالن ها 
تشکیل می دهد، نشان از گستردگی این قبیل 
فیلم هاست. آثاری که عمدتا با وجود دردآور و 
رنج آور بودن شــان، محصولی جذاب و دیدنی 

برای تماشاگران به حساب می آید.
جشنواره بین المللی سینما حقیقت علاوه 
بر مرجع محوری و مهم در ســینمای مستند 
ایــران، محلی برای بارگــذاری و نمایش آثار 
خلاقه در ســینمای ایران است. از این حیث 
مجمــوع فیلم هــای اکران شــده در آن باید 
دارای وجــوه خلاقه و تنوع کافی برای جذب 
حداکثری بینندگانِ عام نیز باشد. از آن جا که 
طی دوره هایی )دهــه ۹۰( فیلم ها به صورت 
رایگان برای عموم مخاطبــان )خاص و عام( 
در ســینما محل برگزاری فستیوال )چارسو( 
نمایش داده می شــد، اقبال و شاید شناخت 
عموم مردم در مواجهه با ســینمای مســتند 
افزایش یافته بود. این اتفاق ســبب شده بود 
که طی چند سال ظرفیت زیادی از سالن های 
نمایش دهنده به حضور عامه مردم، احساسات 
و نظرات آنان اختصاص یابد. این نوع رویکرد 
اگرچه بار مالی و اقتصادی اندکی در گیشــه 
فروش داشــت اما انواع مخاطبــان به دیدن 
آثار متعددی از فیلسمازان فعال در گونه های 
مختلف می نشســتند. سودآوری این قضیه از 
جهتی قابل بررســی بود که به تدریج آگاهی 
عمومی نســبت به لزوم و نمایش مستند در 
ســینماها و آشنایی بیشتر با این پدیده را در 
جامعه افزایش داد. تحلیل این مسئله مهم که 
سینمای مســتند نیز همچون فیلم داستانی 
بــه نگاه حمایت کننده و دائمی مخاطبان نیاز 
دارد. نگاهــی که گاهی می توانــد بنیان های 
جدیدی در این نوع سینما که متعلق به همه 

مردم است را پی ریزی کند.

فرهنگی هنری

ســریال  کارگردان  احمــدی  علــی 
هنرآنلاین  بــا  گفتگــو  در  »پیکولــو« 
گفــت: کار کــردن برای نســل امروز 
بــه واســطه گســتردگی مدیاهای در 
دسترس سخت تر شــده است و نسبت 
به آثار بزرگسال نیازمند تبلیغات و صبر 

بیشتری است تا دیده شود.
ســریال  ســینما»هنرآنلاین«:  گروه 
»پیکولــو« یک ســریال عروســکی به 
کارگردانــی علی احمدی اســت که در 
حوزه کودک و نوجوان تولید شده است 
و تهیه کنندگــی آن را برادران کیایی بر 
عهده دارنــد و از پلتفرم فیلیمو درحال 
پخش اســت. این سریال با بازی هومن 
حاجی عبدالهــی، مهســا طهماســبی، 
مرتضی احمدی و کیــان باقری و البته 
تعداد زیادی عروســک همراه است که 
مدتی است کودکان و خانواده هایشان را 
پای خود نشانده است. علی احمدی به 
بهانه این ســریال مهمان »هنرآنلاین« 
بوده اســت و با او در رابطه با ســریال 
»پیکولــو« و مســائل مهم ســینمای 
کودک بــه گفتگــو پرداخته ایم که در 

ادامه می خوانید؛
*در برهه ای به سر می بریم 
که در ایران کمتر به سینمای 

کودک و نوجوان بها داده می شود. 
چطور شد که شما یک سریال 

کودک برای شبکه نمایش خانگی 
ساختید؟

را مدیون  ساخت ســریال »پیکولو« 
فیلیمو و کارن فیلم هستیم که به گفته 
شما در این زمان که به سینمای کودک 
و نوجوان بها داده نمی شــود، ریســک 
کردند و بر این اثر سرمایه گذاری کردند. 
اصولا ساخت اثر با کیفیت سخت است.

اکنون مدیا آنقدر گســترده شده است 
باکیفیت  انیمیشــن های  کــودکان  که 
جهان را تماشــا می کنند که شــاید ما 

اصلا نتوانیم با آن ها رقابت کنیم.
بسیاری از افراد هم شاید به این فکر 
نکنند کــه باید کار با کیفیت ســاخت 
اما فیلیمــو و برادران کیایی همیشــه 
این دغدغه را داشــتند کــه اثر خوبی 
تولید کنند.فیلیمو تمایل زیادی داشت 
که بــرای کودکان یک اثــر اختصاصی 
داشته باشد. سریال »پیکولو« جزو آثار 
پرهزینه فیلیمو به حساب می آید.عوامل 
سریال هم از عوامل حرفه ای سریال های 
دیگری مثل »همگناه« هستند. می توان 
گفــت این اثر برایشــان یک کار جدی 
شــده بود و برادران کیایی هم به دلیل 
این که خودشــان فرزند کوچک دارند، 
برایشان دغدغه بود که کاری بسازند که 

فرزندانشان تماشا کنند.
*در خلق کاراکترهای سریال 
»پیکولو« چقدر به نزدیک بودن 

آن ها به فرهنگ ایرانی توجه 
داشتید؟

نمی تــوان گفــت که صرفــا با این 
نگاه کاراکترها خلق شــدند اما از ابتدا 
می دانســتیم که مخاطبان ما کودکان 
از طرفی می دانستیم  ایرانی هســتند. 
که ایــن مخاطبان بــه باکیفیت ترین 
مدیاهای روز جهان دسترســی دارند. 
بیشــتر نگاهمان ین بود کــه در ابتدا 
از  بتوانیم سرگرمشــان کنیــم و بعد 
لحــاظ فرهنگــی و آموزشــی قدمی 

برداریم.
*نسل جدید با نسل گذشته 

تفاوت بسیاری دارد. همانطور که 
خودتان اشاره کردید، کودکان 

امروز به انیمیشن های کمپانی های 
برتر جهان دسترسی دارند. آیا 
از ابتدا به این توجه داشتید که 

بتوانید در بین آثار جهانی حداقل 
برای مردم ایران حرفی داشته 

باشید؟
برای من بسیار مهم بود. چرا که من 
انیمیشــن دوست دارم و زیاد هم تماشا 
می کنم. به ایــن توجه کردم که فضای 
از  انیمیشن ها همیشه شاد،موزیکال، پر 
نــور و پر از رنگ اســت و تلاش دارند 
در زیرلایه و زیرمتــن آموزش دهند و 
فرهنگ ســازی کنند. بــرای من قبل از 
هرچیز ســرگرمی مهم بــود. در زمان 
نســل ما مدیای کمتری وجود داشــت 
و هر چیزی که برایمان می گذاشــتند، 
تماشــا می کردیم. اما اکنــون کودکان 
انیمیشــن را انتخاب می کننــد. اگر ما 
در دو قسمت ابتدایی نتوانیم کودک را 
حفظ کنیم، دیگر به ما رجوع نمی کنند. 
برخی از پــدر و مادرها برایمان کامنت 

می گذارننــد کــه فرزندشــان از زمان 
آمدن قســمت جدید تا قسمت بعدی، 
آن را چندین بار تماشــا می کنند. حتی 
باشد  به گونه ای  ممکن است سنشــان 
که چندان هــم از ماجرا چیزی متوجه 
نشوند اما رنگ و نور و موسیقی موجب 
تماشای او می شود. به همین دلیل فکر 
می کنم کودکان با آن سرگرم می شوند.

*گمان می کنید عــلاوه بر کودکان، 
بزرگســالان هم با آن همراه و ســرگرم 

می شوند؟
هدف اصلی ما کودکان بودند و اصلا 
به این فکــر نکردیم که همانند ســایر 
کارهای عروســکی طیف گسترده ای از 
مخاطبین را به همراه داشــته باشد. اما 
بازخوردها این گونه نشــان می دهد که 
برخی از قســمت ها و برخی کاراکترها 
بزرگســالان را هم جذب کرده اســت. 
تــلاش کردیم خانواده بــا خیال راحت 
»پیکولو« را ببیند و بــه نکات اخلاقی 
که مناسب رده سنی کودک باشد توجه 
بســیاری کردیم و اگر جایی احســاس 
کنیم که در مســائل تربیتی نکته بدی 
دارد، آن را حذف می کنیم تا خانواده ها 
با خیــال راحت تر بتواننــد آن را برای 

فرزندانشان پخش کنند.
*اشاره کردید که برای کودکان 
نسل قبل انتخاب می شد که چه 
چیزی تماشا کنند اما کودکان 

امروز خودشان انتخاب می کنند. 
تولید اثر برای نسل جدید سخت تر 

نشده است؟
صددرصد. طیف گســترده ای از مدیا 
که در دســترس اســت، کار را سخت 
کرده اســت. یعنی ممکن اســت حتی 
ســریال ما جزو انتخاب هــای کودکان 
نباشــد. به هرحال ما در برابر تولیدات 

جهانی، هنوز جای کار داریم.
*چرا ایران هنوز نتوانسته است 

در این عرصه به سطح کیفیت 
جهانی نزدیک شود؟

اولا که هزینه بسیار زیادی لازم است 
که ممکن اســت برای ســرمایه گذاران 
توجیهی نداشــته باشــد. کمتــر اتفاق 
می افتــد که برای یک اثر عروســکی با 
بگیرد. ما  حمایت مالی خوبی صــورت 
پتانســیل ســاخت آثار خوب را داریم. 
مثلا چیزی که از بازخوردها نســبت به 
انیمیشــن »بچه زرنگ« مشخص است 
این اســت که اثر با کیفیتی است. پس 
ما پتانسیلش را داریم اما به این بستگی 
دارد که چقدر سرمایه گذاری شود و برای 
دیده شدن  چنین آثاری صبر شود. کار 
کودک و نوجوان نسبت به کار بزرگسال 
نیــاز بــه تبلیغات،صبــر و پشــتیبانی 
بیشــتری دارد. وقتی در نتفلیکس کار 
انیمیشن یا عروســکی ساخته می شود، 
برایش  درام  ســریال های  برابر  چندین 

تبلیغ می کنند.
*چقدر از تجربیات پدرتان آقای 
خسرو احمدی در زمینه کار کودک 

بهره بردید؟
دهم  انجام  می خواهــم  هرکاری  من 
ایشان مشــورت می کنم. بدون  با  ابتدا 
تعــارف این کار را از ایشــان آموختم و 
هرچه دارم از ایشان دارم. ایشان سال ها 
کار کودک انجام دادند و تاثیرات زیادی 
بر من گذاشتند. انگار که دانشگاهی در 

درون خانه داشته باشم.
*چرا پلتفرم را انتخاب کردید 

و به جای آن سریال را برای 
نساختید؟ تلویزیون 

مــن گمان می کنــم کــه تلویزیون 
»پیکولو« تولیــد نمی کند. به این دلیل 
که شــاد است و پر از موسیقی است که 
الانش هم در پخش آن مشکل داریم. تا 
به حال برای تلویزیون این طرح را ارائه 
ندادم که بدانم پذیرفته می شود یا خیر. 
اما باید پتانسیل آن وجود داشته باشد. 
بــا توجه به آثاری کــه اکنون در حوزه 
می شــود،  پخش  تلویزیون  از  کــودک 
مدلــی مانند »پیکولو« ســخت پخش 

می شود.
*با توجه به این که این سریال 
یک سریال کودک است، چقدر از 
کارشناسان کودک و روانشناسان 

این حوزه کمک گرفتید و چقدر به 
بعد روانشناسی اثر توجه داشتید؟

ما چندین ماه تحقیقات گســترده ای 
انجام دادیم که در این مدت کارشناس 
و روانشــناس کــودک همــراه ما بود 
و در تمــام نکاتی کــه از لحاظ روانی 
وارد این کار می کردیم به ما مشــورت 
می داننــد. مثلا کاراکتر »ده شــیش« 
که پرطرفدار هم شــده اســت، دوست 
خیالی کاراکتر»پیکی« اســت. در تمام 
کودکان این دوست خیالی وجود دارد. 
زمانــی که ایــده آن به ذهنم رســید 
چندین جلســه با روانشــناس کودک 
برگــزار کردیم که اصلا چطــور با این 
موضــوع برخــورد کنیم. آیا دوســت 
خیالــی را تایید کنیم و یــا رد کنیم. 
نام کاراکتر»ده شــیش«  انتخاب  برای 
از یک طیف کودکان ســه تا هفت سال 
کردیم  درخواست  و  کردیم  نظرخواهی 
که نام دوست خیالی خود را بگویند که 
قشــنگ ترینش همین »ده شیش« بود 
که توجیه کودک هــم این بود که من 
هرکسی را دوســت دارم ده تا دوست 
دارم و هرکسی را دوست ندارم شش تا 

دوست ندارم.
*آثار عروسکی که در گذشته 

ساخته شده است، همچنان 
در ذهن مردم پررنگ است. به 
نظر شما کاراکترهای عروسکی 

»پیکولو« قابلیت ماندن در ذهن 
مخاطب تا سال های آینده را دارد؟

ما در رابطه با کاراکترها بازخوردهای 
مثبتی دریافت کردیــم و به نظرم این 
اتفاق خواهد افتاد اما نیاز به زمان دارد. 
نکته دیگر این اســت که امروز با زمان 
گذشــته تفاوت دارد. اولا این که میزان 
انــدازه مخاطبین  به  پلتفــرم  مخاطب 
برنامه های  دومــا  نیســت.  تلویزیــون 
عروســکی گذشــته تداوم داشــتند و 
مثلا کاری مثل »کلاه قرمزی« ســال ها 
ساخته و پخش شد. پلتفرم نیاز به زمان 
و تداوم دارد و بســیار نسبت به گذشته 
ماندگاری شــخصیت ها ســخت تر شده 

است.
*عروسک های برنامه هایی که 
در گذشته پخش می شد، در بازار 

حتی به فروش می رسیدند. درمورد 
»پیکولو« این اتفاق افتاده است؟

عروسک های پیکولو در بازار موجودند 
و به صورت گســترده تولید شده است.

برای خریــد آن هم ســامانه ای وجود 
دارد که خــود فیلیمو تبلیغش می کند. 
عروســک ها زیــر نظر خودمــان تولید 
شــدند. کیفیت آن هم بهترین کیفیتی 
است که می شد در ایران ساخته شود و 

ما بر تولید آن در ایران تاکید داشتیم.
*مشکلی که برای 

عروسک»جناب خان« رخ داد و 
صاحب امتیاز آن اجازه استفاده 
از آن را نداد، ممکن است برای 

»پیکولو« رخ دهد؟
صاحــب امتیاز عروســک ها از لحاظ 
معنــوی فیلیمو و کارن فیلم هســتند 
و کاراکترهای ما ثبت شــده اند و برای 
جلوگیــری از ایــن اتفاق هــم تصمیم 
گرفتیــم خودمان عروســک ها را تولید 

کنیم.
*صدای عروسک ها چگونه 

طراحی شد و آیا صداها اختصاصی 
برای این سریال بود؟ مثلا 

صدای کاراکتر»واکرو« شبیه به 
صدای»جناب خان« بود.

به هرحال صداپیشــه هردوی این ها 
یک فرد اســت. البته که محمد بحرانی 
یکــی از بزرگترین صداپیشــگان ایران 
است و صدایش طیف گسترده ای دارد. 
مثــلا کاراکتر»رز« که صــدای زنانه ای 

است را محمد بحرانی اجرا می کند.
صداهــای دیگــر کاراکترهــا هم در 
پروســه ای با انجام تســت هایی انتخاب 
شــدند. برخی از کارکترها حتی چندبار 
طراحی شدند. بعد از آن پروسه انتخاب 
عروسک گردان و صداپیشه را داشتیم.

در این پروسه هم محمد بحرانی و شیما 
عرب به من کمک کردند.

*چرا هومن حاجی عبداللهی 
را برای کاراکتر»پیکی« انتخاب 

کردید؟
بــرای من مهــم بود این شــخصیت 
را کســی بــازی کنــد که تجربــه کار 
عروسکی داشته باشــد. در این سال ها 
تعداد  اما  کار عروســکی زیادی دیدیم 
توانســتند کاری  بازیگران  از  محدودی 
کنند که ما آن ارتباط انسان و عروسک 
را باور کنیم. برخی به عروسک به عنوان 
عروسک نگاه می کنند و برخی به عنوان 
یک کاراکتر زنده که کنارشــان اســت. 
این کار بسیار ســختی است که هومن 
حاجی عبداللهی و مهســا طهماســبی 

انجام دادند.
 شــما تصــور کنید که با یک شــی 
صحبــت می کنید که تــکان می خورد 
اما صدایش از یک ســمت دیگر می آید. 
آقای حاجــی عبداللهی قبلا این تجربه 
را داشــت و من دیده بــودم که چطور 
با عروسک برخورد می کند و در تمرین 
احســاس کردم که به عروســک جان 
می دهد و با آن مثل یک انسان برخورد 
می کنــد. این  مهم اســت که مخاطب 
بپذیرد که همه این عروسک ها و آدم ها 
موجوداتی هســتند که کنار هم زندگی 
می کنند. آقــای حاجــی عبداللهی در 
بااســتعداد و صاحب  بازیگر  این زمینه 
ایده ای اســت و کار کردن با او و مهسا 

طهماسبی برای من لذت بخش بود.
*آیا مسیر فیلمسازی برای 

کودک را ادامه می دهید؟
اگر ایــده جالبی برای ارائه داشــته 

باشــم، ادامه می دهم. من تا به حال به 
ایــن که کار کودک و عروســکی انجام 
دهم فکر نمی کردم اما وقتی موقعیتش 
پیــش آمد و چــون به فضــای فانتزی 
علاقه مندم، فکــر کردم که می توانم آن 

را تجربه کنم.
*چرا در اکران های سینمایی، 
سینمای کودک جایگاهی ندارد؟ 

آیا مخاطب ندارد؟
به نظــر مــن اتفاقا مخاطــب دارد. 
بســیاری از نکات دســت به دست هم 
داده و وضع موجود را ســاخته اســت. 
عدم سرمایه گذاری  و  برنامه ریزی  شاید 
و شــاید هم نبود آثار باکیفیت موجب 
این امر شده باشــد. شاید اصلا دغدغه 
ساخت چنین آثاری از سمت فیلمسازان 

وجود نداشته باشد.
عنــوان کار کودک ایــن حس را القا 
می کنــد که انگار در ســطح پایین تر از 
آثار بزرگســال اســت و به طور جدی 
بــه آن نگاه نمی شــود. البتــه در همه 
جــای دنیــا بســیار جدی اســت و به 
اقتصادی  چرخه  عروســک ها  واســطه 
ایجاد می شــود. در همه جای دنیا کار 
کودک صرفــه اقتصــادی دارد. اما در 
ایــران اینطور جدی نگاه نمی شــود.به 
همین دلیل ما عروســک های »پیکولو« 
را خودمان تولید کردیــم. این نیازمند 

برنامه ریزی است.
*اخیرا آقای اسماعیلی وزیر 

فرهنگ، از ایجاد یک بنیاد 
انیمیشن خبر دادند. شما چه 

پیشنهادی برای این بنیاد دارید؟
حوزه تخصصی من نیســت اما قطعا 
اتفــاق خوبــی اســت و امیــدوارم که 
متخصصان این حوزه در این بنیاد قرار 
بسیار جذابی  مقوله  انیمیشــن  بگیرند. 
اســت. هرچنــد من تخصصــی در این 
زمینه ندارم. در »پیکولو« سعی کردیم 
که در قسمت هایی از انیمیشن استفاده 
کنیم که پروسه ســختی بود. امیدوارم 
کــه این امــر موجب شــود تــا تعداد 

انیمیشن های با کیفیت زیاد شود.
*خبری مبنی بر حمایت 

کمپانی انیمیشن ساز دیزنی از 
رژیم صهیونیست منتشر و تایید 
شد. نظر شما در رابطه با عملکرد 

متناقض این کمپانی که برای 
کودکان اثر تولید می کند اما در 
حمله به کودکان کمک می کند، 

چیست؟
مــن در این باره اطلاعی نداشــتم و 
اکنون هم مشــخصا در رابطه با کمپانی 
دیزنی نظر نمی دهم اما اساســا هرکسی 
در دنیا، در هر طیفی،  از جنگ حمایت 
می کنــد  عمــل غیر انســانی  مرتکب 
می شــود. به ویژه که ضربه اصلی آن به 
غیرنظامیان و کودکان وارد می شود. ما 
این مدت تصاویر این جنگ را دیده ایم 
و مشــاهده کرده ایم که ایــن کودکان 

هستند که آسیب می بینند.
مــا در دوره ای زندگــی می کنیم که 
ســران کشــورهای جهان به مســائل 
کودکان توجهی ندارند و تنها در حرف 
اســت که ادعا دارند به کودکان اهمیت 
می دهند اما در عمل هیچ فکری درمورد 
آینده کودکان و این که چه اتفاقی قرار 

است برایشان رخ دهد، ندارند.

کارگردا سریال »پیکولو« مطرح کرد؛

»پیکولو« جزو آثار پرهزینه فیلیمو به حساب می آید

یادداشت


